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Vážení a milí spoluobčané,

skoro na začátku nového roku bych vás všechny 
chtěla pozdravit jménem naší Farní charity Říčany. 
Ať je tento rok klidný, šťastný a zdravý.

Nový rok pro naši Farní charitu začal účastí v Tříkrá-
lové sbírce, kterou pořádá v celé republice Charita 
Česká republika. Tato sbírka vznikla inspirací starou 
lidovou tradicí, kdy malí koledníci chodili od domu 
k domu a vyprošovali si něco dobrého k jídlu. V sou-
časnosti koledníci vybírají peníze do zapečetěných 
pokladniček a výtěžek sbírky je určen na pomoc so-
ciálně potřebným lidem, a to zejména v regionech, 
kde sbírka probíhá. V našem kraji jsou sbírkou 
podporovány vybrané projekty Arcidiecézní cha-
rity Praha, které bývají každý rok jiné. Letos dárci 
přispívají na pokračování výstavby Komunitního 
centra sv. Anežky v Praze 2, na pomoc chudým ro-
dinám a dětem v Taškentu v Uzbekistánu a Biškeku 
v Kyrgyzstánu. Větší část vybraných peněz se vrátí 
do naší Farní charity na akce, které pořádáme, a také 
finančně podpoříme Domov seniorů v Mukařově 
a hospic v Čerčanech. 

Sbírka má tři časové části – do 15. 1. pochůzka 
po obcích, do 31. 1. zaslání na účet sbírky, do 30. 4. 
pomocí formuláře na webových stránkách Tříkrá-
lové sbírky. První část byla letos v naší Farní charitě 
mimořádně úspěšná. Po otevření kasiček na Měst-
ském úřadě v Říčanech, kdy jsme spočítali jejich 
obsah, jsme zjistili, že koledníci vykoledovali úžas-
nou částku 88 124 Kč! Moc si vážíme štědrých dárců 
a veliké uznání a poděkování patří také koledníkům, 
kteří vyšli odvážně do některých ulic města i do okol-
ních obcí. Úspěšná sbírka opět potvrzuje, že lidé se 
do dobročinných aktivit zapojují. 

Naše dobrovolnická organizace oslaví letos krásných 
30 let od svého založení. Farní charita ve farnosti sv. 
Petra a Pavla v Říčanech byla ustanovena zřizovací 
listinou dne 16. března 1993 s prvním zodpověd-
ným vedoucím P. Františkem Přitasilem. Postupně 
se činnost rozvíjela: návštěvy LDN Vojkov, vánoční 
a velikonoční koncerty v Senioru a také v DD Muka-
řov, seniorům se předávala přáníčka, která malovaly 
děti ze školy, ze školky i z umělecké školy. Probíhaly 
sbírky ošacení, finanční i materiální a v roce 1997 
spolupracovala místní Charita s Městským úřadem 
Říčany při pomoci moravské obci Leština, kterou za-
sáhla povodeň. Byla připravena akce Vánoční svátky 
v Leštině, kdy si lidé pořizovali svíčky za dobrovolný 
finanční dar. Do poničené obce se následně předalo 
skoro čtyřicet tisíc korun.

V té době jsem ještě nebyla členkou, tyto začátky ne-
pamatuji, ale vím o nich od dřívější ředitelky Václavy 
Andréové i ze starších záznamů Charity. Nastoupila 
jsem až v roce 1999 jako řadová členka a v roce 2001 
jsem se stala ředitelkou. Tehdy měla organizace dale-
ko více členů, než má v současnosti, ale bohužel mno-
zí již zemřeli, další zestárli a nemohou činnost vyko-
návat. A protože i mně roky přibývají a smysluplné 
a kreativní nápady ubývají, ráda bych předala vedení 
Farní charity někomu mladšímu, ať už ženě, nebo 
muži. Určitě by bylo dobré, aby se práce v naší organi-
zaci nezastavila, ale pokračovala dále. Pevně doufám, 
že se někdo další pro práci ve vedení Charity najde. 
Základním mottem a posláním celé charitní orga-
nizace v ČR je pomoc bližním v nouzi bez ohledu 
na rasu, národnost nebo náboženství. Také Farní 
charita Říčany se snaží konat svoji činnost podle 
těchto slov. Jsem přesvědčená, že práce pro druhé 
má smysl, je potřebná a přináší radost nejen těm, 
kdo ji potřebují, ale i pomáhajícím.

Slovo úvodem

Marie Junková, 
ředitelka Farní charity Říčany
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Zastupitelé schválili ceny pro rok 2023
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Pozvánky na dny otevřených dveří
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Říčanské muzeum se promění v Tvořiště
Nová výstava pro rodiče i děti 
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v programu Nová zelená úsporám light
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Jak vypadá sklep pod Čajovnou?
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Navštivte městskou Galerii Říčany 
Vstup ZDARMA

Zveme vás na první výstavu roku 2023. Až do 25. února si můžete 
vychutnat výstavu Jana Bačkovského. POZOR! Otevírací doba 
galerie je změněna na: ÚT–PÁ: 15–18 hod. a  SO: 9–12 hod.

Jan Bačkovský (*1957 Hradec Králové) je malíř ze silné gene-
race nastupující na výtvarnou scénu na přelomu osmdesátých 
a devadesátých let. Mezi lety 1979 a 1985 vystudoval AVU 
v ateliéru monumentální tvorby prof. Arnošta Paderlíka. Pů-
vodně se věnoval figurální malbě. Postupně se přesunul k abs-
traktnímu vyjádření, kterému se věnuje dodnes.
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Krátce z jednání rady 15. 12. 2022
rada přijala celkem 64 usnesení
uRada souhlasila se zahájením zadávacího řízení 
na veřejnou zakázku č. 19/2022 Koncese na stravování 
ve městě Říčany ve 3. ZŠ u Říčanského lesa.

Hlasy pro: 6, nepřítomno: 1

uRada schválila uzavření smlouvy o spolupráci při za-
jištění kulturně vzdělávacího projektu Příběhy našich 
sousedů s POST BELLUM, z. ú. Pro zajištění a realiza-
ci projektu je z rozpočtu města na rok 2023 vyčleněna 
částka 83 970 Kč.

Hlasy pro: 6, nepřítomno: 1

uRada schválila snížení ceny díla Dostavba vodovodu 
Pacov, včetně přípojek, o celkovou částku 30 000 Kč 
s DPH, což představuje cenu za nedodělky díla (pro-
jektovou dokumentaci 30 ks přípojek na soukromých 
částech pozemků). 

Hlasy pro: 6, nepřítomno: 1

uRada schválila cenu vodného pro kalendářní rok 
2023 ve výši 49,19 Kč/m3 bez DPH (tj. 54,10 Kč/m3 
včetně DPH) a cenu stočného pro kalendářní rok 2023 
ve výši 51,47 Kč/m3 bez DPH (tj 56,62 Kč/m3 včetně 
DPH). Výše ročního nájemného za vodohospodářskou 
infrastrukturu pro rok 2023 činí 21 673 000 Kč bez 
DPH (tj. 26 224 330 Kč včetně DPH).

Hlasy pro: 6, nepřítomno: 1

Krátce z jednání rady 22. 12. 2022
rada přijala celkem 42 usnesení
uRada souhlasila s uzavřením smlouvy na čištění škar-
pových těles v Říčanském lese příkopovou frézou. 

Hlasy pro: 6, nepřítomno: 1

uRada souhlasila s uvolnění částky 42 000 Kč z rezervy 
rady na účelový příspěvek pro příspěvkovou organizaci 
DPS Senior a stacionář Olga na bruslení seniorů v ob-
dobí 11-12/2022. Hlasy pro: 5, nepřítomno: 1

Krátce z jednání rady 12. 1. 2023
rada přijala celkem 31 usnesení
uRada souhlasila s vyhlášením veřejné zakázky 
na úklid budov Městského úřadu v Říčanech.

Hlasy pro: 6, nepřítomno: 1

uRada souhlasila s uzavřením rámcové smlouvy o dílo 
na Služby a práce při hospodaření v lesích města Říča-
ny – pěstební činnost 2023 mezi městem a následují-
cími zhotoviteli: LEVEL.SK, s.r.o.; Hubert Neumann; 
Ing. Tomáš Broukal; Agrotree s.r.o.

Hlasy pro: 6, nepřítomno: 1

uRada souhlasila s uzavřením smlouvy o dílo mezi 
městem Říčany a MgA. Ing. arch. Michalem Šiškou, 
na zpracování projektové dokumentace na Objekt 
Na hradě pro expozici Muzea Říčany. 

Hlasy pro: 6, nepřítomno: 1

uRada schválila uzavření dodatku ke smlouvě „Připo-
jení města Říčany na objekt štolového přivaděče K13“ 
mezi městem Říčany a Vodohospodářským rozvojem 
a výstavbou, a.s., který řeší prodloužení termínu plnění. 

Hlasy pro: 6, nepřítomno: 1

uRada schválila uzavření dodatku k Dohodě o užívání 
veřejného prostranství za účelem konání trhů v Říča-
nech mezi městem a Ing. Jaroslavou Benešovou, jako 
provozovatelem. Předmětem je sjednání paušální úhra-
dy elektrické energie spotřebované trhovci a povinnost 
provozovatele zajistit, aby všechny spotřebiče a pří-
pojné kabely připojované trhovci na městský rozvaděč 
elektrické energie procházely pravidelnými prohlídka-
mi a revizemi dle ČSN 331600 ed.2. 

Hlasy pro: 6, nepřítomno: 1

Jednání zastupitelstva 21. 12. 2023
Zastupitelstvo přijalo 28 usnesení
uZastupitelstvo schválilo návrh rozpočtu měs-
ta na rok 2023 dle příloh č. 1-2 o celkovém objemu: 
Daňové příjmy 417 290 000,00, Nedaňové příjmy 
165 896 406,00, Kapitálové příjmy 3 000 000,00, 
Přijaté transfery 134 825 928,55, Celkem Rozpočto-
vé příjmy 721 012 334,55, Financování - očekávaný 
převod z předchozího roku (smluvní závazky, ne-
vyčerpané rezervy) 354 631 232,58, Celkem příjmy 
1 075 643 567,13, Běžné výdaje 569 961 671,99, Ka-
pitálové výdaje 495 277 591,14, Celkem Rozpočto-
vé výdaje 1 065 239 263,13, Financování - splátky 
úvěrů 10 404 304,00, Celkem Rozpočtové výdaje 
1 075 643 567,13 Hlasy pro: 13  proti: 1  zdrželi se: 7  

uZastupitelstvo schválilo závazek financování projek-
tu stavby nové základní školy a tělocvičny vč. zelených 
střech na Komenského náměstí v letech 2023-2026 dle 
přílohy č. 4 tohoto materiálu a uložilo správci rozpočtu 
zahrnout tyto závazky do rozpočtového výhledu města.

Hlasy pro: 12  zdrželi se: 9  

uZastupitelstvo schválilo uzavření darovací smlouvy 
s Muzeem Říčany, jako obdarovaným, jejímž před-
mětem je bezúplatný převod obrazu – Lovecký motiv 
v ceně dle ocenění znalce 60 000 Kč.

Hlasy pro: 20  nepřítomno: 1

uZastupitelstvo vydalo obecně závaznou vyhlášku 
o místním poplatku za odkládání komunálního odpadu 
z nemovité věci dle přílohy č. 3.

Hlasy pro: 15  proti: 1  zdrželi se: 4  nepřítomno: 1

uZastupitelstvo vydalo obecně závaznou vyhlášku 
o regulaci hlučných činností a nočním klidu, která 
upravuje regulaci hlučných činností o nedělích a stá-
tem uznaných dnech pracovního klidu, vymezuje dobu 
nočního klidu a stanovuje výjimečné případy, při nichž 
může být doba nočního klidu kratší nebo při nichž ne-
musí být doba nočního klidu dodržována.

Hlasy pro: 13  proti: 1  zdrželi se: 5  nepřítomno: 2
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Vážení a milí spoluobčané, v době uzávěrky máme 
za sebou první kolo prezidentských voleb. Říčany 

jsou tradičně rozděleny na 15 volebních okrsků, a to 
znamená stejný počet volebních místností. Deset 

se nachází ve městě a pět v místních částech Pacov, 
Strašín, Jažlovice, Voděrádky a Kuří. Tentokrát byly 

volební komise pětičlenné, tedy celkem 75 členů. 
Plus je nutné připočítat náhradníky, práci IT techni-
ků, spolupráci s městskou policií a další. Centrální 
štáb pro Říčany a dalších 50 obcí ORP se nachází 

vždy na Komenského náměstí, kde se za účasti Čes-
kého statistického úřadu sečtené výsledky kontrolují 

a zapisují do systému. 
 

Rád bych tímto poděkoval všem členům komisí i dal-
ším kolegům za profesionálně odvedenou práci.

Váš starosta David Michalička

Havárie kanalizace v Alšově ulici

V Alšově ulici je nutné řešit havarijní stav kanalizace. 
V rámci plánovaných oprav firma vymění stávající řad 
jednotné kanalizace a obnoví povrch komunikace v mís-
tech výkopu v celé její šíři. Pokud nenastanou kompli-
kace, předpokládáme dokončení stavby v dubnu. Firma 
se bude snažit, aby omezení dopravy v průběhu stavby 
bylo co nejmenší (a pokud možno po úsecích). Přístup 
pro pěší bude zachován v plném rozsahu. Omlouváme 
se za ztížení dopravní obslužnosti a prosíme o respekto-
vání dopravního značení a spolupráci. DĚKUJEME
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POZVáNKy PrO VeŘeJNOST
uZASTUPITELSTVO 
Středa 8. 2. v 18.00 
Zasedání Zastupitelstva města Říčany se uskuteční 
v zasedací síni radnice na Masarykově náměstí 53. 
Podrobný program bude zveřejněn na úřední desce 
a na webu města. 

uZ OČÍ DO OČÍ v Říčanech
Pondělí 20. 2. v 17.00 
V zasedací síni radnice na Masarykově náměstí 53.

uZastupitelstvo vydalo obecně závaznou vyhlášku 
o zákazu konzumace alkoholických nápojů na veřejně 
přístupném místě, která vymezuje veřejně přístupná 
místa, na kterých je zakázána konzumace alkoholic-
kých nápojů.

Hlasy pro: 14  proti: 1  zdrželi se: 4  nepřítomno: 2

uZastupitelstvo vydalo obecně závaznou vyhlášku 
o stanovení podmínek pro pořádání veřejnosti přístup-
ných akcí konaných v uzavřených prostorách a o regu-
laci hostinských činností, která určuje závazné pod-
míky pro zahájení a ukončení veřejnosti přístupných 
sportovních a kulturních akcí a produkcí, včetně taneč-
ních zábav a diskoték, konaných v uzavřených prosto-
rách, a která reguluje provozování hostinských činností 
v nočních hodinách pro ochranu práva na pokojné byd-
lení a spánek.

Hlasy pro: 14  zdrželi se: 6  nepřítomno: 1

uZastupitelstvo schválilo uzavření veřejnoprávní 
smlouvy s Mediálním a komunikačním servisem Říča-
ny, jejímž předmětem je poskytnutí individuální dota-
ce ve výši 1.920.000 Kč na provoz společnosti pro rok 
2023. Hlasy pro: 16  zdrželi se: 2  nepřítomno: 3

uZastupitelstvo schválilo směrnici města č. 3/2022, 
kterou se zřizuje fond pro poskytovatele sociálních slu-
žeb s účinností od 1. 1. 2023.

Hlasy pro: 19  nepřítomno: 2

uZastupitelstvo jmenovalo v souladu s § 120 zákona 
č. 128/2000 Sb., o obcích, tyto členy Osadního výboru 
Strašín: Ing. arch. Dominik Landkammer – předseda, 
Ing. Helena Lacinová – místopředsedkyně, Lenka Ber-
ková – pokladník, Roman Vyhnis, Ing. Kamil Dunaj, 
Michal Rázga, Jiří Smitka, TP Strašín

Hlasy pro: 19  nepřítomno: 2
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Vážení spoluobčané, dovoluji 
si vás, tak jako každý rok, již 
po třinácté informovat o schvá-
leném rozpočtu města Říčany 
na rok 2023 a celkové finanční 
situaci našeho města. 

rozpočet je silně ovlivňován celkovou 
ekonomickou situací 

Jestliže jsme si po covidu mysleli, že už nás ekonomicky 
snad nemůže potkat nic horšího, mýlili jsme se. V únoru 
2022 Rusko na Ukrajině bezdůvodně rozpoutalo hrozi-
vou a bezohlednou válku, jakou Evropa nepamatuje, od  
2. světové války, a která již výrazně ovlivňuje ekonomiku 
celé Evropy. Součástí ruské válečné strategie bylo a je 
destabilizovat EU přerušovanými nebo zrušenými dodáv-
kami energií, které se projevují vysokým růstem cen ropy, 
plynu a tím i elektrické energie, čemuž Evropa svou dlou-
holetou naivní energetickou politikou závislou na dodáv-
kách energií z Ruska velmi napomohla.
Dalším významným faktorem přispívajícím ke zdražení 
energií je také ambiciózní plán dekarbonizace Evropy, je-

jíž rychlost a špatné načasování vypínání určitých zdrojů 
energií v západní Evropě vedlo k zesílení dopadu ruských 
snah o destabilizaci evropského trhu s energiemi.

Když k tomu přidáme důsledky covidu, které vedly k roz-
padu globalizovaných dodavatelských řetězců, a následně 
k nedostatku a růstu cen stavebních materiálů, čipů a dal-
ších IT komponentů či nedostatku zahraniční pracovní 
síly, pak zde máme kombinaci velmi negativní faktorů. 

Vysoké ceny energií, růst cen materiálů a služeb způso-
bily rychle rostoucí inflaci, která loni kulminovala někde 
kolem 17 až 18 %, a stále je velmi vysoká. Tuto bezprece-
dentní situaci jsme naposledy zažili v 90. letech při trans-
formaci  z plánované ekonomiky na tržní.

Abychom sestavili stabilní rozpočet, bylo potřeba tuto 
ekonomickou realitu zohlednit v předpokladech, příjmo-
vých  a nákladových trendech jednotlivých částí rozpočtu 
i tvorbě rezerv.
Právě rezervy jsou v takové době velmi důležité. My máme 
v rezervách, ať už vázaných či volných, více než 100 mi-
lionů Kč, což nám dává jistotu, že můžeme pokračovat 
ve všech naplánovaných aktivitách či investicích.

rozpočet města 2023: Dlouhodobé výborné 
hospodaření umožňuje městu pokračovat ve všech 
naplánovaných aktivitách a projektech i v době krize

  KlasifiKace příjmů:
•  příjmy z celostátního přerozdělení daní – alokace daní z příjmů a DPH ze státního rozpočtu převážně podle počtu obyvatel;  

daň z nemovitosti, jejíž výše je určována městem a její výběr plyne přímo do městského rozpočtu
•  Vlastní příjmy města – místní a správní poplatky, nájemné z nemovitostí a příjmy z pokut
•  Neinvestiční dotace a příspěvky – dotace na výkon státní správy, sociální dávky do r. 2011, dotace na volby – průběžné položky 

stejná výše je v mandatorních výdajích 
•  investiční dotace – vázané prostředky na veřejně prospěšné stavby – většinou kryjí 60 až 85% potřebných výdajů, zbytek  

je krytý z rozpočtu města

Výše příjmů schválených městských rozpočtů v letech 2014 až 2023
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  KlasifiKace výdajů:
•  výdaje na chod městského úřadu – obsahuje zejména mzdy a příslušné sociální a zdravotní pojištění všech zaměstnanců, 

provozní náklady kanceláří a dalších nákladů nezbytných k zajištění chodu úřadu.
•  výdaje na provoz města – patří sem služby nezbytné k údržbě města mezi jinými odpadové hospodářství, úklid a údržba 

komunikací, zeleně a veřejného prostoru, veřejné osvětlení, opravy silnic, chodníků a městského majetku, městská policie apod.
•  dluhová služba – splátky úroků a jistiny úvěrů; největší část je za úvěr na novou školu.
•  Neinvestiční dotace a příspěvky – účelově vázané prostředky, které jsou vypláceny příspěvkovým a dalším organizacím, jejichž 

je město zřizovatelem jako školky, školy, knihovna, muzeum a další. Tyto prostředky převážně slouží k úhradě provozních výdajů 
a údržby, v některých případech i mzdových výdajů. 

•  Mandatorní výdaje – povinné výdaje, které musí město hradit ze zákona, zdaleka největší položkou jsou sociální dávky různých 
typů, tento výdaj je plně hrazen státním rozpočtem a z pohledu města je to pouze průběžná položka;

Příjmy města budou závislé na vývoji
daňových příjmů, ale počítáme 
i s nárůstem vlastních příjmů 

Při odhadech příjmů z daní jsme vyšli z odhadů vývoje 
ekonomiky, které ukazují na  stagnaci  nebo mírný pokles, 
na druhou stranu budou příjmy města růst tam, kde je 
uplatněna indexace cen nebo inflační doložka.  

Vedení města hledá nové zdroje příjmů a jedním z pro-
jektů, který už odstartoval koncem roku 2021, jsou hro-
madná podání registrací vozidel pro firmy. Ukazuje se, že 
tento projekt je velmi dobrý a má přinést do městské po-
kladny v příštím roce více než 30 milionů Kč po odečtení 
všech výdajů. Tato nová aktivita nezatíží stávající systém 
pro občany, naopak ze získaných peněz budeme systém 
registrace vozidel pro občany dále zlepšovat.

Očekávané příjmy z pokut za překročení rychlosti budou 
klesat s tím, jak řidiči upravují svou rychlost na měře-
ných úsecích, což je z hlediska bezpečnosti silničního 
provozu dobře. 

Neinvestiční dotace se vztahují převážně k sociálním 
projektům. Vzhledem k tomu, že se jedná o průběžnou 
a zúčtovatelnou položku, nemá tato změna žádný dopad 
na vlastní rozpočet města.

Výdaje rozpočtu musí počítat s inflací,
nárůstem cen energií a dalších služeb 
tak, aby se to nedotklo služeb občanům 
města např. bezpečnosti ve městě, dopravní 
obslužnosti,  úklidu, seniorů či školství 

Dlouhodobým cílem zůstává snižování provozních výda-
jů, ať již přejednáváním stávajících smluv nebo změnou 
jejich rozsahu, a naopak posilování výdajů s pozitivním 
vlivem na kvalitu služeb občanům. To znamená promyšle-
ně šetřit na chodu městského úřadu a naopak posílit pro-
středky na služby a údržbu města. 

Rozpočet počítá s nárůstem provozních výdajů úřadu. 
Jednak je to způsobeno nárůstem nominálních mezd 
nařízených vládou, zvyšuje se počet úkonů ve správních 
agendách nebo nároky na kvalitu služeb občanů, ale je 
potřeba také počítat s vysokou inflací, drahými energiemi 
a indexací služeb potřebných pro chod úřadů.
 
Rostou také prostředky na služby a údržbu města. Také 
zde počítáme s inflací, nárůstem cen energií a cen dal-
ších služeb s cílem zachovat a někde i rozšířit rozsah 
služeb občanům města. Výrazně městu vzrostou např. 
náklady na odpady, a to z důvodu platnosti nového záko-
na o odpadech, který mimo jiné stanovuje přísnější limity 
pro recyklaci a zdražuje nevytříděný komunální odpad.  

Výše výdajů schválených městských rozpočtů v letech 2014 až 2023:
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Posi lujeme také veřejnou hromadnou dopravu a taxi služ-
bu pro seniory. 

Rostou také příspěvky příspěvkovým organizacím města, 
což jsou školy a další kulturní instituce tak, aby minimálně 
pokryly inflační nárůsty. 

Rozpočet stále počítá s částkami na městské granty pod-
porující  sportovní oddíly, zájmové kroužky a sportovní 
a společenské akce. Nově také definuje sociální fond, 
ze kterého bude sociální komise rozdělovat granty a pod-
pory sociálním projektům.

Výborné hospodaření města umožnuje
dodržet plánované investice v plném rozsahu 
včetně nových projektů 

Z celkové sumy investic 363 milionů Kč je přes 100 milio-
nů Kč již zasmluvněných s dodavateli projektů vybraných 
ve výběrových řízeních nebo rozjetých v roce 2022. 
Stále není dořešena otázka stavby nové školy, kde čekáme 
na potvrzení finální částky všech dotací. Máme jasnou 
představu o výši dotace potřebné pro stavbu školy na Ko-
menského náměstí, protože nechceme neúměrně zatížit 
rozpočet města na úkor jiných potřebných investic, tak 
jako se to stalo v roce 2010 při výstavbě základní školy 
U Říčanského lesa. Pokud tuto částku nezískáme, nebu-
deme školu stavět. Jelikož je částka vlastních investičních 
prostředků na novou školu v rámci ročního rozpočtu 
Říčan velmi významná, finanční prostředky postupně 
rezervujeme v rozpočtech let 2022 až 2024. Stávající 
rezerva za rok 2022 a 2023 činí 140 milionů korun.
Mezi největší investiční akce roku 2023 patří rekonstruk-
ce ulic Sokolovská, Verdunská 2. fáze, Bezručova, odkry-

tí potoka ul. Olšany, dokončení skateparku pro náctileté 
a další. 

Jak je vidět školství, infrastruktura, ale také volný čas 
občanů patří mezi priority, ale jsou tam i desítky dalších 
menších projektů řešících různé oblasti života v našem 
městě. Z těchto čísel je patrné, že město nepolevuje v in-
vestičních aktivitách směřujících ke zlepšování kvality 
života občanů.

Díky zodpovědnému hospodaření je 
finanční situace města stabilní i přes 
složitou ekonomickou situaci

Občanské hnutí Klidné město (KM) již tři volební období 
zodpovědně hospodaří. Splatilo staré dluhy a soustavným 
výborným finančním řízením dokáže najít finanční pro-
středky a získávat dotace na stále nové projekty, směřující 
ke zlepšování kvality života občanů. Jak je to možné?

l  Město žilo pouze za své, nevyužívalo až do roku 2017 
žádné nové dlouhodobé úvěry.

l   Podrobné sledování a řízení příjmů a výdajů vedlo kaž-
dý rok k přebytkovému hospodaření.

l   Přebytky rozpočtu byly směrovány zpět do investic, 
na zlepšování infrastruktury města.

l   Došlo a dochází k efektivnímu využívání peněžních 
prostředků na provoz úřadu a městských služeb.

Proto si také můžeme dovolit dále dokupovat do majetku 
města nemovitosti či pozemky, pokud to má strategický 
smysl pro rozvoj města.  V roce 2022 jsme např. koupili 
budovu pošty a související pozemky vedoucí k Mlýnské-
mu rybníku.

  Poznámka: Investiční rozpočet obsahuje  převody nedočerpaných  probíhajících investic z roku 2022. Vzhledem k velikosti 
investic je také ponechána odpovídající rezerva na vícepráce a nepředvídatelné výdaje.

Vývoj investic města v letech 2014 až 2023
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Graf zadlužení města ukazuje  dlouhodobě stabilní finanč-
ní situaci a prostor pro případné další úvěrování v případě 
krize či potřeby.

Pečlivé finanční řízení je nutností 

Vzhledem k velmi složité finanční situaci bude důležité 
pečlivé řízení peněžních toků, hlavně z důvodu  množství 
projektů, a to kvůli časové návaznosti případných do-
tačních plateb. Pro případ potřeby má město vyjednáno 

velmi výhodné překlenovací financování, tak aby nedošlo 
k dočasnému nedostatku hotovosti.

Plnění rozpočtu bude vedením města i finančním výbo-
rem bedlivě sledováno, aby byla stabilita rozpočtu zacho-
vána po celé fiskální období, tak jako v minulosti. 

 Martin Gebauer
zastupitel Klidné město 

a předseda finančního výboru

  Graf ukazuje, jaké procento z výdajů na roční provoz města by muselo být zaplaceno, aby došlo ke splacení všech úvěrů.  

Procento zadlužení k ročním provozním výdajům města v letech 2014 až 2023

Mezi největší investiční akce roku 2023 patří například odkrytí koryta Říčanského potoka v ulici Olšany a revitalizace celé lokality.
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 S ohledem na nárůst nákladů na svoz a likvidaci 
odpadu zastupitelé schválili navýšení místního po-
platku z odpadu pro rok 2023 z 0,30 na 0,45 Kč za litr 
objemu nádob na směsný komunální odpad. Říčany 
přesto stále patří mezi města z nejnižšími poplatky 
za popelnice. Frekvence svozu se nemění – směsný 
komunální odpad bude vyvážen 1× týdně. Přehledný 
harmonogram svozů najdete na webu města na strán-
ce:  info.ricany.cz/mesto/harmonogram-svozu. 

ZNámKy NA rOK 2023 JIž NeJSOU 
POTŘebA, NAHrADIly Je ČIPy
Děkujeme vám za spolupráci při placení černých popelnic 
za rok 2022. Společně jsme všechny změny zvládli. Nově 
již díky čipům nebudou potřeba známky. Změnil se i sys-
tém placení – platba za svozy odpadu se vyměřuje zpětně 
až na konci roku. To znamená, že popelnice za letošní rok 
2023 zaplatíme až v lednu 2024. Svozy popelnic budou 
v roce 2023 pokračovat automaticky. Nemusíte nikam 
chodit, nic znovu přihlašovat. 
Výzvy k placení popelnic za rok 2022 jsme rozesílali e-mai-
lem nebo poštou. Zřídili jsme speciální webovou aplikaci, 
na vaše dotazy jsme odpovídali na infolince, a také vám 
byly nápomocny kolegyně z finančního oddělení a na po-
kladně (kterým děkujeme za profesionální přístup). 

KAžDá ČerNá POPelNIce mUSí míT ČIP

Každá řádně přihlášená černá popelnice na komunální 
odpad musí mít RFID čip (červený nebo černý čip je umís-
těn zespodu v horním lemu popelnice a na boku popelnice 
je samolepka s čárovým kódem). Popelnice bez čipu ne-
budou svezeny. 

l  Pokud jste zjistili, že vaše popelnice nemá čip, volejte 
infolinku Marius Pedersen: 734 414 622 (od pondělí 
do pátku v čase od 8 do 16 hodin), nebo pište na e-mail: 
barbora.malikova@ricany.cz. S největší pravděpodob-
ností vaše popelnice nemá čip, protože jste nepodali 

Ohlášení k místnímu 
poplatku za odkládání 
komunálního odpadu či 
jste ji nenechali v době či-
pování venku, tzn., že ihned 
po svozu jste jí uklidili. Čipování 
probíhalo vždy v den svozu.

l   Pokud v Říčanech vlastníte nemovitost a ještě jste ne-
podali Ohlášení k místnímu poplatku za odkládání 
komunálního odpadu, musíte tak ze zákona učinit. 
Povinnost platí i pro majitele chat, i  v případě, že 
nemovitost pronajímáte a nebydlíte zde. Formulář 
pro ohlášení najdete na našich webových stránkách: 
info.ricany.cz/mesto/formulare-popelnice. Pokud má- 
te elektronický podpis nebo datovou schránku, formu-
lář můžete rovnou odeslat. Jinak jej musíte vytisknout, 
podepsat a odevzdat osobně na podatelně MěÚ na Ma-
sarykově náměstí 53, nebo poslat poštou na adresu: 
MěÚ Říčany – podatelna, Masarykovo náměstí 53/40, 
251 01 Říčany.

l  Povinnost podat ohlášení má každý majitel nemovitos-
ti určené k bydlení či k rekreaci, která je zapsána v ka-
tastru nemovitostí. Má-li dům 2 či 3 bytové jednotky, 
které jsou zapsané v katastru, musí podat ohlášení kaž-
dý vlastník bytové jednotky.

l  Jestliže jste ohlášení již jednou podali, nemusíte jej 
podávat znovu! 

Zastupitelé schválili ceny za svoz černých popelnic pro rok 2023

Popelnice na bioodpad, plast 
a papír jsou ZDArmA

pozor, nově se za popelnice platí zpětně. 
aktuálně platíme za rok 2022.
Někdo se může mylně domnívat, že pokud obdržel 
známku na rok 2022, má automaticky zaplaceno. 
Není tomu tak! známky za rok 2022 byly vydá-
vány na základě Ohlášení k místnímu poplatku 
za odkládání komunálního odpadu, ne na základě 
zaplacení. děkujeme za pochopení.

Důležité upozornění
Schovejte si variabilní symbol, který slouží jako 
identifikace vaší popelnice (spojuje konkrétní 
nemovitost a přihlášenou černou popelnici).  
VS urychlí hledání informací.

kolik zaplatíme za svoz a likvidaci směsného 
komunálního odpadu z černých popelnic?  

60 litrů / 1404 kč

80 litrů / 1872 kč

120 litrů / 2 808 kč

240 litrů / 5 616 kč

Víte, že Říčany stále 
patří mezi města s nejniž-

šími poplatky za 
popelnice?
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využijte rychlé 
přístupy ke všem

informacím

Qr kóD
Harmonogram 
svozu odpadu.

Qr kóD
Stanoviště 

separovaného 
odpadu.

Qr kóD
Formuláře 

pro popelnice.

pozor na olej, Do Dřezu či Do záchoDu nepatří!
rádi bychom vás znovu požádali, abyste tuk a olej ze smažení nevylévali do od-
padu. I malé množství z každé domácnosti může čistírnu odpadních vod poško-
dit. Použitý olej slejte do plastové lahve, dobře uzavřete a položte na jakoukoliv 
popelnici, která bude nejdříve vyvezena. Nebo můžete lahev vhodit do speciální 
popelnice na tuky na stanovištích pro separovaný odpad.

Potřebujete nahlásit změnu nádoby na směsný komunální či na tříděný odpad? Potřebný formulář naleznete na webu 
města (info.ricany.cz/mesto/formulare-popelnice). Formulář prosím vytiskněte, vyplňte, podepište, naskenujte a po-
šlete na e-mail:  ohlaseni.odpady@ricany.cz. Osobně můžete formulář doručit na podatelnu MěÚ na Masarykově ná-
městí, případně zaslat poštou.

chcete změnit velikost popelnice?
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V únoru dojde k odkrytí dopravního značení, které 
upravuje parkování ve vymezené oblasti Říčan. K ob-
novení parkovacího systému dojde až od 1. dubna 
2023, aby řidiči měli dostatek času si na správné par-
kování opět zvyknout. Od 1. února bude také možné 
zakoupit si zvýhodněné parkovací karty. Pro všechny 
občany s trvalým pobytem na celém území města 
Říčan platí jedna cena 100 Kč/rok. Systém nerozlišu-
je, zda žijete v centru u nádraží nebo v okrajové části.

POUZe JeDNA ZóNA
Zjednodušený systém zahrnuje pouze jednu zónu (je 
téměř shodná s původní oblastí) a dva tarify – R1 a R2 
(mapu najdete na www.parkujdobre.cz).

Prodej parkovacích karet (parkovacího oprávnění)  
je spuštěn od 1. února 2023

l  Pokud již parkovací kartu máte, nemusíte se o nic 
starat, její platnost se automaticky prodlouží o dobu, 
kdy byl parkovací systém pozastaven. Držitelé karet 
obdrželi e-mail se zprávou, do kdy je parkovací opráv-
nění platné. 

l  Jestliže kartu nemáte a chcete si ji pořídit, můžete 
tak učinit od 1. února v Czech pointu na Masarykově 
náměstí 83 (Stará radnice) nebo jednoduše on-line 
na www.parkujdobre.cz

l  Pořízení karty je dobrovolné. Pokud usoudíte, že ji 
nevyužijete, nemusíte si ji kupovat.

JAK JeDNODUše ZíSKAT PArKOVAcí KArTU  
(PArKOVAcí OPráVNěNí)?

A. elektronicky on-line

1.  Na adrese www.parkujdobre.cz klikněte na políčko 
chci kartu. 

2.  Budete přesměrováni na internetový obchod, ve kte-
rém vás registrací nové karty jednoduše provedeme. 

3.  K registraci budete potřebovat: občanský průkaz 
a malý TP vozidla (naskenované), platební kartu, 
případně další dokumenty podle druhu vámi požado-
vaného parkovacího oprávnění. 

b. Osobně na czechpointu

1.  Na adrese Masarykovo náměstí 83/1 (přízemí Staré 
radnice). 

2.  Zde se vás ujmou proškolení zaměstnanci a celý proces 
registrace s vámi krok za krokem projdou. 

3.  S sebou si prosím vezměte: občanský průkaz, platební 
kartu nebo hotovost, malý TP vozidla, které regis-
trujete, případně další dokumenty dle požadovaného 
parkovacího oprávnění.

  V případě, že se k vystavení parkovacího oprávnění 
nemůže dostavit žadatel (osoba, která splňuje dané 
podmínky), může pověřit jinou osobu, která předloží 
veškeré potřebné doklady a plnou moc žadatele (plná 
moc nemusí být úředně ověřená).

K obnovení parkovacího systému dojde až od 1. dubna

Již nyní si můžete pořídit parkovací kartu

Dva základní tarify

R1 Masarykovo náměstí  
(zde musí platit všichni i s parkovací kartou) 
Zpoplatněno: PO–PÁ 8:00–18:00 hodin;  
SO 8:00–12:00 hodin.
10 Kč za prvních 30 minut 
20 Kč za druhých 30 minut 
základní cena od započaté druhé hodiny – 60 Kč 
za 1 hod.  
Maximální doba stání 3 hodiny

R2 Ulice, značená parkoviště a nádraží  
(pokud máte kartu, neplatíte) 
Zpoplatněno: PO–PÁ 8:00–18:00 hodin.
5 Kč za 30 minut 
10 Kč za hodinu  
40 Kč za 10 hodin (celý den)
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ZáKlADNí INFOrmAce O ŘíČANSKé 
VIrTUálNí PArKOVAcí KArTě

l  Parkovací karta má jen virtuální podobu. Nikdy ji 
neztratíte jako jiné kartičky.

l   Parkovací kartou si nekupujete vyhrazené parkovací 
místo pro konkrétní vozidlo.

l  Při posuzování přidělení parkovacího oprávnění 
je rozhodujícím kritériem trvalé bydliště žadatele, 
případně místo sídla společnosti či živnostníka nebo 
vlastnické právo k nemovitosti.

l  Evidence karet je elektronická na základě registrační 
značky (RZ) vozidla.

l  Pokud má žadatel vozidlo na leasing nebo úvěr, před-
kládá k žádosti o parkovací kartu příslušnou leasingo-
vou či úvěrovou smlouvu.

l  V případě služebního vozu poskytnutého zaměstnava-
telem předkládá žadatel vyplněný formulář Potvrzení 
o příjmu ze závislé činnosti. 

l  Kartu s roční platností můžete kdykoliv zrušit v přípa-
dě odstěhování či prodeje vozidla. 

l  Kartu můžete dočasně převést na jinou RZ z důvodu 
nehody, či opravy vozidla (náhradní vůz).

NA cO Se PTáTe?

l  Kdo je rezident?  
Fyzická osoba s trvalým pobytem na celém území 
města Říčany. Rezidentovi může být vydáno parkovací 
oprávnění, pokud:  
a) je vlastníkem vozidla  
b)  užívá vozidlo na základě leasingové nebo úvěrové 

smlouvy
     c) má vozidlo pronajato/vypůjčeno 
     d)  má vozidlo svěřeno k soukromému užívání zaměst-

navatelem

l   Kdo je abonent? 
Abonent je právnická nebo fyzická osoba, která nemá 
trvalé bydliště v Říčanech, ale má sídlo nebo provo-
zovnu ve městě Říčany (platí i pro Voděrádky, Pacov, 
Kuří, Strašín, Jažlovice). Kartu si lze pořídit pouze 
na vozidlo, které je provozováno za účelem podnikání. 
Abonentem je i fyzická osoba, která nemá trvalé byd-
liště v Říčanech, ale vlastní zde nemovitosti.

l  Máme v rodině dvě auta. Platí pro nás zvýšená cena 
za druhé auto? 
Každé auto může být napsáno na některého z členů 
rodiny (i na dospělého potomka). Podmínkou je pouze 
trvalý pobyt v Říčanech. Vůz mezi sebou nemusíte pře-
hlašovat! Stačí pouze doložit, že patří členu vaší rodiny.

l  Jaké doklady si mám připravit? 
V každém případě občanský průkaz a technický 
průkaz (stačí malý). Dále si připravte další dokumenty 
podle požadovaného parkovacího oprávnění: 
a)  potvrzení o příjmu ze závislé činnosti (u firemního 

auta)
 b)  čestné prohlášení o příbuzenském vztahu (pokud 

žadatel není majitelem auta, platí pro přímé příbuz-
né/registrované partnery)

       c)  čestné prohlášení o vlastnictví vozidla ve společném 
jmění manželů (pokud jeden z manželů není majite-
lem auta)

       d)   Výpis ze živnostenského rejstříku s platnými údaji 
(dokládající sídlo právnické či fyzické podnikající 
osoby – stačí výpis z internetu).

 
Detailní informace a postup při vydávání parkovacích 
oprávnění naleznete v metodice na internetových strán-
kách: www. parkujdobre.cz. Jaké doklady budete potře-
bovat vám také rádi poradíme na infolince: 722 983 983 
nebo na CzechPointu na Masarykově nám. 83.

ceník parkovacích oprávnění

typ parkovacího oprávnění první Druhé auto 
 auto a kažDé Další 

rezidentní – nepřenosná 
Podmínkou je trvalý pobyt v Říčanech, Pacově,  100 kč /rok 2 000 kč /rok
Strašíně, Kuří, Voděrádkách nebo v Jažlovicích.  

abonentní nepřenosná – na konkrétní rz 
Podmínkou je sídlo, provozovna nebo vlastnictví nemovitosti  2 000 kč /rok 4 000 kč /rok
v Říčanech, Pacově, Strašíně, Kuří, Voděrádkách nebo v Jažlovicích.  

abonentní přenosná – bez uvedení rz 
Podmínkou je sídlo, provozovna nebo vlastnictví nemovitosti 4 000 kč /rok 8 000 kč /rok
v Říčanech, Pacově, Strašíně, Kuří, Voděrádkách nebo v Jažlovicích.  

pečovatelské služby 100 kč /rok 200 kč /rok

návštěvník (není rezident, ani abonent) 6 000 kč /rok 

Se vším vám ochotně a velmi rádi poradíme v Czechpointu v našich úředních hodinách: po a st 7:00–12:00, 
12:30–18:00 hodin; Út a čt 7:00–12:00, 12:30–15:00 hodin; pá 7:00–11:00 hodin. V úřední hodiny mů-
žete využít i infolinku: 722 983 983. dotazy můžete psát na: parkovani@ricany.cz. www.parkujdobre.cz
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Vážení rodiče, přinášíme vám po roce přehledné 
informace o zápisu dětí do základní školy v našem 
městě. Jedná se o zápis do škol, které zřizuje město 
Říčany.

Základní informace
K základnímu vzdělávání je přijímáno dítě, které dosáhne 
věku šesti let do 31. srpna 2023, pokud mu není povolen 
odklad školní docházky. K žádosti o odklad dokládá rodič 
vyjádření školského poradenského zařízení a odborného 
lékaře. O odkladu rozhoduje na základě předložených do-
kumentů ředitel školy. Podrobnosti popisuje §36 školské-
ho zákona 561/2004 Sb. v odstavci 3 a 4. 

l   V Říčanech proběhne zápis do 1. ročníku ve všech zá-
kladních školách, které zřizuje město Říčany, v pátek 
14. dubna 2023 od 9 do 17 hodin (ZŠ Nerudova od  
8 do 14 hodin) 

l   Rodičům doporučujeme využít možnosti elektronické-
ho zápisu potřebných údajů o dítěti. Velmi se urychlí sa-
motný zápis v uvedeném termínu. Systém bude otevřen 
1. března 2023. Podrobnosti o elektronickém zápisu na-
jdete na http://skoly.ricany.cz.

l   Při přijímání dětí k povinné školní docházce ředitel 
postupuje podle předem stanovených kritérií. Hlav-
ním z nich je, že přednost mají děti s trvalým bydlištěm 
ve spádové oblasti školy. Informace o jednotlivých spá-

dových oblastech s vyjmenováním ulic těchto obvodů 
najdete na webu města: Obecně závazná vyhláška měs-
ta Říčany č. 7/2016, kterou se stanoví školské obvody 
základních škol zřízených městem Říčany - ŘÍČANY 
(oficiální stránky města) (ricany.cz)

l   Doporučujeme rodičům využít před tím, než se vydají 
k zápisu, dnů otevřených dveří a seznámit se se školou 
a jejím provozem. Dny otevřených dveří a další podrob-
nosti týkající se zápisu zveřejní každá škola na svých 
webových stránkách. 

Doplňující informace
Rodičům doporučujeme prostudovat podrobnosti a krité-
ria přijímání dětí k povinné školní docházce, které najdete 
na webových stránkách jednotlivých základních škol nebo 
na webu města: http://skoly.ricany.cz. Zápisy se budou 
konat tradičně, tedy návštěvou dítěte a zákonných zástup-
ců přímo ve škole. 

l   Pro zájemce o přijetí dítěte do MATEŘSKÉ ŠKOLY, 
kterou zřizuje město Říčany, vám přineseme v příštím 
čísle Kurýru souhrnné informace. Zápis se bude konat 
v úterý 2. května 2023.

l   Zájemci o přijetí ke studiu ZÁKLADNÍ UMĚLECKÉ 
ŠKOLY si mohou poznamenat, že zápis i talentové 
zkoušky do všech oborů, které škola vyučuje, se budou 
konat v týdnu od 29. května do 2. června 2023. Podrob-
nosti získáte na webu školy www.zusricany.cz. 

  Přejeme vám i vašim dětem, aby všechny kroky, které je 
potřeba učinit k úspěšnému přijetí do říčanského školního 
zařízení, byly doprovázeny příjemnou a přátelskou atmo-
sférou, plnou pochopení, tolerance a radosti z blížícího 
se počátku vzdělávání. Pokud nemáte dostatek informací 
a uvítali byste doplnění dalších podrobností, neváhejte 
mne nebo jednotlivé ředitele kontaktovat. Rádi se budeme 
vaším dotazem zabývat.

Hana Špačková,  
místostarostka pro oblast školství,  

hana.spackova@ricany.cz 

ZáPIS DO 1. rOČNíKU ZáKlADNí šKOly 
PrOběHNe 14. DUbNA 2023

Základní školy zřizované městem Říčany:
1. základní škola masarykovo nám. říčany, příspěv-
ková organizace, masarykovo nám. 71, říčany, 
ředitel: mgr. pavel Bednář, telefon: 323 602 794, 
e-mail: pavel.bednar@1zs.ricany.cz, 
www.zs-ricany.cz

2. základní škola Bezručova říčany, příspěvková 
organizace, Bezručova 94, říčany,
ředitel: mgr. Bc. jan šindelář, telefon: 323 602 217, 
e-mail: reditel@2zs.ricany.cz, www.2zsricany.cz

3. základní škola u říčanského lesa říčany, příspěv-
ková organizace, školní 2400/4, říčany, 
ředitel: mgr. Dalibor Dudek, telefon: 323 666 555, 
e-mail: dalibor.dudek@zs.ricany.cz , www.zs.ricany.cz

4. základní škola nerudova říčany, příspěvková 
organizace, nerudova 481, říčany, 
ředitelka: mgr. jitka macháčková, telefon: 
323 602 005, e-mail: jitka.machackova@zsp.ricany.
cz, https://4zs.ricany.cz/

Dny otevřených dveří
1. základní škola Masarykovo nám.:  5. dubna 2023 

od 8:30 do 11:30 (školní družina od 13 do 15 h)
2. základní škola Bezručova: 23. února 2023 

od 10 do 16 hodin
3. základní škola u Říčanského lesa: 5. dubna 2023 

od 9 do 16 hodin
4. základní škola Nerudova: 8. února 2023  

od 8 do 11:30 nebo kdykoliv po domluvě
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Příjem žádostí o dotace v programu Nová zelená 
úsporám light je spuštěn
Cílem programu Nová zelená úsporám Light je po-
skytnout finanční prostředky na zateplení rodinných 
domů domácnostem s nižšími příjmy a seniorům. 
Podporována jsou snadno a rychle realizovatelná 
opatření, která dopomůžou k okamžitým úsporám 
výdajů na energie.

Obecné informace o tom, jak postupovat na cestě k dotaci 
z NZÚ light najdete na webu novazelenausporam.cz/nzu-
-light/. Komplexní poradenství a asistenci vám poskytnou 
zástupci Místní akční skupiny Říčansko. Kancelář 
MAS Říčansko najdete na adrese: V Průhonu 153, 
Svojetice, tel.: 602 228 747, e-mail: mas@ricansko.eu
Mám nárok na dotaci z NZÚ light?
Ověřte si, zda vaše domácnost spadá do kategorie opráv-
něných žadatelů o dotaci z NZÚ light. Jste vlastníci nebo 
spoluvlastníci rodinného domu nebo trvale obývané re-
kreační stavby? Jsou všichni členové vaší domácnosti 
příjemci starobního důchodu nebo invalidního důchodu  
3. stupně, nebo vaše domácnost pobírala v období od  
12. 9. 2022 příspěvek na bydlení? Pokud splňujete tyto 
předpoklady, můžete si zažádat o dotaci.
Jaká opatření si mám vybrat?
Záměrem programu je podpořit rychle realizovatelné zatep-
lení, s maximálním efektem a přiměřenými náklady. Proto je 
potřeba najít místa, kudy teplo z vašeho domu nejvíce uniká. 
Často to bývají nekvalitní stará okna a vchodové dveře. Teplo 
uniká i přes nedostatečně zateplenou fasádu, střechu, stropy 
a podlahy. Začněte od míst, kudy do domu nejvíce „táhne“. 
Můžete vyměnit třeba jen některá okna, nebo si vybrat více 
různých opatření tak, abyste nabízené finanční prostředky 
maximálně využili k zateplení a renovaci vašeho obydlí.

Kdy si mám žádost podat?
Žádost můžete podat před provedením prací, v jejich prů-
běhu, i po ukončení. V případě, že nemáte finanční rezer-
vu, zažádejte si dopředu a dostanete zálohu. Na realizaci 
zvolených úsporných opatření pak máte celý rok. 

V roce 2022 město Říčany zrealizovalo dva pro-
jekty spolufinancované Ministerstvem vnitra ČR 
z projektu Projekty obcí na podporu integrace 
držitelů dočasné ochrany na lokální úrovni v roce 
2022. První projekt byl nazván Adaptační a inte-
grační aktivity na území města Říčany, č. 53/2022/
ICOBCEUKR. Druhý projekt byl nazván Náklady 
na realizaci adaptačních aktivit pro držitele do-
časné ochrany na území města Říčany č. 10/2022/
ICOBCEKOLUKR. 

Díky těmto projektům jsme mohli od 1. března do  
31. prosince zřídit Centrum pomoci pro válečné uprch-
líky v Říčanech vč. zaměstnanců, kteří byli nápomocni 
v překladatelských službách, v hledání zaměstnání 
a dokázali nasměrovat k sociální, psychologické pomo-

ci. Město Říčany aktivně realizovalo adaptační a inte-
grační, volnočasové aktivity a zahájilo výuku českého 
jazyka pro děti a dospělé.  

realizace projektů na pomoc válečných uprchlíků v Říčanech 
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s divadlem KVELB 
Sobota 25. února 2023 od 14 hodin 

na Masarykově náměstí
 

Soutěž o nejlepší masky 
Doprovodný program pro děti

Vepřové hody, dobré pivo a masopustní hudba

Přijďte do průvodu v masce a užijte si s námi bujaré veselí.

Ricany_plakat_masopust_165x245.indd   1 12.01.2023   17:09
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Díky mírné zimě a vyšším teplotám mohlo oddělení 
technické správy města provést náhradní výsadbu 
za nuceně vykácené dřeviny. 

V ulici Scheinerova jsme vysadili dva javory babyka, 
u Mlýnského rybníka jilm. V ulici Nová nám budou dělat 
radost dvě nové okrasné třešně sakury. Za zimním stadio-
nem vyroste pět dubů letních.

Pokud se teploty pohybují nad nulou a půda není zmrzlá, 
je možné provádět výsadbu dřevin i v zimě. Zimní počasí 
a nižší teploty stromky nepoškodí, zvláště, když se jedná 
o druhy domácí nebo druhy běžně pěstované v našich ze-
měpisných podmínkách. 

17

Javory, sakury, duby a jilm
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Jako MHD… ale auto klidně nechte doma ,)

Když Citya pomáhá, 
Říčany jsou na tom lépe… 

 
A pro každé dítě máme 

bezpečnostní sedačku ,)

Vaše rodinné MHD

www.citya.io

Stáhněte si aplikaci 
CITYA… a jezděte  
v Říčanech pohodlně  
z domova

ŘEKNI ŘÍČANY

citya v_2.02 165 x 245 .indd   1 20.01.2023   17:50
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Hodiny na věži
Hodiny na Staré radnici na Masarykově náměstí získaly 
nový elektronický strojek. Díky důmyslné mechanice ho-
diny jdou naprosto přesně. 
Původní věž s hodinami pochází z roku 1736. V roce 1864 
došlo ke kompletní přestavbě. Nová budova byla vysta-
věna v novogotickém slohu, opět s věžičkou a hodinami. 
V této podobě se zachovala radnice do dnešních dnů, ač-
koli městské zastupitelstvo se už zde neschází. Zajímavos-
tí je, že až do roku 1912 na radničních hodinách ukazovala 
malá ručička minuty a velká hodiny, což mohlo přespolní 
mást. (zdroj: kniha Říčanský uličník)

Vánoční sbírka 
V rámci veřejné vánoční sbírky 2022, kterou město tradič-
ně vyhlašuje,  se na adventních akcích vybralo 12 769 Kč. 
Odbor sociálních věcí a zdravotnictví MěÚ Říčany pení-
ze použije na pomoc sociálně znevýhodněným rodinám 
s dětmi v rámci celé ORP Říčany. Děkujeme všem, kteří 
jste přispěli. Každá koruna bude transparentně využita.

Dřevěná kolíbka
Nedílnou součástí vítání občánků je i dřevěná, vyřezávaná 
kolíbka. Městu ji před lety věnoval pan Slavíček. Kolíbka 
stále slouží a rodině ještě jednou děkujeme.
Další vítání se uskuteční na jaře. Přihlášky mohou rodiče 
zaslat elektronicky na webu města nebo doručit osobně 
na matriku.

Výstava na Komeňáku
V budově MěÚ na Komenského náměstí stále můžete v 1. 
patře navštívit výstavu všech 15 návrhů architektonické 
soutěže na vytvoření prostor pro moderní vzdělávání pro 
Muzeum Říčany v areálu hradu. Cílem celého projektu je 
zkvalitnění využití areálu hradu pro říčanské obyvatele. 
Měly by zde vzniknout nové výstavní prostory, zázemí mu-
zea a také kavárna. Díky tomuto projektu dojde k propoje-
ní a větší otevřenosti geoparku Říčany a hradní zahrady 
s areálem hradu.

žijeme Říčany

Radnice na konci 19. století
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Srdečně vás zveme na pravidelné

Setkání seniorů 
s hudbou
6. února 2023 od 14 do 17 hodin
KC Labuť, Říčany

Těšit se můžete na:
• Hudebníka Pavla Justicha
• Taneční vystoupení TŠ TWIST Říčany
•  Příjemné posezení, pohoštění 

a dobrou zábavu

Vstupné ZDARMA

Říčany_Setkání seniorů_Kurýr_165x245.indd   1 20.01.2023   11:18



 Informace z radnice

21

Každoročně útvar interního auditu předkládá Radě 
města Říčany a kontrolnímu výboru Zastupitelstva 
města Říčany zprávu o stížnostech, peticích a ostat-
ních podáních za příslušný kalendářní rok. Současně 
je zpráva zveřejněna i v městském věstníku Kurýr.  

V roce 2022 bylo podáno nejméně stížností, petic a podně-
tů za posledních pět let. 

Ve stížnostech podaných podle § 175 zákona č. 500/2004 
Sb., správní řád si občané stěžovali zejména na postup 
ve správním řízení, na nečinnost, chování a podjatost 
úředníků.  Z 27 stížností podaných  v roce 2022 bylo 24 
nedůvodných. U stížností, které byly shledány částečně 
důvodné  (1) a důvodné (2), byla přijata opatření v perso-
nální rovině, aby se zamezilo opakování situace.
Nejvyšší počet stížností (9) směřoval na práci odboru 
správních agend a dopravy (OSAD) – oddělení úsekové-
ho měření rychlosti a oddělení přestupků v dopravě.  Zde 
si stěžují občané, kterým byly uděleny pokuty za spáchání 
dopravního přestupku, a to zejména za překročení povo-
lené rychlosti a porušení pravidel provozu na pozemních 
komunikacích. Důvodem k podání stížnosti je nejčastěji 
neznalost průběhu řízení.  

Další odbory, kam tradičně směřují stížnosti s ohledem 
na vykonávané agendy, jsou odbor právní – přestupky 
proti občanskému soužití (4), odbor správy majetku (3), 
odbor sociálních věcí a zdravotnictví (2) a Městská policie 
(2). Dvě stížnosti se dotýkaly činností organizací zříze-
ných městem – obě byly po prošetření shledány nedůvod-
nými.

Je potěšující, že oproti minulým obdobím nebyly na MěÚ 
doručeny stížnosti na nedodržování lhůt ve správním ří-
zení na odborech, které vykonávají agendy státní správy. 

Ostatní podání a podněty byly v roce 2022 různého za-
měření -  od klasických podání, které se týkají hluku ze 
sportovišť, osvětlení, občanského soužití, po připomínky 

k Městské či projektu Parkuj dobře nebo umístění sochy 
na Masarykově náměstí.   

MěÚ  Říčany odeslal odpovědi na podané stížnosti, petici 
a ostatní podání v zákonem stanovených lhůtách.

Od poloviny roku 2017 používají občané pro hlášení 
různých závad a nedostatků aplikaci Říčany v mobi-
lu. Ta umožňuje zjištěné nedostatky poslat přes apli-
kaci přímo odpovědné osobě na MěÚ Říčany a záro-
veň umožňuje i sledovat jejich vyřízení. V roce 2022 
bylo touto cestou podáno 798 podnětů, z toho nejvíce 
na údržbu a stav silnic a dopravních značek (42%). 
Další podněty obdobně jako v minulých letech  směřo-
valy na přeplněné kontejnery (16%), nefunkční veřejné 
osvětlení (10%),  zlepšení údržby dětských hřišť a spor-
tovišť (10%) a veřejné zeleně (10%). 

Zpráva o stížnostech, peticích a ostatních 
podáních za rok 2022 

Souhrnný přehled stížností, petic a ostatních podání za rok 2022

přijato za rok 2022 celkem:  27 1   8  4

z toho: důvodné 2                   

 částečně důvodné 1

 nedůvodné  24   

stížnosti petice ostatní podání šetření
  a podněty a zprávy vop
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Volné pozice pro město Říčany
Chcete, aby vaše práce měla smysl? Staňte se součástí 
našeho týmu.

V případě zájmu volejte  
anebo rovnou  

posílejte životopisy na kontakt: 

Jana Žďárská, 602162037, 
jana.zdarska@ricany.cz

Další informace a další volné pozice  
můžete získat na https://info.ricany.cz/mesto/

volna-pracovni-mista-r1426

l Získáte tím stabilní práci na neurčito
l  5 týdnů dovolené + 3 dny placeného 

volna navíc 
l  stravenky v hodnotě 140,- Kč, kde 

zaměstnavatel hradí 120,- Kč 
l  příspěvek na penzijní připojištění 

ve výši 3% mzdy
l  výhodné tarify pro mobilní telefony 

i pro členy rodiny
l  školení pro zvyšování kvalifikace 

v ceně až 30 000 Kč
l  příspěvek při životních a pracovních 

výročích 
l  možnost umístit dítě do městské 

školky 
l  možnost rekreace v městských ob-

jektech v Kořenově (horská chalupa) 
a Lutové (jihočeský statek)

Vedoucí finančního odboru
Staňte se zcela zásadní součástí fungování města 
Říčany a převezměte zodpovědnost za finanční odbor. 
Čeká vás řízení týmu 15 lidí, zastupování správce roz-
počtu města a fondů města, zodpovědnost za rozpočet 
města, zpracování metodických pokynů pro celou 
oblast finančního hospodaření s prostředky města 
a zajištění kontrolní činnosti.
Co k tomu potřebujete: vzdělání v bakalářském 
studijním programu ekonomického směru, zkušenost 
s řízením ekonomických procesů, praxe na ekonomické 
pozici

Projektový manažer – oddělení investic
Co práce obnáší: kompletní vedení stavebního projektu 
od přípravy, přes koordinaci prací po kontrolu stavby
Co k tomu potřebujete: minimálně SŠ vzdělání, praxe 
ve stavebnictví

referent oddělení kontroly  
na živnostenském úřadě
Co práce obnáší: řešení přestupků a správních řízení 
na úseku živnostenského podnikání, rozhodování 
o sankcích za nesplnění povinností podle živnostenského 
zákona a zákona o přestupcích
Co k tomu potřebujete: VOŠ nebo Bc., zkušenost ze 
živnostenského úřadu výhodou

Koordinátor správy pozemních komunikací
Co práce obnáší: sledování technického stavu komu-
nikací, návrhy na opravy a rekonstrukce komunikací 
a zajištění jejich realizace prostřednictvím dodavatelů
Co k tomu potřebujete: SŠ s maturitou, zkušenost 
ve stavebnictví velkou výhodou

 Hledáme správce 
komunikací
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Volné pozice pro město Říčany

Masopust začíná už po Třech králích do úterý před 
Popeleční středou, kdy začíná čtyřicetidenní období 
půstu. Nejznámější a zároveň nejveselejší jsou posled-
ní dny masopustu, spojené s radovánkami a hodová-
ním. 

Říčanský masopust se bude konat v sobotu 
25. února 2023 na Masarykově náměstí 
od 14 hodin.
Kromě divadla Kvelb nám tu správ-
nou masopustní atmosféru zpří-
jemní vystoupení Samba Bandu,  
Cimbálové muziky Milana Brouč-
ka a moderátorky Jany Matějcové. 
V hradní zahradě potkáme i hrad-
ního pána s paní, kteří následně 
ocení všechny masky tradičními kob-
lížky od pekařství Frydrych.
Připravili jsme pro vás také malou ochut-
návku z masopustního menu, které zajišťuje Ří-
čanský pivovar: ze studené kuchyně se můžeme těšit na-
příklad na světlou i tmavou tlačenku, huspeninu, jitrnice, 
jelita, škvarky, sádlo se škvarky, škvarkovou pomazánku.
Jaký by to byl masopust bez prdelačky s kroupami, za-
bijačkového guláše s domácím chlebem, šunky od kosti 
s hořčicí a křenem, vepřového kolena/ovaru s jablečnou 
křenovou vejmrdou, cmundy s ovarovým masem a bílým 
zelím. 
Chybět nebudou ani sladké tečky: chodské koláče, boží 
milosti, wafle v kornoutu a další.

OcHUTNáVKA Z PŘIPrAVOVANéHO 
ŘíČANSKéHO mASOPUSTU

Sobota 18. 3. 2023 od 20 h v KC Labuť

Předprodej vstupenek on-line na www.kclabut.cz, v kan-
celáři KC Labuť a v Informačním centru ve Staré radnici.

V březnu Vás srdečně zveme  
na 11. reprezentační ples města Říčany

Masopust držíme,
nic se nevadíme

pospolu.
Proč bychom se hádali,

když jsme se tak shledali
poznovu!

V dobrém jsme se sešli,
rádi jsme se našli

pospolu.
Dříve než se rozejdeme,

ještě sobě připijeme
poznovu!
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Vážení a milí spoluobčané, reporty starosty zveřejňuji 
pravidelně na svých i městských facebookových strán-
kách. Obsahují krátké zprávy, postřehy a zajímavosti 
týkající se našeho města. Zvolil jsem tuto formu komu-
nikace, protože mám rád, když se informace sdělují 
hned, napřímo a srozumitelně. A také mám rád fotky. 
Myslím, že kolikrát řeknou více než dlouhý text. Po Ří-
čanech chodím nebo jezdím denně. Chci vědět, co se 
děje, co je potřeba a jak pokračují nejrůznější projekty. 
Rozhodně nejsem typ starosty, který jen sedí v kancelá-
ři. A upřímně – stále mě těší, jak je naše město krásné 
a živé. A protože spousta Říčaňáků FB nemá, chci vám 
report neboli hlášení nabídnout i v Kurýru. Rád bych 
s vámi sdílel i naše plány a nápady. Připomínky a názo-
ry mi můžete psát na e-mail: david.michalicka@ricany.
cz, nebo na FB @michalickadavid 

l   Školu na Komenského náměstí chceme začít stavět le-
tos. Zatím však chybí dotace. S místostarostkou Hanou 
Špačkovou a kolegy stále dokola jednáme na MŠMT 
a SFŽP o financování stavby školy s tělocvičnou, kte-
rá bude se všemi doprovodnými stavbami stát cca 800 
milionů Kč. Proces přípravy nezastavujeme, ale získání 
některých klíčových dotací je stále nejisté. Bez zajištění 
většiny financí není možné stavbu zahájit, jinak by se 
město zadlužilo na mnoho let.  Počet dětí ale stále ros-
te, a také stojíme před nutností zrekonstruovat prostory  
1. ZŠ na náměstí.

  

l   Dotace na parkoviště Pod hradem je na dobré cestě. 
Díky operativnímu zpracování projektového záměru 
dotačním oddělením jsme před koncem roku získali 
souhlas ITI s tímto záměrem, který má stát více než 10 
mil Kč. Kromě moderního parkoviště u náměstí, hradu, 
dopravního hřiště a cyklostezky by měly vzniknout i ve-
řejné toalety a další doprovodný mobiliář.

l   Už jste vyzkoušeli novou lávku přes Rokytku na oblíbe-
né lesní cestě na Strašín? Lávku vyrobila a instalovala 
Správa lesů říčanského Odboru životního prostředí. Je 
vyrobena z kvalitního modřínového dřeva a doufám, že 
nám bude dlouho sloužit.   

l   Ředitel Lesů ČR, závod Konopiště přislíbil, že brzy 
dojde k opravě rozcestí a lávek u mostku, kde Rokytka 
podtéká pod Černokosteleckou silnicí, a také k výstavbě 
dalšího altánu. Jako důležitý vidím i předběžný souhlas 
s přípravou cyklostezky z Říčan do Mukařova a Louňo-
vic přes část pozemků LČR. Největší radost však mám 
z příslibu spolupráce při plánování nového lesa. Ten 
bychom chtěli spolu s Lesy ČR zřídit na státních pozem-
cích (dnes pole) směrem k dálnici – cca mezi Světicemi 
a naším hřbitovem. Stromy by kromě zvýšení biodi-
verzity a zadržování vody v území zajišťovaly i ochranu 
města proti větru, hluku a smogu.

l   Sportovní hala u gymnázia, kterou staví Středočeský 
kraj, roste pomalu, ale snad jistě. Předpokládaný termín 
dokončení je podzim letošního roku. Co nejdříve chce-
me zajistit průchod z parkoviště ke školce a na Komen-
ského náměstí. 

l   Navštívil jsem Sokolský ples a byla to paráda! Plná La-
buť, skvělá kapela a hlavně příjemní lidé a super atmo-
sféra. Se starostou Sokola Hynkem Strnadem jsme pro-
bírali stav sokolovny (chtělo by to už novou, ne?) a také 
potřebu atletického oddílu mít v Říčanech regulérní 
atletickou dráhu 400 m. 

Hezký únor vám přeje váš starosta David Michalička

report starosty města

vizualizace nové školy
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Opravujeme, investujeme...

mozartova 
ulice 
díky smlouvě města 
se soukromým inves-
torem vyrostl v Úval-
ské a Mozartově ulici 
nový chodník. Na jaře 
bude zahájena stavba 
nového chodníku v Ří-
čanské ulici (od Mo-
zartovy ulice) a také 
semaforu.

sokolovská ulice, 
zahraDní a v DouBí
Pokračujeme v rozsáhlé a kom-
plikované rekonstrukci komu-
nikací a infrastruktury v této 
lokalitě. dokončeno je propojení 
vodovodního řadu, a také je 
hotova splašková kanalizace. 
Nyní probíhá kolaudace. díky 
příznivějšímu počasí mohla 
firma obnovit práce na opra-
vách plynovodu. Posléze bude 
pokračovat i realizace odvodnění 
komunikací a opravy povrchů.

na kavčí skále 
pracujeme na úpravě plochy vedle bytových domů na kavčí skále, kterou místní využívají k stání 
vozidel. projekt byl svj předložen k připomínkování. je potřeba vyrovnat povrch, upravit poklopy 
kanalizace, osadit nové krajníky a nakonec položit novou zasakovací dlažbu. zároveň bude opra-
ven i přístup pro pěší. 



Radost jako emoce je podle mě klí-
čem ke zdraví a spokojenosti. Mám 
rád, když se lidé na sebe usmívají, 
baví se spolu, vychází si vstříc, 
užívají si společně pohodový a na-
plňující život. Mám rád, když jsou 
lidé hrdí na své město, pečují o své 
okolí i dobré vztahy mezi sebou. 

Jsme malé město, a to se mi líbí, protože život v Říča-
nech je díky tomu stále osobní.
Jako starosta a lídr lokálního hnutí Klidné město chci 
pečovat o naše Říčany, místní občany a jejich spokoje-
nost. Postupně naplňujeme volební program, naslou-
cháme potřebám místních obyvatel i spolků a posou-
váme kvalitu života zase o kousek výš.
Ve městě, jakým jsou právě naše Říčany, je konstruk-
tivní přístup k rozhodování o stěžejních otázkách asi 
tím nejdůležitějším. O to více mne mrzí, když se setká-
vám při jednání zastupitelstva města s pokusy zavádět 

do jednání tohoto vrcholového orgánu komunikaci, 
jakou známe například  z parlamentu. Komunikaci 
plnou polopravd a snahy o překrucování faktů. Již 
jen proto bych rád, abychom si my zastupitelé vždy 
uvědomovali, že výsledkem naší práce by měla být 
spokojenost vás občanů města. Spokojenost, která se 
nakonec projevila i vaší důvěrou – ve výsledku voleb.
Mně i Klidnému městu jde čistě o Říčany, jeho lidi 
a spokojený život nás všech. Nemám sílu stále doko-
la vyvracet něco, co není pravda. Zbytečně to odvádí 
od tvůrčí práce. Pokud budeme spolupracovat, kaž-
dý dá městu něco z toho, co umí nejlépe. Může to být 
třeba jen podnět na zlepšení, další pohled na proble-
matiku, konstruktivní kritika nebo třeba úplně nový 
nápad. Na našem městě to bude vidět a přinese to jistě 
více radosti než negativní emoce a vyostřené diskuze, 
jaké známe z televize. Nechci negativní energii, chci 
radost z práce, radost ze života.

Váš starosta David Michalička (Klidné město)

Ráda bych touto cestou poděko-
vala paní ředitelce Evě Hazdro-
vé Kopecké a celému Koloběhu 
za dlouhodobě prospěšnou čin-
nost, a to nejen zaměřenou pro 
naše seniory či charitu. Posledním 
počinem byl skvěle zorganizovaný 
Novoroční koncert v Koncertním 

sále Staré radnice, jehož konání inicioval radní Petr 
Auředník. Jsem ráda, že naše město žije tak kvalitní 
kulturou, jako bylo právě vystoupení Doležalova kvar-
teta a operní pěvkyně Terezy Mátlové. Koncertní sál 
byl plný a převážnou část tvořili právě senioři. Jsem 
potěšena, že pro veliký úspěch a spokojenost všech 

zúčastněných, včetně muzikantů, bude Koloběh v této 
činnosti pokračovat. Nemohu však opomenout, že 
kulturní program na vysoké úrovni nabízí již tradičně 
také KC Labuť a Divadlo Voděrádky. Vysoká návštěv-
nost je toho důkazem. I těm patří velký dík. Závěrem 
bych ráda popřála všem rodičům, které stejně jako 
mě čeká zápis předškoláka do první třídy, šťastný vý-
běr, a určitě si nenechejte ujít Den otevřených dveří 
říčanských základních škol. Více informací k tomuto 
tématu píše místostarostka Hana Špačková. Těšíme 
se na nové školáčky.

PharmDr. Jana Doleželová
Zastupitelka Klidné město

baví mě rozdávat lidem radost. Velkou politiku do Říčan tahat nechci

Koloběh jede!

zastupitelé

Vizitkou každého města je nejen 
počet rozkvetlých květin v no-
vých záhoncích v parčících nebo 
„bezplatné“ koncerty za měst-
ské statisíce. Město se musí 
starat o bezpečí vlastních ob-
čanů. To by měla být priorita.  
Je bohužel smutnou pravdou, 

že v poslední době je situace v Říčanech ve věci 
násilné trestné činnosti stejná jako v téměř dva-
krát tak větší (co do počtu obyvatel) Orlové - to 
je to město, kde se podle jedné vychvalované sta-
tistiky žije nejhůře, a dvojnásobná v porovnání 
s Prahou při přepočtu na obyvatele. Za loňský rok 
výrazně přibylo v Říčanech (oproti roku 2021) ná-

silných činů, drogových deliktů nebo kyberzločinů. 
Klidné město tato alarmující čísla nezajímají a chtějí 
je skrýt. Zkazila by jim image.
Navrhl jsem proto na prosincovém zastupitelstvu navýše-
ní rozpočtu městské policie o cca 46 %, tedy o 9 milionů 
Kč. Domnívám se, že za situace, kdy roste počet krimi-
nálních činů, je povinností města především ochránit 
bezpečnost svých občanů, protože prioritou by měly být 
životy, zdraví a majetek lidí, kteří v Říčanech žijí.
Vedení města navrhlo posílení rozpočtu městské poli-
cie o směšných 4,6 % (což nepokryje ani třetinu inflace). 
A navíc by měli říčanští městští policisté být částečně pře-
sunuti hlídat veřejný pořádek i do Sulic, takže reálně poli-
cistů v říčanských ulicích ještě ubyde.
A jaký byl výsledek? Můj návrh nebyl Klidným měs-
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Jako bývalého zaměstnance města 
i předsedkyni kontrolního výboru mě 
samozřejmě zajímá, jak se na úřadě 
daří mým bývalým i současným ko-
legům. Co do finančního ohodnocení 
už si referenti nestěžují, že si vydělají 
méně než pokladní v Lidlu a že je-
jich jedinou motivací, proč na úřadě 

dělají, je fakt, že „to mají pět minut od baráku“. Vím, že 
na úřadě pracuje bezpočet kvalitních pracovníků – sku-
tečných profesionálů, kteří odvádějí dobrou práci a kte-
rých si velmi vážím. Pokud ještě navíc dělají svou práci 
rádi a mají potěšení z toho, že je pro naše město, je to pro 
všechny štěstí. O to víc mě mrzí, že takových, navíc dlou-
holetých, zaměstnanců jsme na konci roku ztratili hned 
pět. Tři kolegyně z oddělení investic, kolegu z územního 
plánování a ředitelku MaKS. Pán Bůh stůj při úřadě, aby 
dokázal najít nové lidi podobných profesních i lidských 
kvalit. Jak se zatím zdá, je při náboru vítanou hodnotou 

loajalita, kterou si ale vedení plete s kýváním ovcí ve Far-
mě zvířat: „čtyři nohy dobré, dvě špatné“. Problém ale 
nečekaně nastal před Vánoci i při volbě členů výborů Za-
stupitelstva. S finálním zněním materiálu jsme jako opo-
zice do poslední chvíle nebyli seznámeni – až při zahájení 
projednávání materiálu jsme zjistili, že v návrzích figurují 
nová jména a změněn byl i způsob volby na tajnou. V tu 
chvíli nechápu smysl přípravných schůzek se starostou 
před zastupitelstvem, kde si vše vysvětlíme, aby pak ve-
dení města na poslední chvíli předhodilo své nové návrhy 
stylem připomínajícím móresy bývalé hradní partičky. 
Chápu, pan starosta se o některých kandidátech opozice 
doslova vyjádřil tak, že je ve výborech nechce, protože mu 
buď lidsky nesedí, nebo se o něm nepěkně vyjadřovali. 
Kdybych ale měla uvažovat stejně, tak si s ním k jednomu 
stolu nesednu ani já nebo kolega Hraba.

Jitka Jančíková  
Změna pro Říčany

Proč chce mít starosta z úřadu Farmu zvířat?

zastupitelé
tem přijat. „Občane, postarej se sám o sebe,“ to je jasný 
vzkaz vedení radnice. „Třeba budeš mít více štěstí než 
paní, která byla v prosinci pobodána jako náhodná oběť. 
A to za bílého dne, na jedné z nejrušnějších ulic města.“ 
Recept Klidného města? Zřídí komisi, která bude o pro-

blému jednat… Přesně podle hesla: když nechceš něco 
vyřešit, tak na to ustav komisi.

Zdeněk Hraba  
Změna pro Říčany

Na prosincovém zastupitelstvu bylo 
na programu 16 bodů a nic nena-
svědčovalo tomu, že by mělo dojít 
k nějakému zádrhelu. Ke schválení 
rozpočtu má vedení k dispozici 12 
hlasů, které stačí i k tomu, aby byly 
zamítnuty všechny pozměňovací 
návrhy opozice. Schvalování pro-

bíhalo bez problémů, a když se zdálo, že vše proběhne 
hladce, přišel bod č. 12, volba členů výborů. Předsedové 
výborů byli zvoleni na minulém zastupitelstvu ve veřej-
ném hlasování, chybělo jenom zvolit předsedu výboru 
pro dopravu a běžné členy. V materiálu, který jsme do-
stali jako podklad k tomuto bodu, však nebyli uvedeni 
všichni žadatelé o členství ve výborech, kteří se přihlá-
sili, nebo kompletní seznam nominantů všech subjek-
tů, které byly zvoleny do zastupitelstva. Vedení města 
dále přišlo s návrhem, že členové výborů se budou volit 
tajně, což se v minulosti nikdy nestalo. Naopak, v roce 
2018 si Klidné město prosadilo veřejnou volbu starosty, 
místostarostů a členů rady. Následovala přestávka, bě-
hem které nám byly dodány kompletní seznamy ucha-
zečů do výborů zastupitelstva. Počty členů neodpovída-
ly paritě zastoupení jednotlivých stran v zastupitelstvu 
tak, jak bývá zvykem a počet členů byl větší, než počty 
členů ve výborech. Velmi jednoduše bylo takto možné 

vyřadit nominanty opozice, kteří přišli KM nepohodl-
ní. Po přestávce KM dále trvalo na tajné volbě a na zá-
kladě toho, STAN-změna pro Říčany stáhla všechny 
svoje nominace. Ještě jsme se snažili přesvědčit KM, 
aby přistoupilo na veřejnou volbu. Po další přestávce 
se pan starosta ptal, zda stáhneme nominace za SPO-
LU také. Přišlo nám to v danou situaci logické, pokud 
nepanuje běžná shoda všech subjektů. Následně navrhl 
pan starosta odložení tohoto bodu, které bylo schvále-
no. Jak to bude probíhat na příštím zastupitelstvu, je 
ve hvězdách. Pokud se někdo bojí zvolit do výborů a ko-
misí lidi, kteří mají jiný názor než vedení města, je to 
krátkozraká politika, která v konečném důsledku škodí 
městu samotnému.  Bohužel ne jednou jsme zažili, kdy 
ODS neprošel náš nominant. V minulém období to byl 
například odborník na dopravu navržený do dopravní 
komise, který nebyl schválen jenom proto, že měl jiný 
názor na systém parkování. Jak to dopadlo, všichni 
víme. Systém pokus-omyl se městu pěkně prodražil 
a chaos v parkování trvá dál. Doufám, že zdravý rozum 
zvítězí a vedení města najde odvahu schválit nominan-
ty s odlišnými názory nebo alespoň říct veřejně, co jim 
vadí na lidech , kteří mají jiný názor…

Karla Egidová  
SPOLU-ODS

Předčasný dárek pro rok 2023
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Letos už potřetí v řadě vyjel Ondřej Klymčiw a jeho 
tým veteránskou škodovkou na legendární závod 
Dakar. Měli jsme to štěstí, že jsme mohli být součástí 
této party, a to z pohledu týmových novinářů. Měli 
jsme přístup po celém bivaku a k dispozici novinářské 
auto, které je postavené jako závodní a má přístup 
všude na závodní trať. Mohli jsme tak zažít Dakar 
zcela naplno.

Před třemi lety otevřel pořadatel Dakaru kategorii Clas-
sic, ve které závodí auta, jež historicky nejtěžší dálkový 
závod světa jela, anebo i právě vozy, jako je legendární 
český sporťák Škoda 130 LR. Stalo se tak díky pravidlům 
prvního ročníku, podle nichž bylo možné registrovat auta, 
která se historicky účastnila nějaké světové rally. Toho 
Ondřej Klymčiw využil a díky jeho nápadu a odhodlání 
dnes Dakar může jet i škodovka. Od prvního ročníku, kdy 
šlo o pilotní projekt a pro posádku to byl téměř očistec, aby 
závod vůbec dokončili, prošla 130 LR mnoha úpravami, 
než se dostala do současné podoby.

Ale jak se stalo, že dva Říčaňáci vyrazí do Saudské Ará-
bie na nejtěžší rally světa?
Může za to naše vášeň pro stará auta. Vloni jsme se na ve-
teránském veletrhu Retro Garáž v Lysé nad Labem sezná-
mili přímo s motocyklovým závodníkem Ondrou Klym-
čiwem. Slovo dalo slovo, a už jsme zařizovali cestu.
Pro nás to byla cesta do úplného neznáma, Dakar jsme 
znali jen z televize nebo z toho, co jsme se dočetli. A že 
by šlo o nějakou dovolenou? Tak to ani náhodou. Málo 
spánku, spousty kilometrů v autě, vrtošivé počasí, všu-
dypřítomný písek a veškeré myslitelné nepohodlí, to je 
Dakar. V závodních skořepinových sedačkách naší Toyoty 
4 Runneru jsme strávili neuvěřitelných 7 600 kilometrů, 
z toho téměř polovinu mimo jakékoliv komunikace, v di-
voké a nepřístupné poušti. Právě panenská příroda, místa, 
kam se běžně našinec nepodívá, spousta závodních speci-

álů ženoucích se za vítězstvím nebo vířících emoce, to je 
to, co člověka těší a žene ho dopředu. Hon za co nejlepší-
mi fotkami nebo videi, místy a zážitky – i proto ráno brzy 
vstává, vyjíždí před prvními závodníky a večer přijíždí 
mezi posledními. Pak je spokojen, odesílá na zpracování 
získaný obrazový materiál, na chvíli uléhá k spánku a těší 
se na další den.
Letos bohužel Ondrovi Klymčiwovi štěstí nepřálo a na vy-
touženou bednu nedosáhl kvůli technické závadě hned 
v první etapě, která ho stála velké množství trestných 
bodů. Nicméně celý závod se svou škodovkou dokončil, 
což je samo o sobě velké hrdinství. Na pódiu proto pře-
vzal s americkým navigátorem Billem Congerem medaile 
za úspěšné dokončení Dakaru 2023.
I to je krédo Dakaru: Dream, dare, live (snít, odhodlat se, 
prožít).

Jakub Fára, Antonín Šašek
 

Z Říčan na Dakar
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… není dnes už vůbec nic těžkého. Solární panely 
můžete nainstalovat téměř kdekoliv, kam dopadá 
sluneční svit. O strastech i radostech všech, kteří se 
rozhodli být v dodávce elektřiny co nejvíce soběstační, 
jsme si povídali s provozním ředitelem společnosti 
Topsolars.com, Ing. Martinem Janatou. 

Vyplatí se v současnosti fotovoltaika pro majitele rodin-
ných domů? 
Pokud používáte elektřinu pouze na svícení a provoz běž-
ných spotřebičů, protože topíte a ohříváte vodu například 
plynem, pak je třeba pečlivě spočítat, zda se vám menší 
sluneční elektrárna na střeše vyplatí či nikoliv. Pokud po-
užíváte elektřinu i na vytápění nebo ohřev vody, pak už by 
se vám provoz solárních panelů měl vyplatit.

Jak si vybrat firmu pro instalaci? 
Buďte opravdu opatrní. Samozřejmostí by mělo být ově-
ření referencí o firmě a především byste měli trvat na za-
smluvnění termínu realizace. Některé firmy také najímají 
externí party montážníků, většinou cizojazyčných, kdy se 
pak instalace a kvalita montáže může stát noční můrou 
klienta. Naše společnost garantuje montáž do dvou mě-
síců a uzavíráme pouze tolik smluv, kolik jsme schopni 
zrealizovat. A za dobu existence už máme na kontě přes 
350 úspěšných realizací. 

Kolik taková solární elektrárna stojí a kolik může za rok 
vyrobit elektřiny? A jak je to s dotacemi? 
Velká elektrárna, o výkonu 9,9 kWp, vyrobí za rok při-
bližně 10 MWh elektřiny. Je ale třeba říci, že od listopadu 
do ledna určitě nebudete energeticky soběstační. Kom-
pletní dodávka velké elektrárny po odečtení dotace stojí 
u naší společnosti 305 000 Kč, v ceně je kompletní realiza-
ce, vyřízení veškerých povolení a dotací, a také dvě nabí-
ječky elektromobilů. Samozřejmostí je i servis a zaškolení 
majitele na používání elektrárny a mobilní aplikace. Pro 
všechny zájemce máme na našem webu k dispozici zdar-
ma konfigurátor, který podle individuálních požadavků 
navrhne systém na míru.

Co v případě, že mám zájem o elektrárnu, ale nemám na ní 
peníze? Státní podporu, která může být až 200 000 Kč to-
tiž dostanete až po uvedení do provozu...
Právě pro tyto klienty máme nově ve spolupráci s renomo-
vanou bankou připraven produkt, který přesně řeší potře-
by klienta. Jde o zaváděcí garantovanou úrokovou sazbu 
pod 6% p.a. a v průběhu splácení je garantováno ze strany 
banky, že úroková sazba nevzroste. Není třeba žádné ru-
čení ani žádná akontace, schválení úvěru je po telefonu 
a do dvou dnů. U elektrárny v ceně půl milionu tak činí 
měsíční splátka lehce přes 5 tisíc korun, po obdržení do-
tace to bude ještě méně. Po zaplacení splátek bance byste 

měli ušetřit více, než když budete platit předraženou elek-
třinu dodavateli elektrické energie. A hlavně se nemusíte 
do budoucna obávat výkyvů na trzích s energiemi, které 
nejste schopni ovlivnit.

Jaká je návratnost investic do solárů? 
Ze zkušenosti víme, že s ohledem na poměrně štědré dota-
ce ze strany státu se investice vrátí přibližně za čtyři roky, 
zatímco životnost elektrárny je přibližně 25 let. Pokud by 
v budoucnu došlo k poklesu ceny silové elektřiny, návrat-
nost se sice prodlouží, ale zatím bohužel nic nenasvědčuje 
tomu, že by cena energie měla v blízkém období klesat. 

A kdy je nejlepší doba pro instalaci? 
 Právě teď v zimě. Musíte vybrat dodavatelskou firmu, 
poté požádat distributora elektrické energie o souhlas 
s připojením zamýšlené elektrárny do distribuční sousta-
vy. Distributor má na vydání souhlasu jeden měsíc, teprve 
poté může začít instalace. Po realizaci musíte požádat dis-
tributora o odsouhlasení spuštění, což ze zkušenosti trvá 
jeden až dva měsíce. Takže pokud chcete vyrábět elektřinu 
již na jaře a využít maximum paprsků pro výrobu vlastní 
energie, je nejvyšší čas začít.
www.topsolars.com

Mít vlastní elektrárnu…
inzerce
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Z knihy událostí
23. prosince, 18.32
Na základě telefonického oznámení vyrážejí strážníci řešit 
osobu, která vstupuje do vozovky před projíždějící vozidla 
v ulici Černokostelecká. Muž je nalezen u autobusové za-
stávky K nádraží, kde se plazí po čtyřech. Následně vylé-
zá na dělící betonový ostrůvek u ulice Haškova. Strážníci 
muže vyzývají, aby slezl a místo opustil. Muž s nepřítom-
ným výrazem v obličeji utíká před strážníky pryč a vbíhá 
do vchodových dveří nedalekého restauračního zařízení. 
Ve vstupu mu však zabraňují dvě osoby, které u vcho-
du stojí. Strážníci mezitím v muži rozpoznávají osobu 
v minulosti řešenou pro své agresivní chování, spojené 
s fyzickým napadáním jiných osob a užívání omamných 
a psychotropních látek. Na výzvy muž nereaguje a nepo-
máhá ani hrozba použití donucovacích prostředků, pokud 
nebude výzev uposlechnuto. Náhle sahá za záda, což vede 
ze strany strážníků k použití donucovacích prostředků. Až 
následná hrozba namířenou služební zbraní donutí muže 
spolupracovat a jsou mu přiložena pouta. Provedenou 
bezpečnostní prohlídkou jsou u muže nalezeny peněžen-
ky s doklady, platební karty a ampule s neznámou látkou. 
Zkouška na přítomnost alkoholu je pozitivní s výsledkem 
0,86 promile. Orientační vyšetření na ovlivnění psycho-
tropní návykovou látkou je též pozitivní. Posádka přivo-
lané zdravotnické záchranné služby po konzultaci převá-
ží muže do zdravotnického zařízení k dalšímu vyšetření 
a ošetření. Jeho nezákonným jednáním se nadále budou 
zabývat příslušné orgány.

26. prosince, 20.25
Strážníci kontrolují dětská hřiště. V ulici Scheinerova se 
na hřišti nachází skupinka několika zjevně mladistvých 
osob. Strážníci skupinku kontrolují a vše probíhá jako běž-
ná rutina, když náhle jedna osoba využívá zaneprázdněnos-
ti strážníků a z místa utíká. Strážník osobu začne proná-
sledovat, ta však na zákonné výzvy k zastavení nereaguje. 
Po chvilce zjišťuje, že neuteče, jelikož strážník je rychlejší. 
Schovává se za zaparkované vozidlo, a to vždy na protější 
stranu od strážníka, tak aby zabránila svému dopadení. 
Tato komická situace „hry na honěnou“ není ukončena ani 
po několika marných výzvách strážníka. Nepomáhá ani 
hrozba použití donucovacích prostředků, kdy strážník oso-
bě sděluje, že použije slzotvorný prostředek. Ten je vzápětí 
použit a teprve potom si osoba ulehá na zem a je strážníkem 
spoutána a odvedena zpět ke skupince ostatních. Na místo 
je přivolána posádka zdravotnické záchranné služby k vý-
plachu očí od slzotvorného prostředku a poté je celá situace 
na místě strážníky dořešena. Nakonec je zjištěna jedna mla-
distvá osoba pod vlivem omamné psychotropní látky a cel-
kem tři nezletilé osoby pod vlivem alkoholu. Hodnoty jsou 

v rozmezí od 0.58 do 1.05 promile. Na místě následně došlo 
k úklidu hřiště a přilehlého okolí od odpadků a nezletilí, 
u kterých bylo provedeno orientační vyšetření s pozitivním 
výsledkem, byli předáni svým zákonným zástupcům. Celá 
událost byla též předána na vědomí orgánu sociálně-právní 
ochrany dětí k dalšímu řešení. 

28. prosince, 12.16
V ulici Mozartova na cyklostezce vedoucí na Pacov se nachá-
zí muž, který budí veřejné pohoršení. Takto je přijato několik 
opakovaných oznámení. Strážníky je na místě zjištěn muž, 
který je místně znám. Muž je pod vlivem alkoholu a zcela ne-
vhodně oblečen. Pod dohledem strážníků je předán do péče 
rodinného příslušníka, který se o něj dále postaral.

5. ledna, 00.35
Obsluha čerpací stanice pohonných hmot u ulice Říčan-
ská oznamuje strážníkům osobu, která přišla do prostoru 
čerpací stanice a nechce ji opustit. Po příjezdu na místo, 
strážníci zjišťují, že se jedná o ženu, která je pod vlivem 
alkoholu. Než strážníci dorazili na místo, žena zde ulehla 
na zem a spí. Žena je strážníkům známa, proto kontak-
tují rodinného příslušníka, který se zanedlouho dostavil 
na místo a převzal ji do péče.

Jindřich Joch, zástupce vedoucího Městské policie Říčany

Městská policie Říčany
Komenského nám. 1619/3, 251 01 Říčany 

e-mail: mestska.policie@ricany.cz

Tel. 323 618 150  
Mob. 725 022 765
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leden u hasičů
Máme za sebou první měsíc letošní-
ho roku a zároveň naší pravidelnou 
novoroční procházku Prahou, při 
níž jsme navštívili areál Pražského 
hradu. Byl to velmi příjemný výlet, 
neboť nám počasí dopřálo takřka 
jarně teplý den. Letos nás čeká 
hodně soutěží a na mnohých bude-
me obhajovat stupně vítězů, proto 
nesmíme nic podcenit a musíme 
pořádně trénovat. Někteří naši 
mladí už dospěli k plnoletosti a my 
tak máme tu čest je připravovat 
na „hasiče dospěláka“.  Čas je ne-
úprosný, a proto musíme předávat 
veškeré vědomosti dále, tak jako je 
naši, dnes již čestní členové, pře-
dávali nám. Jsem velmi rád, když 
vidím to nadšení, se kterým nové 
zkušenosti nabírají a velké díky 
proto náleží Janu „Honíkovi“ Rá-
žovi, který se jim věnuje, seznamuje 
je s technikou a se vším, co je může 
u zásahu potkat a co musí bezpod-
mínečně zvládat a umět. Výjezdů, 
které k nám neodmyslitelně patří, 
bylo opět několik. Trochu se ještě 
ale vrátím do závěru loňského roku, 
kdy jsme na Silvestra drželi preven-
tivně zálohu na vlastní stanici. Na-
konec jsme neměli ohlášený žádný 
výjezd, a tak všem děkujeme, že se 
během pouštění půlnočních petard 
chovali ohleduplně. Ještě předtím, 
23. listopadu jsme vyjeli k požá-
ru domu a 9. prosince to byl opět 
výjezd, kdy oznamovatel nahlásil 
značný kouř.  Ten den jsme ještě 
v odpoledních hodinách vyjeli k do-
pravní nehodě. Těsně před Vánoci, 
17. prosince jsme drželi zálohu 
na vlastní stanici. Začátkem roku, 
hned v úterý 3. ledna jsme vyjeli 
k ohlášenému požáru dřevěné zdi, 
která chytla od kamen, a o tři dny 
později to byl opět požár, tentokrát 
dřeva u Kuří. Ve čtvrtek 12. ledna 
jsme drželi zálohy na HZS Říčany, 
která ten den měla taktické cvičení 
a po celou dobu jsme je zálohovali. 

Po návratu na vlastní zbrojnici jsme 
vše uklidili a připravili na případný 
výjezd, který přišel necelých 30 mi-
nut poté, co jsme odjeli. Jednalo se 
o nahlášené jiskry z komína.  V ce-
lém průběhu ledna také probíhalo 
pravidelné přezkoušení na obsluhu 
motorových pil a rozbrusu. Ško-
lení se účastnili všichni, kteří mají 
z předešlých let kurz hotový. Jak se 
říká „opakování, matka moudros-
ti“ a u hasičů to platí dvojnásobně. 
I proto jsme po kurzu museli splnit 
závěrečný test, který všichni naši 
členové úspěšně dokončili. 

S bariérou rychleji  
a efektivněji
V naší jednotce máme od letošního 
roku novinku, a to mobilní pro-
tipovodňové zábrany. Bariéra se 
skládá z jednotlivých do sebe pro-
pojených dílů, které utvoří  ucele-
nou překážku. Doposud bylo plně-
ní pytlů s pískem velmi zdlouhavé, 
tuto, až 50 cm vysokou mobilní 
stěnu, naopak dokážeme postavit 
velmi rychle. Doufám, že to ocení 
všichni, kterým v případě povod-

ně dokážeme efektivně a rychle 
uchránit majetek. 

V benecku bez sněhu 
Abychom nebyli jen u té práce a ško-
lení, i letos jsme vyjeli na Benecko 
na zimní soustředění. Bohužel to, 
že je zima, připomínalo snad jen da-
tum v kalendáři, protože po celý tý-
den jsme měli z okna smutný výhled 
na zelené svahy. Jen tu a tam  nějaký 
bílý flek prozrazoval přítomnost sně-
hu. Lyže a sáňky jsme proto vyměnili 
za pohodlné boty a věnovali se pře-
vážně pěší turistice. Vyzkoušeli jsme 
i nově otevřený aquapark ve Vrchlabí, 
zašli jsme si na bowling a ochutnali 
místní speciality, které nabízely míst-
ní restaurace. Večery jsme věnovali 
společenským hrám a plánování ak-
tivit na následující den. Všichni jsme 
se vrátili zdraví a budeme doufat, že 
následující rok bude na sněhovou na-
dílku více bohatý. Na závěr bych vám 
chtěl popřát poklidný únor a ať všech-
ny vaše cesty končí ve zdraví.

David Pojezný  
(jednatel SDH Říčany)

co nového u hasičů
www.sdhricany.cz
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MINIMÁLNÍ OKRAJ
INVERZNÍ 

PRUH

MINIMÁLNÍ OKRAJ
POZITIV

Hmyz v zahradách
Proč se dnes tak často mluví o hmy-
zu? Proč ho vůbec chceme podpo-
rovat? Vždyť dlouhá desetiletí se 
hmyz skloňoval hlavně ve spojitosti 
s hmyzími škůdci a běžný hmyz 
nestál nikomu za řeč.

Odpověď je stručná. Protože za po-
sledních 30 let jsme přišli o 75 pro-
cent celkového objemu veškerého 
polétavého hmyzu. Někdo se 
může ptát: A je to problém? 
Alespoň nás nebude ob-
těžovat… Ano, je to 
přímo kolosální pro-
blém.
Hmyz je tak pod-
statnou součástí 
přírody, že bez 
něj mnoho běž-
ných procesů 
zkrátka nefun-
guje. Především 
opyluje květy, 
rozkládá odum-
řelé zbytky rostlin 
a živočichů, nebo 
slouží jako důležitá 
potrava mnoha živoči-
chům. Navíc některé dru-
hy jako třeba slunéčka poží-
rají jiný hmyz (například mšice), 
a tím vytvářejí rovnováhu, kterou 
vítáme i my na zahrádce.
První hmyz tu byl dávno před dino-
saury (hmyz před 390 miliony, dino-
sauři před 235 miliony lety). Hmyz 
byl tedy u vývoje prakticky všech 
rostlin a živočichů, proto s nimi má 
tak úzké vazby. Na Zemi se dnes vy-
skytuje asi milion popsaných a mi-
nimálně dvojnásobek nepopsaných 
druhů hmyzu. V České republice jich 
známe asi 30 tisíc.
Hlavní příčinou dnešního poklesu 
početnosti u nás žijícího hmyzu je 
intenzivní zemědělství a obrovské 
množství používaných insekticidů. 
Nezanedbatelnou plochu krajiny 

tvoří ale také zahrady ve městech 
a na vesnicích. A ty jsou plně v na-
šich rukou i u nás v Říčanech.
Chcete na zahradě vytvořit ráj pro 
včely, čmeláky, babočky, modrásky, 
zlatoočka, střevlíky, drabčíky, lum-
ky, kobylky, samotářské včely, vře-
tenušky, kutilky, zlatohlávky, krasce 
a mnoho dalších „hmyzáků“? Tady 
je několik tipů, jak letos uvažovat 
o vaší zahradě, terase nebo balkonu.
Při výsadbě okrasných keřů nebo 
záhonů s trvalkami i letničkami dá-
vejte přednost našim původním dru-
hům. Čím větší bude rozmanitost 
pěstovaných rostlin, tím víc druhů 

hmyzu přilákáte. Každý druh si 
najde rostlinu, která mu slouží 

za potravu.
Část trávníků proměňte 

v květnatou louku, kte-
rou posečete pouze jed-
nou nebo dvakrát za rok. 
Hezky vypadá, housen-
ky se tam stačí vyvinout 
v dospělé motýly a květy 

ocení nespočet opylova-
čů. Na zahradě můžete mít 

vlastní kompost, vyskláda-
né dřevo nebo jen hromádku 

klacků a listí, suchou zídku, 
malou písečnou plochu anebo 

hmyzí domek. Každý takový malý 
biotop ocení jiný druh hmyzu. Jest-
li vám teď v únoru zůstaly na zá-
honech odkvetlé a suché rostliny, 
na jaře vám poděkují všechny va-
jíčka, larvy, kukly i dospělý hmyz, 
který na takových místech přečká-
vá zimu. Existují i různé vychytáv-
ky pro konkrétní druhy jako škvo-
rovník, jezírko pro larvy pestřenky, 
čmelíny nebo specializované hmy-
zí domky.

 Jakub Halaš

příroDa 
Říčanska
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Český svaz včelařů, z. s.
Základní organizace Říčany
založeno 13. 9. 1908 
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malý včelařský slovník
 O včelaření, včelách i o včelařích tady píšeme už víc 
než rok. Stále dokola používáme včelařskou termino-
logii, ale známe všichni význam napsaných slov? My 
včelaři většinou ano, a vy?

Připravili jsme tedy pro naše čtenáře  malý souhrn včelař-
ských výrazů se stručným vysvětlením. A protože je to úno-
rové číslo a tento měsíc má 28 dní, najdete zde osmadvacet 
výrazů - na každý den jeden.

Přínosné studování přejí vaši říčanští včelaři  
na www.vcelyricany.cz

Úl = příbytek pro včely vytvořený 
lidmi

trubec = včelí sameček  
nepřežívající zimu

Dělnice = neoplodněná včelí 
samička tvořící většinu včelího 
společenství

královna (matka) = oplodněná 
samička, denně naklade  
až 2000 vajíček 

rojení = přirozené rozmnožování 
včel, kdy stará matka opouští  
úl se starými včelami  
a vládu v úlu přebírá  
matka nová, kterou si tam  
včely vychovaly

rozpěrák = kovový včelařův 
nástroj používaný při uvolňování 
rámků a části úlů

plást = voskové dílo vytvořené 
včelami

apiterapie = léčba včelami a vče-
lími produkty ( apis = včela)

Dýmák = nástroj, používá včelař 
pro zklidnění včel při práci 
s nimi

med = jeden ze včelích produktů 
zpracovaný včelami z nektaru 
květů

propolis = „včelí tmel“ získaný 
z pryskyřice - „včelí antibiotikum“, 
kterým včely tmelí každou nevy-
hovující skulinu v úlu

rousky = bambulky z pylu 
na zadních nohách včel sbíraný 
z květů, který tímto způsobem 
dopravují do úlu

perga = pyl uložený v buňkách 
včelího díla zpracovaný včelami, 
sloužící jako jejich potrava a zdroj 
bílkovin

medná kráva = typ úlu ve tva-
ru “necek”s částečně řízenou 
stavbou

mateří mřížka = přepážka mezi 
plodištěm a medníkem zabraňují-
cí matce kladení v horní části úlu, 
která je určena jen pro med pro 
včelaře

varoáza = nemoc včel, kterou 
způsobuje parazitický roztoč 
Varroa destructor, sající jejich 
hemolymfu (krev)

medovina = alkoholický nápoj 
vznikající řízeným zkvašením 
medu 

matečník = speciálně vystavěná 
převislá buňka pro vývoj matky 
(královny)

víčka = směs vosku, propolisu 
a dalších látek uzavírající  
zaplněné buňky na  
voskovém díle

košnice = historický typ úlu ze 
slámy s nerozběrným dílem

nymfa = jedna z fází vývoje  
včelího plodu

rámek = ohraničený prostor  
pro včelí voskové dílo

medomet = přístroj k získávání 
(vymetání) medu z pláství v rám-
cích

souše = prázdné voskové dílo 
vystavěné včelami, jež tvoří  
soustava šestistěnných buněk

klát = historický typ úlu z kmene 
stromu, často vyzdobený lidovou 
řezbou

rojáček = bedýnka na  
přechodné ukládání  
odchycených rojů

včelí kolonie = moderní výraz 
(z angl.) pro včelí společenství = 
matka, dělnice, trubci, plástve 
(voskové dílo)

víčkovice = seříznutá víčka 
z pláství před vytáčením medu, 
naložená do destilátu
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Okrašlovací spolek v Říčanech, z.s. 
Znám křišťálovou studánku...

Studánky byly vždy významnou 
součástí přírody. Pro svůj vcelku 
vzácný výskyt byly i předmětem 
ochrany a někdy byly i uctívány 
jejich domnělé léčivé či zázračné 
účinky. Vlivem lidské činnosti však 
dochází v posledních letech k jejich 
zániku. I v Říčanech je několik 
studánek, křišťálová voda v nich 
však už bohužel dávno není

Přesto jsou studánky stále významné, 
třeba jen proto, že se z nich při pro-
cházce v lese napije váš pes. Všech-
ny významné studánky a prameny 
jsou podchyceny v Národním regis-
tru pramenů a studánek. Do tohoto 
registru zapsal Okrašlovací spolek 
v Říčanech v roce 2014 tři studánky. 
Jsou to studánky: Lesní (č. 9067 ), 
Pod Kopešínem (č. 10 435) a Tho-
mayerova (č. 10436 ). Studánka pod 
Kopešínem se nachází na rozhraní 
mezi chatovými oblastmi nazývaný-
mi v poslední době Ryba a Rak. Je 
situována do malého údolíčka mezi 
poli. Má větší pramennou oblast a je 

poměrně dobře zásobená vodou. Pa-
tronát nad ní má vodácký klub Říča-
ny. U výtoku ze studánky je zajímavá 
flora, která by si zasloužila bližší pro-
zkoumání
Do Thomayerovy studánky chodili 
dříve chataři pro pitnou vodu. Na-
chází se v lese nad bývalými Tho-
mayerovými školkami. Má malou 
pramennou oblast, s řídkým poros-
tem, takže nyní velmi často úplně 
vysychá. Patronem je Okrašlovací 
spolek , který studánku opravil v roce
 2016. Lesní studánka se nachází 
v lese za Olivovnou, jihovýchodně 
nad malým rybníčkem, vybudova-
ným s výstavbou Olivovny. Bohužel, 
i ona několikrát za rok vysychá. Jejím 
patronem je Okrašlovací spolek, kte-
rý opravoval studánku v roce 2014 
a nyní v roce 2022. Poslední oprava 
byla opravdu komplexní a kvalitní 
a zajišťuje studánku na desítky let. 
Stavební práce provedl František 
Kepka, tesařské práce Pavel Motuz. 
Všechny opravy byly financovány 
z dotací města Říčany. V Okrášlova-

cím spolku se domníváme, že se v Ří-
čanech určitě nachází ještě nějaké 
studánky. Pokud o nějaké víte, ozvě-
te se nám. Zajistíme zápis studánky 
do registru a potřebné terénní úpravy 
studánky.

Jiří Pánek, Okrašlovací spolek  
Říčanech

Poděkování

rádi bychom prostřednictvím 
Kurýru poděkovali říčanské 
policii. Na Štědrý den k nám 
zavítali a našim klientům 
přinesli dárky - kosmetické 
balíčky. Velmi si vážíme jejich 
gesta a tímto děkujeme ce-
lému oddělení Policie České 
republiky v Říčanech. 

Za DS Marta  
Tereza Krátošková,  
sociální pracovnice 
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Zima se sice letos do Říčan dostavi-
la jen na pár dní, ale věříme, že tím 
to nekončí. Naše děti zanedlouho 
čekají jarní prázdniny a vy už jistě 
přemýšlíte, kam vyrazit za zimními 
radovánkami. Ať už zvolíte hory 
nebo třeba exotiku, myslete vždy 
na zdraví své i vašich dětí. 

Jak se na dovolenou správně při-
pravit, aby našemu oku neunikl 
žádný radostný okamžik?

V první řadě je nutné dobře vidět, 
abyste při cestě autem měli vždy jas-
ný a ostrý pohled a do cílové destina-
ce dojeli v pořádku. Pokud si nejste 
jistí, rádi vám zrak překontrolujeme 
v naší optice. 

V případě, že už brýle nosíte, dopo-
ručujeme mít s sebou na dovolenou 
ještě jedny rezervní pro případ, že se 
stane nějaká nečekaná příhoda a brý-
le se vám rozbijí. 

Na dovolené se vyplatí kombinovat 
dioptrické brýle a kontaktní čočky. Pro 
sportovní aktivity na horách či u moře 
jsou kontaktní čočky ideálním parťá-
kem. Jednak jsou bezpečné, například 
při pádu na lyžích eliminují poranění 
oka, které by hrozilo kdybyste měli 
brýle, ale také jsou při sportu daleko 
pohodlnější. Další výhodou kontakt-
ních čoček je možnost jejich kombina-
ce se slunečními brýlemi, které ochrá-
ní váš zrak od UV záření.

Důležité je nepodcenit přípravu! 
Překontrolujte si, zda máte dostateč-
ný počet jednodenních kontaktních 
čoček nebo v případě, že používáte 
měsíční kontaktní čočky, myslete 
vždy na náhradní. Na cesty je také 
vhodné mít s sebou malý roztok 
na servis kontaktních čoček.

V POP OPTIK máme vždy kontaktní 
čočky a veškeré příslušenství skla-
dem ihned ke koupi. Tedy i na posled-
ní chvíli si u nás pořídíte vše potřebné 
pro bezproblémovou dovolenou.

Často se setkáváme s tím, že si lidé 
pořizují sluneční brýle na pumpě, 
v obchodě s módou či v drogerii. 
Tyto brýle sice stojí zlomek toho, 
co ve specializované optice, ale je 
to na úkor bezpečnosti vašich očí. Ty 
máme jen jedny a zrakem vnímáme 
80% všech informací. Sluneční skla 
by proto měla vždy splňovat ochranu 
UV400, což vám v optice vždy zaručí-
me díky atestům, které naši dodava-
telé mají. Také samotná sluneční ob-
ruba by měla splňovat nezávadnost, 
stálost barvy a kvalitu materiálů, ze 
kterých jsou brýle vyrobeny. 

V říčanské optice POP OPTIK 
máme široký výběr kvalitních slu-

nečních brýlí za posezónní ceny. 
Vybrat si můžete například oblíbe-
né brýle Polaroid, které mají vždy 
polarizovaná skla pro jasnější po-
hled. Stylové brýle Ray-Ban nebo 
v posledních letech velmi populární 
brýle značky Tommy Hilfiger.

POP OPTIK vám všem přeje bez-
pečnou cestu na jarní prázdniny. 
Pro případ, že budete potřebo-
vat nové brýle či kontaktní čočky, 
opravit ty staré nebo si udělat ra-
dost krásnými značkovými slu-
nečními brýlemi, rádi vás uvidíme. 
Navštívit nás můžete na adrese 
POP OPTIK, ulice 17. listopadu 
1188/5, Říčany.

inzerce
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laboratoř Nemocnice 
AGel Říčany získala 
prestižní certifikát 
WHO za lAmP testování 
cOVID-19 
Prestižním certifikátem Světové zdravotnické or-
ganizace (WHO) se nově může pyšnit biochemic-
ká laboratoř Nemocnice aGEL Říčany. Certifikát 
získalo pracoviště za úspěšné statimové testová-
ní COVId-19 metodou LaMP, která je mimořádně 
rychlá a jednodušší než PCr metoda. 

„Metoda LAMP se liší od PCR testů tím, že je 
rychlejší, a není k ní nutné vybavení na izolaci 
RNA. Díky metodě LAMP odpadá i izolace samot-
né RNA, takže pracujeme ihned s pacientovým 
odběrem,“ vysvětluje odlišnost od běžně používa-
ných testů Ing. anna zubová, odborný pracovník 
laboratoře Nemocnice aGEL Říčany. 
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Péče o přírodu a krajinu je jedním 
z hlavních poslání Ekocentra Ří-
čany. Pečujeme o krajinu, kterou 
máme na dosah ruky – o Ořechov-
ku, o pešuňk u trati, o orchidejo-
vou louku, zasazujeme se o dosé-
vání lučních bylin, které pak slouží 
jako potrava a úkryt pro volně žijící 
hmyz. Ale neméně důležité je pro 
nás to, jak se stravujeme my lidé. 
Odkud pocházejí naše potraviny, 
zda při jejich pěstování zemědělci 
používají množství chemických 
postřiků, nebo koňský hnůj, zda 
se pěstují na obrovských lánech, 
nebo v pestrých mozaikách, které 
poskytují prostor i pro živočichy. 
A mnoho dalšího. Zároveň je pro 
nás důležité znát svého farmáře, 
který pěstuje zeleninu přímo pro 
KPZ Říčany, ale také pro pražské 
bezobalové obchody a další skupi-
ny KPZ v Praze. A co je to ta KPZ? 
Komunitou Podporované Země-
dělství – tedy komunita, která se 
dá dohromady díky společnému 
zájmu o čerstvou kvalitní produk-
ci. Komunita zná svého farmáře, 
farmář zná své odběratele a čás-
tečně může přizpůsobit pěstovaný 
sortiment. Důležité pro farmáře je 
i to, že peníze pro následující sezo-
nu získá na začátku roku, kdy má 
největší výdaje – na sadbu, na nové 
stroje, na brigádníky. Mezi spotře-
biteli a farmářem tak panuje důvě-
ra a spolupráce.
V KPZ Říčany to funguje tak, že 
si na sezonu, která trvá od května 
do listopadu, člověk zvolí, o jaké 
produkty má zájem, a podle toho 
zaplatí adekvátní částku. Poté si 
již chodí pravidelně na Dvorek 
Muzea Říčany vyzvedávat svůj 
podíl – u ovoce a zeleniny jsou 
podíly na jaře menší a lehčí, nao-
pak na podzim jsou větší a těžší. 

Složení se také mění – z jara jsou 
to ředkvičky, saláty, lahůdkové 
cibulky, přes léto plodová zeleni-
na – rajčata, cukety, ale i mrkev 

a brambory, na podzim se objevují 
dýně a sezonu zakončuje růžičko-
vá kapusta. V každém podílu bývá 
osm až deset druhů zeleniny.
V loňském roce jsme odebírali 55 
podílů od Vojty Králíčka (najdete 
ho na fotce a vozí nám zeleninu 
v biokvalitě), 55 podílů od Mila-
na Dvořáčka (ten dodává směsné 
ovocno-zeleninové podíly), 20 lidí 
si pravidelně chodilo pro kraví 
podíly od Terezy Mihalíkové, 18 
lidí si vyzvedávalo podíly kozích 
výrobků (které vůbec nebyly cítit 
po kozách, protože kozy se pasou 
na rozlehlých pastvinách) od Van-
dy Olšaníkové a 38 lidí si chodilo 
pro vejce z pojízdného kurníku 
pana Petra Švorby.
Pokud se k nám chcete přidat a le-
tos se těšit na středu, kdy farmáři 
vše přivezou, mrkněte na web pro 
další podrobnosti.

Alžběta Macková

KPZ Říčany

Fo
to

: a
rc

hi
v K

Pz
 Ř

íč
an

y



Pro seniory/ Pro děti a rodiče

38

K lednovému Kurýru
Velmi nás mrzí, v jaké podobě se 
ke čtenářům Kurýru dostal náš 
lednový příspěvek. Vzhledem k ne-
zvládnuté editorské práci působil 
článek zmateně a kvůli chybějící 
interpunkci i nesrozumitelně, byť 
byl dodán v podobě jasně struk-
turované a přehledné. Věříme, že 
s novým vedením Kurýru se po-
dobné excesy nebudou opakovat, 
a připomínáme, že texty naleznete 
i na webových stránkách Koloběhu 
www.kolobeh-ricany.cz, a to v sekci 
Koloběh p.o./Psáno pro Kurýr. 

co chystáme na únor
Po úspěšné sérii koncertů, které jsme 
zorganizovali v Koncertním sále Sta-
ré radnice, a které vyvrcholily fan-
tastickým Novoročním koncertem 
Terezy Mátlové a Doležalova kvar-
teta, se v únoru opět zaměřujeme 
na seniorské a mezigenerační aktivi-
ty: pondělní kurzy Trénování paměti 
(pokud bude dostatek zájemců, ote-
víráme 20. února nový běh!), anglická 
konverzace, kurzy chytrého telefonu,  
6. února beseda o bezpečnosti se-
niorů, kterou doporučujeme nejen 
starším spoluobčanům, ale i jejich 
blízkým. A samozřejmě naše výlety. 
Přidejte se!

Eva Hazdrová Kopecká, ředitelka

S Koloběhem za barokními 
krásami severu
Ve středu 15. března se vydáme až 
do Šluknovského výběžku. Navští-
víme město Rumburk, kdysi přezdí-
vané „malá Paříž severu“. V centru 
města si prohlédneme barokní klenot 
severních Čech – Loretánskou kapli, 
křížovou chodbu s nástropními mal-
bami ze života Panny Marie a Ježíše 
Krista, poutní kapli Svatých scho-
dů a klášterní kostel sv. Vavřince. 
Rumburská Loreta je mariánským 

poutním místem a svou sochařskou 
i malířskou výzdobou patří mezi nej-
hodnotnější a nejkrásnější loretánské 
kaple u nás. 
Odpoledne pak zavítáme do Šluk-
nova, našeho nejseverněji polože-
ného města. Malebnou dominantou 
městečka je renesanční zámek, který 
v roce 1986 vyhořel, dvacet let chát-
ral a jeho osud se zdál zpečetěn. Poté 
však jako bájný Fénix znovu povstal 
z popela a nyní je nazýván „perlou 
saské renesance“. Na jeho Prvore-
publikovém prohlídkovém okruhu 
uvidíme téměř všechny prostory 
zámku, včetně dobových místností 
s původními exponáty.    
Cena výletu: 490,-Kč      
Odjezd: 7:00 parkoviště u Penny 
marketu   
Přihlášky: od 28. února SMS na tel. 
739 989 672 e-mail info@kolobeh-
-ricany.cz nebo osobně v obchůdku 
Koloběh na náměstí

A ještě něco navíc…            
Mimořádně v sobotu 1. dubna zaví-
táme do Skanzenu Strážnice.  V tom-
to nejznámějším moravském areálu 
s více než 60 lidovými stavbami na-
šich předků navštívíme tematickou 
velikonoční akci nazvanou „Fašanky, 
fašanky, Velká noc ide,“ která nám 

přiblíží lidové zvyky ze Slovácka 
od počátku postního období až do Ve-
likonoc, například vynášení smrtky, 
nošení létečka, pletení pomlázek, 
malování a zdobení kraslic, hrkání 
a řehtání. Uvidíme i fašankový ta-
nec „Pod šable“, tanec s medvědem 
či přípravu tradičních velikonočních 
pokrmů jakými jsou boží milosti či 
jidáše. Odpoledne si prohlédneme 
Strážnici, kde  navštívíme Městské 
muzeum s expozicemi místních sbír-
kových předmětů. Pokud máte rádi 
Moravu, folklor a lidové zvyky, nevá-
hejte a přihlaste se.   
Cena výletu: 590,-Kč    
Odjezd: 7:00 parkoviště u Penny 
marketu   
Oběd nebude zajištěn, možnost stán-
kového občerstvení v areálu skanzenu.   
Přihlášky: od 28. února SMS na tel. 
739 989 672 e-mail info@kolobeh-
-ricany.cz nebo osobně v obchůdku 
Koloběh na náměstí

Martina Vavřincová,  
zástupkyně ředitelky

Novinka:  rádi byste výletem 
obdarovali někoho ze svých 

blízkých? Nyní v prodeji dárkové 
poukazy na konkrétní zájezd.
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Vánoční výprava skautů a skautek do Kořenova
V pátek 9. prosince 2022 jsme se se-
šli na říčanském nádraží  v hojném 
počtu, jak už to tradičně před vánoč-
ní výpravou bývá a vyrazili vlakem 
na cestu do Kořenova. Po příjezdu 
na chatu se však objevil zásadní pro-
blém : Ježíšek nebyl nikde k nalezení 
a my měli veliké podezření, že ho ně-
kdo unesl. Proto jsme se museli hned 
v sobotu ráno vydat na cestu za jeho 
záchranou. Po návratu na nás čekal 
bramborový salát a řízek jako večeře 
a zbytek večera jsme si užili s dár-
ky od svých kamarádů i z tomboly 
a nakonec úspěšně našli Ježíška. 
V neděli jsme si rychle zabalili a vy-
razili zpět do Říčan, abychom stihli 
adventní neděli na náměstí. Celou 
výpravu včetně sněhových radová-
nek, zážitků s kamarády a dobrého 
jídla jsme si moc užili a už se těšíme 
na další akci. 

2. oddíl Dálava, 4. oddíl Jeleni

Letní semestr se dvěma cykly před-
nášek začíná už v únoru. Oblíbený 
cyklus osmi přednášek s různými 
cestovateli Dobrodružství cesto-
vání nás postupně zavede na Nový 
Zéland, do Jižní a Severní Ameri-
ky, Afriky ale i Evropy. 
Novým cyklem pěti přednášek Ev-
ropské kulturní dědictví a česká 
města nás provede renomovaný 
odborník, architekt ing.Jiří Ge-
bert. Dozvíme se, v čem spočívá 
jedinečnost a krása Prahy, jak se 
naše hlavní město měnilo v průbě-
hu historie a také jak vznikala nová 
česká města.  

Příměstské tábory 
Na Fialce
Příměstské tábory 
Na Fialce

Kroužky
Na Fialce
Nové pololetí je tady

registrace a zápis na 
nafialce.webooker.eu

červenec – srpen

centrum celoživotního vzdělávání Na Fialce 
nabízí vzdělávací přednášky pro seniory

termíny přenášek
14.02. Praha nejkrásnější město planety 

28.02. rozkvět a vznik nových českých měst. 

14.03. architektura Industriální revoluce. 

28.03. První republika, rozvoj Prahy v nové velikosti. 

11.04. Ideologie moderny. avantgarda a futurismus  
proti historickému dědictví.

Více informací najdete na www.nafialce.cz nebo  
na recepci Centra Na Fialce, 

tel.323606157.
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mraveniště jede dál
2. pololetí začíná 1. února. Na co se 
můžete těšit?
Pravidelné kroužky pokračují podle 
rozpisu z 1.pololetí. Je možné se 
hlásit kdykoliv, i v průběhu školního 
roku nebo od 2. pololetí. Nabízíme 
například keramiku i pro rodiče s dět-
mi, pro školáky nebo pro dospělé.

Jednorázové lekce keramiky  
PRO VEŘEJNOST v únoru:
Čtvrtek  od  18:30  do 21:00  
s Evou – 9. a 23.února
Sobota od 9:00 do 11:30 se Štěpán-
kou – 11.února s Katkou – 25.února

Mateřské centrum
Hledáte pro své dítě místo, kde se po-
prvé bude učit trávit čas bez rodičů? 
Vyzkouší si soužití  s jinými dětmi? 
Naučí se být samostatné a sociali-
zovat se? Využijte naší MRAVEN-
ČÍ ŠKOLIČKU, což je přípravka 
na vstup do mateřské školky.  Ote-

vřeno máme každé pondělí a středu 
dopoledne. Děti se budou zabývat 
vedle sebeobslužných i jednoduchý-
mi výtvarnými, hudebními i pohybo-
vými činnostmi.  Několik míst je ještě 
volných.
MUMSPACE – prostor pro mámu 
v doprovodu dětiček, na zajímavá 
témata:
Úterý 7. února - 9:00 – 11:00 - jóga 
pro maminky s dětmi 
21.února - tvoření a zpívání s dětmi. 
Kroužky pro školáky
Namátkově vybíráme pro děti 1. 

stupně v úterý například KURZ 
KRESBY A MALBY, kde se naši stu-
denti učí pracovat různými výtvar-
nými technikami, např. akvarelem. 
Z technických kroužků kurz PRO-
GRAMOVÁNÍ nebo LEGO ROBO-
TI. A ze zábavných DESKOVÉ HRY 
a logické hádanky a nebo ZÁBAVNÁ 
FYZIKA. Mrkněte do našeho rezer-
vačního systému, určitě si vyberete!
Do všech našich kurzů je možné se 
zapsat i v průběhu pololetí, cena bude 
vždy spočítána podle počtu zbývají-
cích lekcí. Většina našich aktivit se 
koná v budově Mraveniště na adrese 
Bezručova 441/23. Bližší informa-
ce k jednotlivých kurzům naleznete 
na našich stránkách www.mrave-
niste.info a rezervace míst na všech-
ny naše akce je možné provést přes 
https://mraveniste.webooker.eu/

Nina Šafránek,  
koordinátorka Mraveniště

Již více než deset 
let oganizujeme 
ve spolupráci s 1. ZŠ 
v Říčanech kroužek 
dětí, které mají 
zájem o rybařinu 
a přírodu. Své 
zkušenosti pomá-
hají předávat dětem 
dlouholetí členové říčanské 
organizace Českého rybářského 
svazu.

Naší líhní mladých rybářů a ry-
bářek prošlo několik desítek dětí, 
z nichž dokonce některé začaly 
studovat Střední rybářskou ško-
lu v Třeboni. Našim cílem je děti 
motivovat nejen pro rybaření, ale 
i vztah k přírodě jako takové.
Proto mládež, při pobytu u vody, 
upozorňujeme na různé projevy 
přírody a vztahu nás lidí k ní. Ať 
se jedná o ryby, obojživelníky, 

ptáky, hmyz či rostliny. 
Tyto aktivní poby-

ty u vody prožívá-
me s dětmi v okolí 
Mlýnského rybníka 
a v areálu místní 

organizace, od jara 
do pozdních podzim-

ních dní. V chladných 
měsících studujeme v teple 

školní třídy 1. ZŠ na Masaryko-
vě náměstí. Děti učíme teorii, 
týkající se pravidel rybářského 
řádu, probíráme různé techniky 
rybolovu, druhy ryb, jejich výskyt 
a projevy. Je pravdou, že děcka 
nejvíc baví pobyt u vody, ale te-
orie práv a povinností rybáře je 
také velice důležitá.
V průběhu sezóny vždy pořádá 
naše organizace rybářské závody, 
kterých se rybářský kroužek pra-
videlně zúčastňuje, a mladí rybá-
ři jsou za své snažení odměněni. 

Nikdo neodejde s prázdnou. 
Jsem velice rád, že je stále zájem 
dětí o rybaření a přírodu. 
Závěrem bych poděkoval 1. ZŠ 
Masarykovo nám. za propůjčení 
třídy v zimních měsících, městu 
Říčany za podporu místní rybář-
ské organizace pomocí grantů, 
ze kterých čerpáme prostředky 
právě pro mladé začínající rybáře 
a rybářky.

Proto přijďte mezi nás, budete ví-
táni, těšíme se na vás!

Kontakt pro nové zájemce do ry-
bářského kroužku pan Zdeněk 
Habšuda – tel: 607 930 709, nebo 
na webu -  crsricany.webnode.cz
                                                                                           

S rybářským pozdravem  
„Petrův zdar“ 

Pavel Novák, předseda  
místní organizace

rybářský kroužek v Říčanech – pojďte mezi nás!   



Pro děti a rodiče

42

MINIMÁLNÍ OKRAJ
INVERZNÍ 

PRUH

MINIMÁLNÍ OKRAJ
POZITIV

Muzeum se mění  
s novou výstavou  
Tvořiště
V úterý 21. února otevíráme v mu-
zeu nový kreativní prostor. Ne-
cháváme se inspirovat přírodou 
a jejími živly. V řemeslné dílně 
vybavené ponky, nástroji a různo-
rodými materiály tvořte podle své 
fantazie nebo podle připravených 
tematických tipů našich lektorek. 
V badatelském kabinetu vás čeká 
zkoumání přírodních jevů a krás 
a jejich souvislostí s lidskou čin-
ností, mikroskopování, a dokonce 
i stavění města budoucnosti podle 
vašich ideálních představ. Každé 
dva měsíce vás bude čekat nové 
téma k tvoření a bádání. Už teď se 
můžete těšit na první téma, kterým 

je oheň. Prostor je uzpůsoben pro 
dospělé i děti.

Webináře pro rodiče: 
Tvoříme a hrajeme si – 
aby to děti bavilo
Připravili jsme pro vás cyklus tří 
webinářů, ve kterých získáte spous-
tu inspirace pro tvoření s dětmi. 
Ukážeme vám běžné (nikoli drahé 
„speciální“) nástroje, které mohou 
používat i nejmenší děti, a pravidla 
pro bezpečnou práci s nimi. Podí-
váme se na to, jak vytvořit bezpečný 
a podnětný pracovní koutek doma, 
na zahradě nebo ve školce. A zamě-
říme se na způsoby, jak podporovat 
a rozvíjet dětskou tvořivost, samo-
statnost a motivaci.
Jak to všechno funguje? Představíme 
vám metodu tvořivé hry, kterou jsme 
vyzkoušeli se stovkami dětí, učiteli 
a rodiči. Pracujeme se spoustou snad-
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Kdy jste naposledy při komen-
tování politiky řekli, že někdo 
„dostal trafiku“? Tato vývěsní 
cedule je dokladem doby, v níž 
známé rčení vzniklo, a ukazuje, 
jaký mělo původně význam. 

V roce 1784 bylo v rámci rakouské 
monarchie uzákoněno, že za ob-
chod s tabákem monopolně zod-
povídá stát. Koruna tak udělovala 
takzvané koncese těm, kteří chtěli 
s tabákovými výrobky obchodo-
vat. Označení „trafika“ se objevuje 
až v padesátých letech 19. století. 
V té době se už jednalo o de fac-
to sociální službu, neboť koncese 
byly zpravidla udělovány sociálně 
potřebným, kteří nemohli nalézt 
jiný způsob obživy. Často se tak 
trafikanty a trafikantkami stávali 
váleční veteráni a vdovy po nich po-
zůstalé, sirotci, vysloužilí úředníci 
a státní zaměstnanci, invalidé apod. 
Rakousko řešilo trafikantskými 
koncesemi problémy nezaměstna-
nosti a neupotřebitelnosti zdravot-
ně nebo sociálně handicapovaných 
osob. Pro korunu bylo efektivnější 

poskytnout těmto lidem práci v tra-
fice, než je přímo vyživovat. Z pro-
deje tabákových výrobků se odvádě-
la daň do eráru, čímž si obě strany 
– jak poskytovatel koncese, tak pro-
vozovatel trafiky – přišly na své.
Trafiku, ze které vývěsní orlíček po-
chází, nedokážeme identifikovat. 
Snad ji provozovala trafikantka 
Fialová.  V té době bylo po Říča-
nech trafik víc a jisté je, že vývěsní 
štít byl z jedné z nich stržen v době 
vyhlášení Československé repub-
liky v říjnu 1918. Říčanský učitel 
a spoluzakladatel místního muzea 
Alois Mudruňka do kroniky vedené 
při muzeu k datu 29. října toho roku 

zapsal: „Mládež strhala a poházela 
všechny znaky říšské. Z úřadu přec 
pamatovali na mne a přinesli mi 
od paní Fialové do muzea zachovalý 
nový znak dvojhlavého orla s nápi-
sem ‚C. k. tabáční trafika‘ a prý ještě 
jeden mi přinesou.“ Jméno na stuze 
náleží významnému říčanskému 
malíři Františku Štorcovi, který se 
kromě malby obrazů (mj. portrétů 
říčanských starostů) věnoval také 
výrobě reklamních předmětů. 
Prohlédněte si další předměty z na-
šich sbírek, které jsme zpřístup-
nili v pilotní fázi projektu eSbírky 
na webu www.esbirky.cz. To, že 
jsme se do projektu mohli zapojit, 
umožnila finanční podpora Minis-
terstva kultury ČR. A nezapomeňte 
od 21. února navštívit naši novou 
Tvořírnu a podívat se na nové vitrí-
ny s tzv. Špekem sezony. Budeme 
vystavovat to nejlepší a nejzajíma-
vější z pokladů, které ukrývá náš 
depozitář. Začínáme sbírkou kuřác-
kých potřeb, kterou 9. března do-
provodí také jedinečná přednáška 
o vztahu kuřáctví, umění a řemesla!

Radek Holodňák 

Ze sbírek muzea: vývěsní štít říčanské trafiky

příměstské tábory  
na říčanské hájovně:  

příroda a řemesla 

na léto připravujeme pro děti od  
7 let oblíbené příměstské tábory 
na hájovně. už tradičně jeden z tá-

borů věnujeme teenagerům. program 
probíhá převážně venku, vždy je v něm 

prostor pro pohyb, hry, přírodu a tvoření.    
podrobnější informace, termíny i online 

přihlášku najdete na webu muzea. 
přihlašování spouštíme už 7. února!

no dostupných přírodních materiálů 
(jako jsou klacky, vlna, provázky), 
s opravdovými nástroji (naučíme 
vás, jak naučit děti s nimi bezpečně 
pracovat) a hlavně s dětskou fanta-
zií – podporujeme děti v tom, aby 
samy vymýšlely, co a jak budou tvořit 
a aby si se svými výrobky dále hrály 
a přetvářely je. A také je učíme řešit 
situace, když se jim něco nedaří podle 
jejich představ. 
Ukážeme vám, že dětské tvoření 
nemusí být manufaktura, kde dítě 
dostane většinou papír, nůžky, 
lepidlo a něco vyrábí podle ná-
vodu nebo našich rad. 
Nabízíme vám tři půlhodino-
vé webináře, po celý únor naši 
osobní podporu v rámci uza-
vřené skupiny na Facebooku 
a spoustu doprovodných mate-
riálů. Cyklus si můžete za 250 Kč 
zakoupit na e-shopu Muzea Říčany 
(https://eshop.muzeumricany.cz).
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Leden bývá pro nevládní společ-
nosti spojený s povinným vyúčto-
váním obdržených dotací a grantů 
a vykazováním své práce za uply-
nulý rok. Práce Komunitního 
centra jakožto neziskové organi-
zace, je zcela závislá na finanční 
podpoře, jak ze státního rozpočtu 
a Evropských sociálních fondů, tak 
donátorů, které Komunitní cent-
rum pravidelně oslovuje s žádostí 
o podporu. Bez peněz z rozpočtu 
Středočeského kraje, které tvoří 
95 % našeho financování by nebylo 
možné existovat. Děkujeme.  Pod-
pořilo nás i město Říčany a to část-
kou 50 000 Kč, také děkujeme. Po-
děkování patří i Správní a Dozorčí 
radě, jejíž členové ve svém volném 
čase pomáhají svými zkušenostmi 
s chodem organizace.
V loňském roce jsme podali žádost 
o poskytnutí nadačního příspěvku 
ve výši 374 770,- Kč do Nadace 
EP Corporate Group a náš projekt 
na zvýšení kvality života seniorů 
byl podpořen v plné výši.  Z na-
dačních peněz bude umožněno 
v rámci osobní asistence senio-
rů poskytnout pomoc seniorům 
ve větším rozsahu. Zároveň z pro-
jektu zakoupíme kompenzační 
pomůcky pro seniory, které nejsou 
hrazeny zdravotní pojišťovnou 
a naši klienti si je budou moci za-
půjčit. Jde o chodítka, sprchové 
sedačky a závěsná vanová sedátka 
pro osobní hygienu. Služba osob-
ní asistence pro seniory a osoby 
se zdravotním postižením je po-
skytována v přirozeném domácím 
prostředí. Pomáháme s běžným 
chodem domácnosti, stravou, hy-
gienou a péčí ve zdravotní oblasti. 
Klienti se také mohou spolehnout, 
že jim pomůžeme v jednání s úřa-
dy a zprostředkováním finanční 
podpory. Tato péče je zajištěna 
terénní formou. Pracovní doba po-

krývá všechny dny, včetně svátků, 
od ranních do večerních hodin.

Služba pro rodiny s dětmi
Jejím smyslem je zachování vhod-
ného domácího prostředí a rodin-
ných vazeb, které jsou z různých 
příčin narušeny, či ohroženy. 
Služba pomáhá zdarma klientům 
v krizových situacích, jako jsou 
nefunkční vztahy, výchova dětí, 
dopady probíhajícího rozvodové-
ho řízení, zatížení dluhy či hrozba 
ztráty bydlení. Hlavním cílem je  
umožnit dětem setrvat a vyrůstat 
ve fungující rodině. 

Spolu u čaje 
V lednu proběhlo druhé setkání 
rodičů, kteří se ocitli v nové život-
ní situaci a nevědí, jak ji řešit. Pro 
tato setkání máme již jasný vizuál, 
budeme měnit pouze barevný pod-
klad. Setkání probíhají v prosto-
rách KCŘ s drobným občerstvením 
a sdílením zkušeností pod vedením 
zkušených kolegyň. Naší prací je 
pomoci vám, přijďte.
Komunitní centrum Říčany své 
služby nabízí aktuálně všem, kteří 

popsanou péči potřebují. Pokud 
budete potřebovat pomoc pro 
sebe, své blízké či známé, nebo 
bližší informace, kontaktujte nás. 
Veškeré bližší informace nalezne-
te na našich webových stránkách 
www.kcricany.cz.

Pavlína Šantorová Filková, Dis. - 
ředitelka společnosti

Pokud se chcete stát  
patronem komunitního centra 

říčany a podpořit nás v naší 
práci, ozvěte se nám. Veškeré 
informace o naší organizaci, 

podrobné kontakty i návod, jak 
nás podpořit, naleznete na 

internetových stránkách  
www.kcricany.cz.

E-mail: info@kcricany.cz,
tel. 774 780 141 nebo 

737 587 130
Osobní asistence –  

Bis. Kamila Šourková: 
tel. 604 522 625

Program pro rodiny –  
Lucie Sochůrková, diS.: 

tel. 737 536 205

Komunitní centrum bilancuje



Pro děti a rodiče

45

Obecně prospěšná společnost
Masarykovo náměstí 6, Říčany  •   Na Obci 2049, Říčany  •  www.cestaintegrace.cz

občanská poradna říčany
Občanská poradna v Říčanech nabízí 
své služby již od roku 2007. Naše 
služby jsou bezplatné, odborné a disk-
trétní. Poradit se můžete se zkušeným 
právníkem a sociálními pracovníky 
v oblastech a tématech týkající se 
běžného sociálně právního poraden-
ství, dluhového poradenství či v téma-
tech domácího násilí a trestných činů. 
Konkrétně aktuálně poradna pomůže 
i s problematikou energií (např. nároky 
na dávky státní sociální podpory, po-
moc v orientaci ve smlouvě o dodávce 
energií). Navštívit nás může každý 
ve složité životní situaci, který řeší 
některou z těchto oblastí a potřebuje 
pomoc, radu či podporu. 

příměstské tábory  
s cestou integrace

I letos o prázdninách budou oblíbe-
né letní příměstské tábory pro děti. 
Těšit se můžete na dva turnusy 
plné aktivit a skvělých zážitků.  
Konkrétní termíny zveřejníme 
v dalších číslech Kurýru a na webu 
www.cestaintegrace.cz.

Najdete nás na Masarykově  
nám. 6/17, 251 01 Říčany.  

Prosíme o přechozí objednání na 
tel. 312 315 284 nebo e-mailem  

obcanskaporadna@cestaintegrace.cz.  
Více informací a aktuální otevírací doba 

na www.cestaintegrace.cz. Poradna 
funguje pro klienty bezplatně díky finanční 

podpoře Středočeského kraje, Minister-
stva spravedlnosti a města Říčany. 
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ze života škol(ek)

Vánoční svátky 
jsou za námi, 
a tak jsme se zno-
vu sešli ve školce. 

Na začátku ledna nás navštívil lektor 
ze sdružení ZaPS – Zábavné a Pre-
ventivní Soutěže. Toto sdružení nabízí 
program zaměřený na prevenci chová-
ní a šikany nejen pro mateřské školy. 
Jednalo se o interaktivní zážitkový pro-
gram, který nenásilnou formou učí děti 
bezpečnému a ohleduplnému chování. 
Do praktických ukázek se s nadšením 
zapojily jak děti, tak paní učitelky. Děti 
byly seznámeny s nástrahami a rizi-
ky, se kterými se mohou každodenně 
setkat, a jak jim čelit. Prostřednictvím 
praktických ukázek lektor dětem před-
váděl a vysvětloval, jak být opatrný při 
styku s cizími lidmi, jak udržovat dobré 
vztahy mezi spolužáky a jak se chovat 
k sobě navzájem nejen při hrách. Pro-
gram byl vtipně sestaven a střídaly 
se chvilky vážné s chvilkami legrace. 
Na závěr bylo vše důležité zopakováno 
a zdůrazněn význam všech opatření.

Další zajímavou akcí pro děti bylo 
také bubnování v kruhu. Již po několi-
káté k nám zavítal hudebník z Holand-
ska, dlouhodobě žijící v Čechách. Děti 
spolu s ním zpívaly, tančily a hlavně 
– hrály na bonga. Byl jim průvodcem 
i dirigentem a po celé školce se rozlé-
haly různé rytmy. Děti si hru náramně 
užívaly a při tanci v rytmu bubnů se 
pořádně vyřádily.
Z trochu jiného soudku byl program 
z oblasti ochrany přírody a ohro-
žených zvířat. V rámci dlouhodobé 
spolupráce s neziskovou organizací 
Prales dětem, která se věnuje ochraně 

a záchraně ohrožených druhů zvířat 
v ohrožených částech světa, nás opět 
navštívil jeden z členů, který děti se-
známil s další ohroženou oblastí, 
s druhy ohrožených zvířat a přiblížil 
i jejich záchranné akce. Pro děti je 
program vždy poutavý a přínosný, ne-
boť je nenásilnou formou seznamuje 
s ohroženými zvířaty na naší planetě 
a se způsobem, jak je možné je chrá-
nit. Nadále plánujeme i rozšíření spo-
lupráce s touto organizací tak, aby-
chom je mohli v jejich činnosti v rámci 
našich možností podpořit.

Kolektiv MŠ Zahrádka

Primární prevence v Zahrádce

Je právě začá-
tek ledna, děti 
se vrátily po vá-

nočních prázdninách k nám do lesa, 
do Pramínku. U nás máme tu mož-
nost a štěstí pozorovat koloběh času 
v přírodě. Tématem měsíce ledna je 
mráz. Je tomu ale už jen na papíře na-
šeho vzdělávacího plánu, nebo v na-
šich vzpomínkách. Venku je bláto, 
prší, vládne jarní počasí. Jen světla 
není ještě tolik, ostatně „na Nový rok 
pouze o slepičí krok“. To ještě platí, 
ale písně o tom, že „leden je měsíc 
plný ledu“ už ne. S dětmi místo zkou-
mání tuhnutí a tání vody pozorujeme 
rozvodněné potoky po deštích (díky 
aspoň za vláhu v této formě). Stopy 
zvířat hledáme nikoli ve sněhu, ale 
v blátě. Doufejme, že nějaký sníh ješ-
tě během této zimy užijeme. Nejčas-
tější pranostiky nevěstí nic dobrého: 
„Roste-li tráva v lednu, sahá bída 
ke dnu.“ Nebo: „Mírný leden s deš-

těm je předzvěstí budoucí neúrody.“ 
Také: „Tancují-li v lednu komáři, žád-
ný sedlák se spokojeně netváří.“ Ane-
bo ještě: „V lednu lepší vlk na prahu, 
nežli sedlák u pluhu.“ A proto přeje-
me nám všem, ať je alespoň únor bílý 
a pole, ať sílí!

A co je vlastně pro nás v Pramínku 
důležité nejen v zimě?
Bezpečí. Uvědomujeme si, že děti 
v předškolním věku jsou obzvlášť zra-
nitelné. Právě ve školce se děti učí od-
loučit od rodičů, být aktivní i bez jejich 
pomoci. Stávají se součástí skupiny 
svých kamarádů a seznamují se s pra-
vidly chování ve vztahu k ostatním. Je 
důležité, aby se při tom cítily bezpeč-
ně, přijímány svým okolím. Proto je 
naším hlavním cílem vytvořit a nabíd-
nout dětem důvěryhodný prostor, kde 
se mohou cítit dobře.
Samostatnost. Samostatné děti nej-
sou tolik závislé na cizí pomoci, jsou 

spokojené, že jsou už jako dospělí 
a pomáhají mladším. Podporujeme 
děti v jejich samostatnosti. Pomá-
háme jim překonat případný ostych 
a navazovat kontakty s ostatními ka-
marády. Pomáháme jim postarat se 
o své osobní věci a potřeby. Pomáhá-
me jim přirozeně rozvíjet schopnost 
přizpůsobení a spolupráce. Velmi si 
ceníme principu „pomoz mi, abych 
to dokázal sám“. To vše se děje 
v rámci vzdělávacích, výtvarných, 
hudebních a pohybových aktivit, 
které jsou součástí našeho denního 
programu, ale i během svobodné hry 
v přírodě. 
Koloběh roku, střídání ročních období 
a zvyky s těmito obdobími spojené pak 
dotváří nabídku toho, čemu se s dět-
mi věnujeme. Díky za tuto možnost. 
V přírodě je (nejen) dětem dobře.

Za Lesní klub Pramínek 
Irena Honsová

V lednu mráz, těší nás?
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Všechny čtenáře Kurýru srdečně zdra-
víme v novém roce. I první měsíc roku 
byl plný zajímavých akcí. Program 
muzea S Petruškou na cestách nás 
provedl kouzelnou pohádkou, ve kte-
ré děti pomáhaly princeznám správně 
uklidit a roztřídít odpadky v království. 
Zimní aromaterapie nám zase provo-
něla celou školku eukalyptem a akce 
zaměřená na prevenci sociálně patolo-
gických jevů nám zase připomněla, jak 
důležití jsou kamarádi a že se můžeme 
spolehnout jeden na druhého. Také 

nás navštívilo divadélko a celý měsíc se 
nesla po školce hudba… Leden byl totiž 
pro všechny ve školce Měsícem hudby. 
Děti zpívaly, hrály na Orffovy nástro-
je a společně jsme se seznámili se 
skladbami našich nejznámějších skla-
datelů. Také se připravujeme na soutěž 
Pěvecké mládí, které se každoročně 
účastníme.
Už se těšíme na únor, určitě nás čeká 
spousta zábavy a akcí!

Za tým Větrníku Eva Stoupencová

Jak se točí Větrník

Ze života pedagogů v mš a Zš Nemo
Dobrou 
školu tvoří 
kvalitní 
výuka, osob-

nostní dovednosti a dobré vztahy 
mezi žáky, pedagogy a rodiči.

Stejně jako je důležité pracovat 
s dětmi a žáky na dobrém klima tří-
dy, je nutné tyto schopnosti budovat 
i v týmu pedagogů. Naše mateřská 
škola a základní škola NEMO sídlí 
ve stejné budově, a proto je spolu-
práce mezi oběma subjekty pro nás 
klíčová. Od září 2023 navíc přibude 
i druhý stupeň NEMO NEXT, který 
rovněž zahrneme do  spolupráce 
mezi žáky a učiteli.
Pravidelně pořádáme porady peda-
gogů přes komuniakční platformu 
MS Teams i prezenčně, tváří v tvář. 
Některá setkání obohacujeme 
o prvky teambuildingu.  Je zajímavé 
si vyzkoušet, co prožívají naši žáci, 
když s nimi podobné aktivity dělá-
me. Někdy je těžké v zápalu hry se 
domluvit, spolupracovat, pomáhat 
si a naslouchat druhému. Tyto „soft 
skills“ je však důležité uplatňo-
vat hlavně ve vztazích mezi dětmi. 
Na posledním setkání jsme se pro-
to pěkně zapotili při sportovních 
hrách. Naši žáci se mají na co těšit... 
Učitelé se setkávají i na vzájemných 
hospitacích, kdy se jdou podívat 
do hodiny kolegy, která ho zajímá. 

Velmi jsme se posunuli v oblasti ICT 
výuky, kdy všichni naši pedagogové 
využívají ve výuce interaktivní obra-
zovky, notebooky, případně tablety 
s výukovým softwarem. Samozřej-
mostí je další vzdělávání pedago-
gických pracovníků tak, aby mohli 
uplatňovat moderní formy výuky.
U příležitosti blížících se zápisů 
si zájemce dovoluji pozvat k nám 
do MŠ a ZŠ NEMO, nejlépe po tele-
fonické či e-mailové domluvě s ředi-
telkou školy (info@nemoricany.cz, 
tel: 777 727 334. Průběžně přijímá-
me přihlášky do MŠ i ZŠ NEMO. 

Přijetí uchazečů proběhne dle krité-
rií zveřejněných na www.nemorica-
ny.cz, rozhodnutí pak bude vydáno 
po termínu zápisu.

Samotný zápis do ZŠ NEMO pro-
běhne  12.4. od 15:00 hod. Nutná je 
rezervace předem, v MŠ  pro věkově 
mladší děti a česko-anglickou třídu 
Frogs smlouvy o vzdělávání uzaví-
ráme do konce května, pokud bude 
volné místo.

Těšíme se na setkání, Mgr. Lenka 
Sosnovcová a tým NEMO.

Plujte s námi za poznáním!
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žáci v rolích učitelů
Již na podzim přišli zástupci škol-
ního parlamentu s nápadem, aby-
chom umožnili žákům devátých 
ročníků vyzkoušet si ve škole roli 
zcela opačnou jejich obvyklému po-
stavení, a to roli učitele. Nabídka se 
setkala s nečekaně velikým zájmem, 
a tak jsme se do organizace pustili. 
Nejprve jsme oslovili všechny 
učitele prvního stupně s prosbou, 
zda by věnovali do tohoto projektu 
svou hodinu a jaký by děti mohly 
učit předmět. Potom se přihlásili 
deváťáci, kteří si chtěli kantořinu 
vyzkoušet. Utvořili vždy dvojice 
a nahlásili, o který předmět mají 
zájem. Spárování dvojice s učite-
lem pak nebyl žádný problém. Bě-
hem druhého prosincového týdne 
si pak „noví učitelé“ domlouvali 
termín a téma své hodiny a svůj 
výstup si připravovali. Ve třetím 
týdnu potom postupně své hodi-
ny odučili. Trochu nešťastné bylo 
to, že právě v tomto týdnu jsme 
se potýkali s vysokou nemocnos-
tí (ve třídách chybělo místy i více 
než deset dětí), a tak své hodiny 
nakonec „odučilo“ pouze 24 žáků. 
Všichni bez rozdílu se ze svých ho-
din vrátili nadšení. Někteří mluvili 
o tom, že povolání kantora je těžší, 
než si dokázali představit. Některé 
děti se také tak po letech setkaly 
se svým bývalým učitelem na prv-
ním stupni. I ohlasy učitelů byly 
vesměs velice pozitivní. Chválili 
své „mladé kolegy“ za to, jak peč-
livě si hodiny připravili a i za to, jak 
se místy dokázali vyrovnat s někte-
rými nečekanými situacemi, kte-
rých je při práci pedagoga spousta. 
V podobné akci budeme určitě po-
kračovat.

Lenka Prchalová, 
 koordinátor parlamentu

výprava za dobrodruž-
stvím s překvapením
S naší třídou jsme se 19.  prosince vy-
dali do Kutné Hory. Měli jsme v plá-
nu navštívit různé památky, jako na-
příklad Chrám sv. Barbory, Morový 
sloup, Kostnici - Sedlec a další. 
Byli jsme rozděleni do skupin, 
každá měla za úkol dovést ostat-
ní k přiřazené památce a krátce 
ji ostatním představit. A tak jsme 
po tom krásném, středověkém  
městě napochodovali téměř čtr-
náct km. Po dlouhém a velice 
chladném dni stráveném v Kutné 
Hoře jsme byli domluveni, že se 
večer sejdeme ve škole, uděláme si 
vánoční besídku a přespíme tam. 
Už pár dní předtím nám paní uči-
telka Prchalová řekla, že pro nás 
připravila noční překvapení. Věděli 
jsme jen, že budeme potřebovat 
šátky na zavázání očí, teplé oblečení 
a svíčku, ze které nesmí kapat vosk. 
Nastal večer a všichni jsme dora-
zili do školy, hráli jsme různé hry 

a pak nastal čas tajné výpravy. 
Venku před školou jsme si zaváza-
li šátky přes oči a všichni jsme se 
vzali za ruce. Paní učitelka nás pak 
vedla sem a tam po náměstí, aby 
nás trochu zmátla. Když jsme si 
šátky mohli rozvázat, zjistili jsme, 
že jsme v kostele. Tam na nás če-
kaly připravené zpěvníky a začaly 
hrát varhany. Za nimi seděl pan 
učitel Jánoš.  Chvíli jsme zpívali 
vánoční koledy. Poté jsme se vydali 
po schodech nahoru na kúr za pa-
nem učitelem, který nám vysvětlil 
vše o varhanech. Dokonce jsme si 
mohli zkusit i něco zahrát. Po ná-
vratu do třídy jsme si sedli do kru-
hu, rozdali si vánoční dárky a ještě 
dlouho jsme si povídali. Uvědomili 
jsme si, že to byla naše poslední vá-
noční besídka na této škole.

Tímto článkem bychom jako celá 
třída IX.C chtěli poděkovat panu 
učiteli Jánošovi, že si na nás udě-
lal čas a večer strávil s námi, ale 
také paní učitelce Prchalové za její 
snahu a odvahu s námi do všeho jít 
a vždy nás podpořit.

Za IX.C napsaly Viktorie Váchová 
a Kateřina Bendová.

střípky z práce žákovského parlamentu

1.zŠ  Říčany Masarykovo nám. 
71/22, přijme na plný úvazek 
hospodářku školy/ mzdovou 

účetní a uklízečku. Obě místa 
jsou k dispozici od 1. 3. 3023. 
zájemci kontaktujte ředitele 
školy na tel: 737 980 450 

,.e-mail: pavel.bednar@1zs.
ricany.cz.Nabízíme příjemný 
pracovní kolektiv, perspektiv-
ní zaměstnání, pobídky pro 
zaměstnance z fondu FKSP, 

možnost osobního růstu. 
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Těsně před vánoč-
ními prázdninami 
se děti z 2.C a 3.D 
vypravily na exkurzi 

do Národní galerie ve Veletržním 
paláci v Praze - Holešovicích. Pro 
většinu z nich to byla první návštěva 
výstavy výtvarných děl. Každá z tříd 
měla také odlišné téma vzdělávací-
ho programu. 

Druháci se nejprve věnovali krysta-
lické podobě nerostů. Program pod 
názvem V krystalu dětem ukázal 
možnosti experimentování s opaku-
jícím se tvarem, se světlem a stínem 
i s odstíny barev. Všichni si nejprve 
prohlédli různé krystaly nerostů a pak 
se vydali hledat do galerie obraz, kte-
rý by jim nějaký krystal připomněl. 
Inspirováni dílem W. Hablika si poté 
vyzkoušeli vlastní tvorbu obrazu po-
mocí opakujících se razítek. Na tuto 
aktivitu navazovala další – děti stavěly 
pomocí stavebnice 3D krystal, který 
pak osvětlovaly a hledaly nejkrásnější 
světelnou kompozici. 
Program třeťáků s názvem Na hladině 
i pod hladinou se zase věnoval tématu 
vody. Děti si vyzkoušely kolika různý-
mi způsoby je možné malovat odrazy 
na vodní hladině i pod ní. V ateliéru si 
děti pomocí pokusů s vodou i barvami 
zkusily vytvořit různé obrazy, které 
pak samy zachytily akvarelem i foto-
grafií. Další aktivitou bylo dohledání 
děl A. Hudečka, A. Slavíčka, O. Ne-
jedlého a E. Muncha v expozici a to 
jen pomocí segmentu daného obrazu. 
Našim šikovným dětem se to  podařilo 
ve velmi krátké době. 

Vaše Bezručovka

SPOrTOVNí AKce V PrVNím 
POlOleTí šKOlNíHO rOKU
Pokud můžeme, snažíme se na maxi-
mum využít sportování.  Bohužel, hned 
první naplánovanou akci nám zkazilo 
počasí. Již tradiční atletický víceboj pro 
první stupeň jsme tedy museli přeložit 
na jaro. Snad to v březnu bude lepší.
Od samého začátku školního roku se 
však snažíme zapojit co nejvíce žáků 

do školního kola OVOV (Odznak vše-
strannosti olympijských vítězů). Je to 
akce, která v republice běží už několik 
let a jejíž disciplíny jsou určené k roz-
voji všestrannosti dětí. Vše by opět 
mělo vyvrcholit meziškolní postupo-
vou soutěží na jaře tohoto roku.
Další tradicí, která u nás na škole fun-
guje, je akce Patriot. V ní se v jednom 
turnaji  setkávají týmy z místních zá-
kladních škol. Tentokrát, nezvykle 
na podzim, se 22. listopadu minulý 
rok utkali žáci prvních třech základ-
ních škol v Říčanech ve florbale a bas-
ketbale. Turnaj smíšených družstev se 
z pohledu organizátorů vyvedl a byla 
to přehlídka hry fair play.
Zároveň ve škole v prosinci proběhlo 
první kolo soutěže ve skoku vysokém. 
Další tři kola, 27. ledna, 10. února 

a 10. března, nás ještě čekají. Soutěž, 
která je otevřená žákům naší školy, je-
jím absolventům a učitelům, je v prů-
běhu svého vůbec prvního testovacího 
ročníku.
Na přelomu pololetí nás pak čekají 
dvě větší akce. Na ty odcestujeme 
do Nehvizd. Nejprve 30. ledna žáci 
okusí atmosféru mítinku Hvězdy 
v Nehvizdech. O den později se 
na tom samém místě uskuteční 
velký mezinárodní mítink dospě-
lých, kam jsou všichni zváni. To 
bývá každý rok velká podívaná. 8. 
února, opět v Nehvizdech, naši žáci 
budou obhajovat medailové výkony 
z loňského roku v soutěži ve skoku 
vysokém.

David Beneš

bezručovka v Národní galerii
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DOUČOVáNí
Doučování českého jazyka a mate-
matiky pokračuje i ve druhém polo-
letí. Doučování je pro všechny žáky, 
kteří potřebují docvičit a procvičit 
učivo, upevnit základy nebo dohnat 
zameškané učivo tak, aby snáze do-
sáhli úspěchu.

OHléDNUTí ZA měSícem 
leDNem
Po vánočních prázdninách jsme se 
všichni těšili do školy. První hodiny 
a přestávky se nesly v duchu sdělo-
vání zážitků z Vánoc a oslav Nového 
roku. Kromě písemek a psaní pololet-
ních prací jsme se také snažili získat 
dovednosti a zkušenosti, které nám 
obohatí a zkvalitní výuku.
l  Navštívili jsme Planetárium
l  Slušně oblečeni jsme jeli na di-

vadelní představení 
l  5.A navštívila dům seniorů 

s divadelním představením
l  Naučili jsme se stará řemesla
l  KMD navštívil divadlo ABC
l  Proběhl projektový den
l  Klub zvídavého žáka připravil 

hru RISKUJ
l  Naši učitelé se proškolili na ro-

botiku
l Pokračujeme v prevenci
l  Rodiče se dozvěděli vše potřebné 

k podání přihlášek na střední školu

šKOlNí POrADeNSKé 
PrAcOVIšTě
Školní poradenské pracoviště slouží 
žákům, jejich zákonným zástupcům 
a pedagogům. Pomáhá při řešení vý-
ukových, výchovných a vztahových 
potíží. Chceme přispět ke kvalitní 
spolupráci mezi školou a zákonnými 
zástupci. Ředitel školy zabezpečuje 
poskytování poradenských služeb 
ve škole - výchovným poradcem, 
školní metodikem prevence, školním 
speciálním pedagogem, školním asi-
stentem, školním psychologem, kteří 

spolupracují zejména s třídními uči-
teli, žáky a zákonnými zástupci žáků 
a jejich činnost se vzájemně prolíná. 
Nejvíce je školní poradenské pracoviš-
tě zahlceno vztahy mezi žáky. V přípa-
dě jakýchkoliv problémů se na nás ne-
váhejte obrátit! Služby jsou bezplatné.

Nejdůležitější je prevence. Adekvátně 
věku volíme programy pro naše žáky.
V únoru se zaměříme na:
4. ročník – Internet
6. ročník – Legální drogy
7. ročník – Nelátkové závislosti
8. ročník – Sexualita
9. ročník – Noční život

OKéNKO PrO ŘeDITele
Naše škola se neustále vyvíjí a snaží 
se držet krok se vzděláváním v 21. 
století. Snažíme se u žáků podpořit 
jejich silné stránky a pomoci těm, 
kteří potřebují. Pro tyto žáky máme 
Klub zvídavého žáka, kde rozvíjí své 
znalosti různými aktivitami, témata 
se střídají. Ti, kteří potřebují pomoci 
mohou navštěvovat doučování nebo 
využít konzultace s vyučujícím. Žáci 
mají možnost zaměřit se na předměty, 
které jim jsou bližší a chtějí je studovat 
hlouběji. Zatím tuto profilaci nabí-
zíme v přírodovědných předmětech 
a v anglickém jazyce. Stejně tak, jako 

se snažíme podpořit naše žáky, pod-
porujeme naše pedagogy. Na pravi-
delných poradách si sdělujeme naše 
zkušenosti, příklady dobré praxe, ale 
také řešíme, když se někomu nedaří.
V měsíci lednu proběhla tato tři 
školení pro pedagogy.

šKOleNí PAScO 
Měřicí systémy PASCO zapojují 
žáky do výuky přírodních věd. Žáci 
provádí zajímavé pokusy a měření, 
díky nimž je pro ně výuka mnohem 
zajímavější a hlavně názornější a za-
pamatovatelnější. Naši učitelé se se 
systémem více seznámili a vše si vy-
zkoušeli. Pro žáky bude určitě velkým 
přínosem.

šKOleNí rObOTIKA VeX
Polytechnika rozvíjí u žáků jemnou 
motoriku, kreativitu při hledání alter-
nativních řešení, jejich tvůrčí schop-
nosti, představivost i fantazii. Mimo 
to si žáci při práci ve skupinách zdoko-
nalují své sociální a komunikační do-
vednosti, učí se sdílet myšlenky a zpět-
ně hodnotit svou činnost a postupy.

šKOleNí PrVNí POmOcI
Zážitkový kurz první pomoci dává pe-
dagogům jistotu, že v ohrožení života 
budou bez váhání schopni poskytnout 
první pomoc a tím zachránit život. 

Všem našim žákům přeji příjemně 
strávené jarní prázdniny!

Dalibor Dudek 

Důležité kontakty:
Výchovná poradkyně 1. stupeň – 

mgr. helena Dušková
Výchovná poradkyně 2. stupeň – 

mgr. Dagmar hroudová
Přihlášky na střední školu – 

phDr. iva červenková
Metodik prevence 1. stupeň – 

mgr. eliška Babková
Metodik prevence 2. stupeň – 

mgr. vojtěch vytiska
Speciální pedagog –  

mgr. lenka šourková
asistent pedagoga –  

mgr. olga menšíková
Školní psycholog –  

phDr. miroslav pokorný

co nás čeká v Únoru?
Biologická olympiáda

Návštěva sklárny
Školení první pomoci

Návštěva divadel – Minor, diva-
dlo Horní Počernice

Výroba papíru
Primární prevence

Spolupráce s muzeem – Cesta 
do pravěku

EKOTÝM
Klub zvídavého žáka

3.2. POLOLETNÍ PrÁzdNINY
13. – 17. 2. JarNÍ PrÁzdNINY
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Zš Nerudova: Den otevřených dveří 
Po dvouleté přestávce bude 4. ZŠ 
Nerudova opět pořádat Den ote-
vřených dveří. Ve středu 8. února 
v době od 8.00 do 12.00 budou 
všem zájemcům o budoucí vzdě-
lávání svých dětí k dispozici pra-
covníci naší školy. Bude možné 
nahlédnout do výuky v jednotlivých 
třídách a prohlédnout si budovu 
školy. Případné dotazy bude připra-
vené zodpovědět vedení školy.
Zápis do školy pro školní rok 2023-
2024 proběhne v pátek 8. dubna 
2023 v době od 8.00 do 14.00 hod 
na základě rezervačního systému. 
Kritéria pro přijímání žáků pro 
vzdělávání budou zveřejněna v prů-
běhu února na stránkách školy, kde 
budou také postupně zveřejňovány 
další informace.

Mgr. Jitka Macháčková,  
ředitelka školy

Zprávy z družiny
Školní družina při 4. ZŠ Nerudova 
má od letošního školního roku ote-

vřena dvě oddělení. Oproti loňskému 
roku došlo ke snížení kapacity školní 
družiny. První oddělení navštěvují 
žáci z prvního a druhého stupně naší 
školy, ve druhém oddělení jsou zapsá-
ny děti ze speciální třídy. 
K pravidelné docházce je přihlá-
šeno 21 dětí. Provoz ŠD je zajištěn 
ráno od 6:45 do 7:45 a odpoledne 
od 11:40 do 16:30. Činnost pro-
bíhá podle školního vzdělávacího 
programu (ŠVP). Při výchovné čin-
nosti je zajištěn individuální přístup 
podle potřeb dětí. S dětmi plně vyu-
žíváme prostory školy, jako jsou ku-
chyňka, zahrada či tělocvična a při 
procházkách po městě si chodíme 

s dětmi pohrát i zacvičit na dětská 
hřiště.
První akcí letošního školního roku 
byl Den zdraví, na kterém děti po-
těšil zdravotní klaun. Ve spolupráci 
s družinou ze ZŠ Bezručova jsme 
se na podzim zúčastnili přírodo-
vědného programu Dravci a před 
vánoci jsme navštívili představení 
divadélka K+K O pejskovi a kočič-
ce. Společně s ostatními žáky školy 
jsme vyrobili ozdoby a poté ozdobili 
vánoční stromek na náměstí. Také 
jsme pekli perníčky a zapojili jsme 
se do výroby vánočních přání, kte-
rými jsme potěšili seniory z Domo-
va seniorů v Říčanech. V letošním 
školním roce nás ještě čeká zimní 
tvořivá dílnička,  oslava masopus-
tu, návštěva knihovny, velikonoční 
pracovní dílnička, sportovní den 
na DD, soutěž EVVO (environmen-
tální vzdělávání, výchova a osvěta)  
a také oblíbená noc ve škole. 

Mgr. Jitka Macháčková,  
ředitelka školy

V listopadu 2022 proběhlo v Chebu 
finálové kolo prestižní Dějepisné 
soutěže studentů gymnázií ČR a SR, 
do kterého se díky 2. místu v kraj-
ském kole probojoval i tříčlenný tým 
ze světického Navisu. Finále se účast-
nili studenti z více než 70 středních 
škol z Česka i Slovenska. 
Letos šlo o již 30. ročník této soutěže, 
která si za dobu své existence vybudo-
vala skvělé renomé. Pořádá ji Nadační 
fond Gaudeamus při Gymnáziu Cheb 
a jde o největší setkání středoškolských 
studentů České a Slovenské republiky 
zajímajících se o historii. Odbornými 
garanty soutěže jsou uznávaní historici 
Jan Rychlík a Blažek Petr a celá akce je 
zaštítěna množstvím českých i sloven-
ských politiků. Díky mnoha sponzor-
ským darům je možné každoročně od-
měnit nejen vítěze množstvím odborné 
literatury i věcnými cenami. 

Tématem letošního ročníku byla dru-
há světová válka na evropském bojišti. 
Na účastníky čekalo několik soutěžních 
kol, ve kterých museli prokázat velice 
detailní znalosti tohoto tragického ob-
dobí našich dějin. Tým Navisu držel 
krok s těmi nejlepšími a na třetí místo 

mu nakonec scházel pouhý bod. Při 
své první účasti na této akci, která svou 
pověstí zdaleka předčí ostatní dějepisné 
soutěže a olympiády, tak naši studenti 
obsadili skvělé 4. místo! Za to jim patří 
velký obdiv a přejeme hodně štěstí v dal-
ším ročníku.  Jakub Sluka

Skvělé umístění světického gymnázia 
v prestižní dějepisné soutěži 
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lednové aktivity ZUš Říčany 
a pozvánky na únor

PrOJeKT S NárODNím DIVA-
Dlem POKrAČUJe
Leden byl ve znamení participace 
s Národním divadlem. Do návštěvy 
představení a do workshopů se za-
pojily všechny obory. Nejmladší děti 
z hudebního oboru navštívily před-
stavení Jeníček a Mařenka ve Státní 
opeře  a ty o trochu starší v Národ-
ním divadle představení Čert a Káča. 
Veškerá představení byla spojena 
s dílnou, děti viděly zákulisí, moh-
ly se projít po scéně a zblízka vidět 
všechny kulisy. Dětem se věnoval 
režisér a scénograf představení a vy-
světlil jim, jak se vlastně představení 
dělá. Pěvecké oddělení se na chvíli 
přeneslo do opery. Jak vzniká opera? 
Co je libreto? Co musí umět dirigent? 
Jak často cvičí houslista? Odpovědi 
na tyto a mnoho dalších otázek našli  
malí zpěváčci ve Stavovském divadle 
na představení Opera nás baví.
 Děti z tanečního a výtvarného oboru 
navštívily v Laterně magice  kouzelné 
představení Zázrak (s)tvoření. A po-
zadu nezůstaly ani děti z  literárně 
-dramatického oboru. Ty se zúčastnily 
tvořivé dílny Kytice, kde si zopakovaly 
básně od Karla Jaromíra Erbena a spo-
lečně k nim vytvořily kulisy a masky. 
Také  prošmejdily a zahrály si impro-
vizační scénky na scéně Stavovského 
divadla v dílně Divadlo? Divadlo! Byl 
to opravdu úžasný měsíc, plný nových 
zážitků. Máme také radost, že se do na-
šeho partnerství zapojují i rodiče.

PěVecKé mláDí – SOUTěž 
PrO VšecHNy NADšeNé 
ZPěVáKy
Pozvánka na X. ročník soutěžní pře-
hlídky PĚVECKÉ MLÁDÍ, je určena 
všem dětem z mateřských, základ-
ních škol a ZUŠ v Říčanech, které 

rády zpívají. Soutěžní přehlídku 
pořádáme pod patronací místosta-
rostky města Říčany Hany Špačkové 
a ve spolupráci s KC Labuť. Je také 
finančně podpořena městem Říča-
ny. Soutěžní přehlídka se uskuteční 
28.února 2023 v KC Labuť.
Je jedno, ze které školy kdo přichází 
a jestli se zpěvu věnuje na vyšší úrovni. 
V říčanských školách je mnoho hla-
sově talentovaných dětí, je prostě jen 
potřeba s nimi zpívat. Děti tedy v sou-

těži nebudou reprezentovat školu, 
ale jen samy sebe. Přehlídka má totiž 
děti ve zpěvu podpořit, nikoli odradit. 
I když bude zpěváky hodnotit odbor-
ná porota, záleží pouze na tom, aby 
zpěvák svým vystoupením publikum 
zaujal. Přehlídka je veřejná, přijďte 
podpořit svou návštěvou naše šikovné 
říčanské děti. Těšíme se na vás.

MgA.Markéta Sinkulová
Programový a kulturně – výchovný 

pracovník ZUŠ Říčany
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Den otevřených dveří
zveme zájemce o studium na naší 
škole na Den otevřených dveří, který 
se bude konat 

ve středu 1. února 2023, 
12-18 hod.
Od 12:00 pro Vás budou po budově 
školy připravena stanoviště jednot-
livých předmětů s ukázkami práce 
žáků pod vedením vyučujících. Bu-
dete mít možnost si prohlédnout 
interiér školy a popovídat si se svými 
budoucími spolužáky a učiteli.
V 17:00 budete v aule školy sezná-
meni s koncepcí školy a na vaše do-
tazy bude odpovídat ředitelka školy.

Hodiny s Julií
Od začátku školního roku jsme měli 
možnost poznat, jaké jsou hodiny 
němčiny s rodilou mluvčí. Julie, 
která k nám přijela ze Stuttgartu, 
zpestřila naše vyučování. Kromě 
běžných vyučovacích hodin jsme 
mohli mít i hodiny mimo školní roz-
vrh v menším počtu studentů. Julie 
je připravovala podle témat, která 
nás zajímala. Mluvili jsme například 
o tradiční německé kultuře, aktu-
álním dění v zemi nebo o oblíbené 
německé hudbě. Nakonec jsme vy-
tvořili i společný projekt, kterým je 
adventní kalendář. V každém okén-
ku lze najít krátký výstup o němec-
kých hudebních interpretech. Jsem 
ráda, že jsem se mohla hodin zúčast-
nit. Myslím si, že pro všechny stu-
denty to byla skvělá příležitost, jak 
si zlepšit úroveň německého jazyka.

Jana Hejnová, septima

exkurze do lipska
V úterý 20. prosince se studenti 
německého jazyka zúčastnili zájez-
du do vánočně laděného Lipska. 
Vyrazili jsme v ranních hodinách, 
abychom nabitý program  zvládli. 
Do cíle jsme dorazili před polednem 
a naší první návštěvou byl Památník 
Bitvy národů. Zde jsme se seznámili 
s německou historií a pokochali se 
krásným výhledem na celé město. 

Dalším bodem programu byla pro-
hlídka historické části města. Dále 
jsme navštívili chloubu města v době 
adventu, a to proslulé vánoční trhy, 
kde jsme měli možnost ochutnat 
místní speciality a načerpat tu pra-
vou vánoční atmosféru. Nakonec 
jsme navštívili muzeum Johanna Se-
bastiana Bacha, zdejšího slavného 
rodáka. Celý zájezd se velice vydařil 
a již teď se těšíme na další.

Petra Holasová, Barbora  
Čermáková C2 

Zimní návštěva  
pražské ZOO
Vítaným zpestřením studia jsou 
pro žáky exkurze. I terciáni se 

dočkali a v druhém prosincovém 
týdnu navštívili pražskou zoolo-
gickou zahradu. Měli tak možnost 
prohloubit si ještě více svoje zna-
losti o savcích i něco nového se při-
učit. Absolvovali dvě komentované 
prohlídky, které jim doplnily další 
informace k právě probíranému 
učivu. Počasí bylo příznivé, slu-
nečné a tak brzy opadly jakékoliv 
pochybnosti o tom, že by některá, 
zejména africká, zvířata v zasně-
žených výbězích nebyla. Cílem 
exkurze bylo také navštívit nový 
v historii největší pavilon ZOO Re-
zervaci Dja a prožít chvíle v kame-
runském pralese v těsné blízkosti 
goril nížinných. 

Dagmar Řeháková



ze života škol(ek)

59

Fyzikové soutěžili
16. prosince 2022 se vydala pětice 
žáků naší školy s fyzikářem P. Hro-
masem na soutěž O klobouk kouzel-
níka Pokustóna. Soutěž probíhala 
v Praze na gymnáziu Písnická. Prv-
ní vystoupení z naší školy bylo páté 
v pořadí. Sofie Pětvalská předvedla 
pokus na téma Termické vlastnosti 
látek a dosáhla 11.-13. místa. Dále 
soutěžili kvartáni Lukáš Batók a Fi-
lip Čech, kteří si připravili pokus 
Elektřina ze vzduchu a umístili se 
na skvělém 3. místě. Jako poslední 
z naší školy vystoupili Tadeáš Kót-
ka a Ondřej Turan, kteří se svým 
pokusem Hladová svíčka obsadili 
11.-13. místo. Soutěž O klobouk 
kouzelníka Pokustóna vřele dopo-
ručujeme, protože vězte, že i jedno-
duché pokusy mohou v této soutěži 
vyhrávat.

Lukáš Batók, kvarta

Tortily s americkým  
kuchařem
V úterý 13. prosince 2022 se žáci 
sekundy sešli s batohy plnými vše-
možných potravin, aby prožili ne-
všední zážitek. Hned na začátku 
jsme byli rozděleni do několika týmů 
a vyslechli si instrukce. Úkol byl ná-
sledující: připravit jednoduchou tor-
tillu a natočit instruktážní videoklip, 
ve kterém anglicky popíšeme recept 
a postup přípravy jídla. Poté jsme 
začali krájet zeleninu a sýr, míchat 
majonézu a připravovat na hromád-
ky potřebné suroviny. Rozložili jsme 
si tortilly a začali na ně postupně 
pokládat ingredience. Když jsme 
tortilly zabalili a následně s chutí 
snědli, někteří z nás si dokonce od-
hlásili oběd. Děkujeme paní učitelce 
Uríkové i panu kuchaři Ryanovi, že 
pro nás tuto aktivitu připravili. Moc 
nás vaření bavilo a rozšířili jsme si 
i slovní zásobu v angličtině. 

Ina Štěpánková, V2

Konečně tak, jak jsme byli 
zvyklí…
Adventem se prohnala vlna viróz 
a posunula tradiční koncert pěvec-
kého sboru na schodech gymná-
zia o více než týden. Jsme rádi, že 
po dvou letech nucené pauzy jsme 

mohli konečně zpívat z plných plic, 
a to jak pro veřejnost na koncer-
tě na schodech, tak na studentské 
akademii v aule. Zpívalo se, hrálo 
i tancovalo. Každá třída přispěla 
svou trochou do mlýna. Naladili 
jsme sebe i druhé na nejkrásnější 
svátky v roce tak, jak jsme vždycky 
byli zvyklí.

Ivana Remková 

bazárek pro packy
Krátce před vánočními prázdni-
nami se na našem gymnáziu ko-
nala dobročinná akce na podporu 
zvířat v útulcích. Žáci a profesoři 
do školy donesli vlastnoručně na-
pečené dobroty nebo jiné drobnosti 
vhodné k prodeji. Na bazárku jste 
si tak mohli koupit něco dobrého 
ke svačině, ale nechyběla ani bižu-
terie, knihy a maličkosti do domác-
nosti. Zkrátka ideální možnost, jak 
pořídit dárky na poslední chvíli. 
U prodejních stolků se střídali dob-
rovolníci z žáků vyššího gymnázia, 
kteří měli každou přestávku plné 
ruce práce s prodejem. Díky všem 
úžasným kupujícím i prodejcům se 
na bazárku povedlo utržit opravdu 
hezkou částku, která nám dokázala 
vykouzlit úsměv na rtech. Peníze 
byly poslány do útulku Naděje pro 
čtyři packy – Opřetice v okrese 
Benešov a do finanční sbírky SOS 
zvířata UKRAJINA. Dali jsme 
tak zvířátkům krásný vánoční dá-
rek a doufáme, že budeme stejně 
úspěšní i v příštích letech.

Erika Povinská, C3

Grandfinále soutěže 
Pišqworky
Po úspěchu našeho týmu Bagr 
v okresním kole soutěže v piškvorkách 
jsme postoupili do celostátního kola, 
které se konalo v Brně. Hrálo se stej-
ně jako v krajském kole švýcarským 
systémem na osm kol, naplno se už 
preferovalo zahájení Swap 2 a v tomto 
kole se také používaly šachové hodi-
ny. První zápas nám nevyšel, prohráli 
jsme 8:4, ale nelámali jsme si s tím hla-
vu a hned další zápas nám spravil ná-
ladu po výhře 10:2. Tým Bagr bojoval 
až do konce, dokázal se přenést přes 
některé těžké momenty a přidat cenná 
vítězství. Ke konci dost zaválel a s tře-
mi remízami a jednou prohrou obsadil 
bronzovou příčku. Závěrem bychom 
chtěli poděkovat společnosti Student 
Cyber Games, která celou soutěž 
pořádá společně s Masarykovou uni-
verzitou a také bychom samozřejmě 
chtěli poděkovat naší učitelce Dagmar 
Koukolové, která nás doprovázela 
i podporovala ve všech kolech a díky 
ní jsme do Brna mohli vyjet. Křížkům 
a kolečkům zdar!

 Karel Hojný, Tomáš Tichý, Šimon 
Petrák, žáci V3
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Ke kvalitě vzdělávání v OrP Říčany 
Tolik diskuto-
vané téma škol-
ství neztrácí 
v našem regio-

nu na aktuálnosti a atraktivitě. Pe-
dagogové by měli patřit mezi elitu 
naší společnosti. Nejen, že učí naše 
děti, ale následně jim pomáhají 
ukázat správnou budoucí životní 
cestu. Cíl v oblasti školství máme 
všichni stejný, vychovat kvalitní 
generaci, která bude mít zásadní 
vliv na rozvoj života na Říčansku 
a jeho okolí.

O kvalitě vzdělávání bylo také setká-
ní MAP, určené pro zřizovatele škol, 
starosty obcí, ředitele mateřských 
a základních škol, vedení základních 
uměleckých škol a volnočasových 
vzdělávacích organizací. Zázemí 
pro realizaci setkání poskytla paní 
ředitelka Marcela Erbeková ze ZŠ T. 
G. Masaryka Mnichovice společně 
s paní starostkou města Mnichovic 
Margitou Valentovou.
Program byl pestrý. Pozvání přijala 
i hejtmanka Středočeského kraje Pet-
ra Pecková, která všem přítomným 
představila výsledky šetření České 
školní inspekce zaměřené na dru-
hý stupeň základních škol a vybídla 
přítomné zástupce škol k možné 

spolupráci s ministerstvem školství 
k zapojení se do projektu LABOR-
KY. Společná diskuze byla zaměřena 
na hrozící problém nedostatečných 
kapacit středních škol a možnost 
vzniku nových středních škol v ORP 
Říčany. K tomuto tématu promlu-
vil také radní pro oblast vzdělávání 
a sportu Milan Vácha. Místostarost-
ka Hana Špačková posléze zhodnoti-
la současnou situaci ohledně školství 
v Říčanech a následně se do diskuze 

připojil i starosta města Říčany Da-
vid Michalička. Jsme rády, že v ORP 
Říčany se snaží spolupracovat. Velké 
poděkování všem. 

S úctou a přátelským pozdravem! 
Monika, Mirka a Pavlína

ORP Říčany – Místní akční plány 
rozvoje vzdělávání III,  

Reg. č. projektu: CZ.02.3.68/0.0/0.0
/20_082/0020456

MaP iii ORP Říčany – Místní akční plány 
rozvoje vzdělávání iii, Reg. č. projektu:  

cz.02.3.68/0.0/0.0/20_082/0020456

Před nástupem do školy
V našem životě nastávají okamži-
ky, kdy je třeba zvážit, jakou zvolit 
do budoucna cestu. Často zjistíme 
až zpětně, jestli naše rozhodnutí bylo 
správné nebo zda byla zvolená mož-
nost pro nás alespoň o něco vhodněj-
ší variantou. Nic v životě není jen bílé 
nebo naopak černé.  Když rozhodu-
jeme sami za sebe, jsou naše rozhod-
nutí jednodušší. 
V příštích měsících si řada rodičů 
letošních předškoláků bude muset 

odpovědět na závažnou otázku: „Je 
moje dítě opravdu připraveno pro 
nástup do 1. třídy?“  Rozhodnutí 
o vstupu dítěte do školy je pro jeho 
vývoj zásadní a může výrazně ovliv-
nit náhled dítěte na učení i jeho cel-
kovou spokojenost. Pokud dítě není 
školně připravené a zralé, zvyšuje se 
pravděpodobnost, že nedokáže vyu-
žít své předpoklady. Hrozí neúspěch, 
nedostatek motivace, strach, somati-
zace… Správný není ani odklad škol-
ní docházky u dítěte školně připra-

veného a zralého. I v tomto případě 
hrozí opět nedostatek zájmu o školní 
práci a oslabení motivace. Toto roz-
hodnutí opravdu není lehké.  Navíc 
malý předškolák musí zvládat mno-
ho věcí, musí být komplexně připra-
ven!  K tomu, aby se mu ve škole da-
řilo, potřebuje mít dobře rozvinutou 
řeč, a to nejen co se týče vyjadřování, 
ale i v oblasti porozumění mluvené-
mu slovu. Musí být zdatný v hrubé 
i jemné motorice, grafomotorice, 
musí umět pracovat se sluchovými 

VHODNý OKAmžIK VSTUPU DO 1. TŘíDy = DObrý STArT DO VZDěláVáNí
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map říčany vás zve na Únorová setkání

Datum, čas název akcemísto konání pro koho je setkání určeno?

6. 2. 2023 jednání pracovní skupiny pro členy pracovní skupiny, 
14.00 - 15.30  ČTENÁŘSKÉ GraMOTNOSTI K rOzVOJI  pedagogy vyučující český jazyk
 POTENCIÁLU KaŽdÉHO ŽÁKa, MaP (spol. místnost) 

7. 2. 2023  kulatý stůl matikářů pro pedagogy vyučující
14.00 - 15.30 a jednání pracovní skupiny MaTEMaTICKÉ matematiku, členy
 GraMOTNOSTI K rOzVOJI POTENCIÁLU ŽÁKa  pracovní skupiny 

20. 2. 2023 setkání ředitelů základních škol 
14.00 - 16.00 UČÍCÍ SE SÍŤ  pro ředitele zŠ
 zŠ Mirošovice 

21. 2. 2023 setkání s rodiči předškolních dětí 
17.00 - 18.00 ŠKOLNÍ zraLOST pro rodiče 
 s Mgr. Lenkou Šourkovou, 
 Mgr. Jitkou Svátkovou, ONLINE

22. 2. 2023 kulatý stůl pro speciální peDaGoGy zš 
14.30 - 16.30 s Mgr. Lenkou Šourkovou pro speciální pedagogy 
 3. zŠ u Říčanského lesa Říčany 
 
27. 2. 2023 jednání pracovní skupiny pro členy pracovní skupiny, 
14.00 - 15.30 PŘEdŠKOLNÍHO VzdĚLÁVÁNÍ pedagogy MŠ 
 MaP (společenská místnost)

28. 2. 2023 setkání ředitelů mateřských škol  
9.00 - 11.30 UČÍCÍ SE SÍŤ pro ředitele MŠ 
 MŠ Kunice

Program jednotlivých setkání naleznete na https://map-ricany.cz/Přihlásit se můžete prostřednictvím e-mailu: map@ricany.cz všechna 
setkání jsou pro pedagogy MŠ, zŠ rodiče z ORP Říčany zdarma v rámci vzdělávacího projektu  ORP Říčany – Místní akční plány rozvoje 

vzdělávání iii, Reg. č. projektu: cz.02.3.68/0.0/0.0/20_082/0020456.

i zrakovými podněty. Ve škole se po-
třebuje bezpečně opřít o dobře rozvi-
nutou paměť a pozitivně se rozvíjejí-
cí předmatematické představy. Musí 
mít zdravé sebevědomí, adekvátně 
svému věku schopnost se soustředit 
na zadávané úkoly, být samostatný, 
umět spolupracovat s vrstevníky, 
dokázat přijmout autoritu. Důležitá 
je také jeho chuť a motivace k plnění 
úkolu i schopnost dokázat zvládnout 
a překonávat neúspěchy. 
Opravdu toho není málo, ale není 
třeba, aby byly všechny oblasti plně 
rozvinuté. Dáme-li si sportovní pří-
měr: laťka, kterou přeskakujeme, by 
měla být nastavena tak, abychom 
museli vynaložit drobné úsilí k její-
mu překonání. Je-li nastavena příliš 
nízko, pak nás nic nemotivuje se 

za ní dostat. Naopak je-li příliš vyso-
ko, nepomůže nám k jejímu překo-
nání ani pomoc druhých.
Rozhodnutí o nástupu dítěte do školy 
je těžké a vyžaduje více úhlů pohledu. 
Určitě rodičům pomůže při rozho-
dování názor paní učitelky mateřské 
školy, která zná dítě velmi dobře a ví 
o jeho přednostech i slabinách.  Do-
káže posoudit, jak pracuje v kolektivu. 
Pomůže také názor logopedky, ke kte-
ré docházíte či jiného odborníka. 
Pokud zvažujete pro své dítě odklad 
školní docházky, je třeba mít na pa-
měti, že musí být realizováno vyšet-
ření školní zralosti v akreditovaném 
zařízení, většinou v pedagogicko-
-psychologické poradně, případně 
ve speciálním pedagogickém cent-
ru. Zároveň se musí k případnému 

odkladu školní docházky vyjádřit 
i pediatr nebo jiný odborník z oblasti 
zdravotnictví (klinický psycholog či 
klinický logoped).
Podrobněji informace o školní zra-
losti, případné odpovědi na otázky, 
které vám jdou hlavou, můžete pro-
brat i s námi, pracovníky pedagogic-
ko-psychologické poradny, na při-
pravovaném online setkání, které se 
uskuteční 21. února 2023 od 17.00 
do 18.00 hodin.

Milí rodiče, chci Vám popřát, abyste 
zvolili cestu, která se v budoucnu 

ukáže jako nejvhodnější a přinese 
spokojenost vašemu dítěti i vám.   

Za tým PPP SK Říčany      
Mgr. Lenka Šourková, speciální 

pedagog
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Jaký bude rok 2023
Střípky z MASky

Od ledna MAS 
Říčansko o.p.s., 

poskytuje pomoc při získání do-
tace v programu NOVÁ ZELENÁ 
ÚSPORÁM LIGHT. 

Příjem žádostí o dotace v programu 
Nová zelená úsporám Light byl spuš-
těn 9. ledna 2023. 
Cílem programu Nová zelená úspo-
rám Light je poskytnout finanční 
prostředky na zateplení rodinných 
domů domácnostem s nižšími pří-
jmy a seniorům. Podporovaná jsou 
snadno a rychle realizovatelná opat-
ření, která dopomůžou k okamžitým 
úsporám výdajů na energie.
Obecné informace o tom, jak postupo-
vat na cestě k dotaci z NZÚ light i kam 
se obrátit pro radu a pomoc, najdou 
žadatelé v sekci Jak na to v NZÚ light. 
Komplexní poradenství a asistenci 
poskytují zástupci Místní akční sku-
piny MAS Říčansko. Kontakt na nás 
najdete na webu MAS Říčansko. Ne-
váhejte nás kontaktovat, rádi Vám vy-
jdeme vstříc a pomůžeme se zpracová-
ním a podáním žádostí o dotaci.

 Zvýšení dostupnosti služeb 
pro osoby v nepříznivé ži-
votní situaci v regionu mAS 
Říčansko
Místní akční skupina Říčansko ve spo-
lupráci s neziskovou organizací Cesta 
integrace, Terapeutickým centrem 
Modré dveře a Farní charitou Mnicho-
vice zahajuje od počátku března 2023 
realizaci tříletého projektu nazvaného 
Podpora duševního zdraví a aktivního 
řešení zadluženosti. Díky finanční pod-
poře z fondů EU ve výši 12,5 mil. Kč 
dojde ke zvýšení dostupnosti bezplatné 
psychoterapeutické a psychosociální 
pomoci a dluhového poradenství pro 
osoby v nepříznivé životní situaci. Bude 
navýšena stávající kapacita dluhových 
poradců a psychoterapeutů a rozšířeno 
spektrum jimi poskytovaných služeb. 
I nadále bude zajišťována potravinová 
a materiální pomoc pro nízkopříjmové 
skupiny obyvatel. 

Pokud máte dluhy a rádi byste svou 
aktuální finanční situaci konzulto-
vali s odbornými dluhovými poradci, 
obraťte se na Cestu integrace. Na-
cházíte-li se ve finanční nouzi, po-
třebujete-li nasměrovat na další so-
ciální služby či pomoci s vyřizováním 
žádostí o sociální dávky, kontaktujte 
Farní charitu Mnichovice.
Cílem aktivit hrazených z projektu je 
zvýšit kvalitu života osob v nepřízni-
vé životní situaci a předcházet tomu, 
aby je jejich psychické či finanční 
potíže vyčlenily mimo většinovou 
společnost. 
Projekt bude zahájen v březnu 2023. 
Veškeré služby v rámci projektu bu-
dou poskytovány zdarma! 

PléNUm mAS ŘíČANSKO
V úterý 31. 1. se uskutečnilo pravidel-
né jednání nejvyššího orgánu MAS 
Říčansko, na kterém byl představen 
nový projekt MAS Říčansko OPZ+.

Pohodový, a i když to tak nevypadá 
zimní měsíc leden. Sněhové radován-
ky na nás jistě ještě čekají a pokud 
sníh nenapadne, můžete například 
navštívit novou výstavu obrazů Jana 
Bačkovského v Městské Galerii Říča-
ny „A OBRAZ“. Zahájení výstavy 25. 
ledna 2023. 

Ředitelka MAS Říčansko: 
Lenka Babíčková
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Pranostiky o druhém měsíci praví, 
že pokud bude mrznout, čeká nás 
dobrá úroda a teplé léto. V případě 
bláta přijdou jarní mrazy a více 
letních dešťů. Nechme se tedy 
překvapit. Jak se cítíte vy, unavení? 
Mohou za to krátké dny, což se bě-
hem února rapidně změní. Lednový 
den má asi osm hodin přirozeného 
světla. V únoru vyjde slunce už 
kolem sedmé a zapadne až po páté. 
Na konci měsíce to třeba i zavoní 
jarem. 

Než přijde jaro, zkusme si dobít 
baterky na čerstvém vzduchu. Pro-
cházka, běh či jízda na kole nás nic 
nestojí a posílí více než tisíc dokto-
rů. Máme navíc to štěstí, že žijeme 
v kraji, kde je rozhodně kam vyrazit. 
Inspirovat se můžete třeba na našem 
webu www.laduv-kraj.cz. V rubrice 
Stezky naleznete informační letáky 
s mapami tras po celém  mikroregio-
nu Ladův kraj, ale i tipy na vycházky 
po Říčansku.  

Pokud na své vycházce či projížďce 
objevíte třeba poškozenou infor-
mační tabuli, lavičku, odpadkový 
koš nebo stojan na kola, dejte nám 
prosím vědět. Napište, zavolejte, 
nebo pošlete fotku s udáním lokality. 
Pomůžete nám, dozvíme se, kde a co 
opravit. Podpořit Dobrovolný sva-
zek obcí Ladův kraj, zvláště údržbu 
jeho stezek, můžete i jinak. Staňte se 
„ladovákem“, tím, kdo nosí naše la-
dovské tričko. Veškerý zisk z prodeje 
totiž putuje na účet veřejné sbírky, 
určené na opravy stezek. (č.ú.107 – 
1172230237 / 0100). 

Jak si tričko pořídit? Vše najdete 
na hlavní straně našeho webu, stačí 
načíst QR kód. Předem děkujeme 
za pomoc či každou věnovanou ko-
runu. Děkujeme, že vám náš kraj 

není lhostejný. Na webu se může-
te přihlásit také k odběru novinek 
(newsletteru) přímo do svého e-mai-
lu. Nemělo by vám pak uniknout nic 
ze společenského života obcí, místní 
kultury i sportu. Pokud rádi fotíte, 
třeba jen na mobil nebo vás zajímají 
fotky přírody, registrujte se do naší 
foto skupiny na facebooku. Má ná-
zev LADUV KRAJ VE FOTOGRA-

FII a uvítáme více fotografů a sním-
ků z Říčan a okolí. Ať už je sníh nebo 
není, užívejte 
pohybu venku 
v naší malebné 
krajině! 

Za Ladův 
kraj Hanka 

Bolcková 

Únor bílý,  pole sílí. co platí pro nás? 

MIKROREGION

laDův kraj
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V Říčanech najdeme mnoho ulic 
i prostranství, které nesou jméno 
po někom významném. Jedním 
z těchto míst je ulice Thomaye-
rova, odbočující z ulice Olivova 
nedaleko železničního přejezdu, 
tzv. u šraněk, a vedoucí z města 
kolem Japonské zahrady až 
k lesu. Odkazuje k uznávanému 
architektovi, pomologovi (botani-
kovi, který se zabývá ovocem), 
květináři, pěstiteli, šlechtiteli 
a spisovateli. 

František Thomayer se narodil 3. 
března 1856 v Trhanově u Domažlic 
v rodině zámeckého zahradníka. 
Měl dva bratry a dvě sestry a byl 
jediný ze sourozenců, kdo pokračo-
val v otcových šlépějích. Po obecné 
a nižší reálné škole mu v roce 1873, 
ve zkrácené učební lhůtě, otec vydal  
výuční list s přáním, aby dál stu-
doval v Praze-Troji, konkrétně 
v Zemském pomologickém ústavu. 
Byl vynikajícím studentem a po ab-
solvování ústavu se odjel vzdělávat 
do Německa, Rakouska a nakonec 
Francie. Tam strávil šest let u svě-
toznámého architekta Eduarda 
Andrého. Podle dochované kores-
pondence měli velmi dobrý vztah, 
a právě André Thomayerovu tvorbu 
zásadně ovlivnil. 

Po návratu do Čech se s pomocí své-
ho bratra, uznávaného lékaře Jose-
fa Thomayera, stal v lednu 1884 
městským zahradníkem královské-
ho hlavního města Prahy, s ročním 
platem 1200 zlatých a naturálním 
bytem. Ujal se rekonstrukce Karlo-
va náměstí, vypracoval plán rekon-
strukcí dnešního Švermova sadu, 
rekonstruoval severní část ostrova 
Žofín, znovu zřídil sady u Rudolfí-
na, rekonstruoval Chotkovy sady, 
podepsal se i na podobě dnešních 
Letenských sadů. V roce 1891 spo-
lupracoval na Zemské jubilejní vý-
stavě.  Měl na starosti sadovnické 
úpravy celého výstavního areálu. 

Od konkurentů v zahradnickém 
oboru se ovšem dočkal zášti, která 
ho natolik znechutila, že po deseti 
letech požádal o propuštění ze slu-
žebního poměru. Krátce nato začal 
navrhovat sady a zahrady v mnoha 
českých a moravských městech. 
Jeho služeb využila například měs-
ta Lázně Bohdaneč, Luhačovice 
a Lázně Mšené, i soukromé osoby 
(Tomáš Baťa nebo Karel Kramář). 
V jeho práci se odráží tehdy panu-
jící umělecký styl secese. Byly s ní 
spjaty ornamenty, které František 
Thomayer uměl mistrně ztvárnit 
jak pomocí barev, tak i tvarově vel-
kou škálou zvolených rostlin. V ná-
vrzích zohledňoval okolí (budovy 
a ostatní objekty), dokázal pracovat 
s terénem, dřevinami i vodními prv-
ky. Uvědomoval si negativa měst-
ského prostředí, a proto se snažil 
například odclonit ruch z ulic a vo-
lit odolnou sadbu.

Cesta k provozování zahradnictví 
v Říčanech začala v roce 1890, kdy 
s bratrem Josefem koupili první 
zdejší pozemky. O rok později zís-
kali povolení ke stavbě přízemní 
budovy se skleníkem a proslulá 

Thomayerova stromová školka 
mohla začít žít svým životem. Na-
bízela veškerý potřebný materiál 
pro osázení nových nebo obnovu 
starých zahrad, různé odrůdy ovoc-
ných stromů, křovin, růží. Byla zde 
například rozsáhlá sbírka šeříků čí-
tající na 120 odrůd. 

František Thomayer byl členem 
mnoha spolků, jedním z nich byl 
i Okrašlovací spolek pro Říčany 
a Radošovice, kterému předsedal. 
Byl činný také v Umělecké besedě, 
Ovocnickém spolku pro království 
české nebo v Dendrologické společ-
nosti. Založil pražskou zahradnic-
kou školu a vyučoval na ní. Znalosti 
a zkušenosti dokázal vložit do kni-
hy s názvem České ovoce I. Díl Ja-
blka (vyšla v roce 1894); v letech 
1887 až 1892 řídil a vydával Časo-
pis českých zahradníků. Do této 
tvůrčí činnosti neinvestoval pouze 
svůj čas, ale i nemalé finanční pro-
středky. Díky znalosti angličtiny, 
němčiny a francouzštiny překládal 
články ze zahraničních časopisů 
nebo do nich sám přispíval.

O soukromí Františka Thomayera 
se ví málo. V roce 1887 nebo 1888 
se měl oženit, ale není známo, 
s kým, ani proč ke svatbě nakonec 
nedošlo. Zemřel krátce před 82. 
narozeninami, 18. února 1938, 
po více než dvacetiletém zdravot-
ním trápení. Trpěl ataxií dolních 
končetin s degenerací zadních pro-
vazců.  I proto se vzdal vedení za-
hradnictví v Říčanech a předal ho 
svému švagrovi Františku Šatrovi. 
Od roku 1919 se zdržoval ve svém 
pražském bytě na Královských 
Vinohradech, kde se o něj starala 
hospodyně Anna Reitmayerová 
z Trhanova. Thomayerův pohřeb se 
konal v hlavním městě, pochován 
je na hřbitově v rodném Trhanově 
stejně jako jeho rodiče a bratr Josef.

Šárka Vydrařová

František Thomayer, světu 
známý zahradní architekt                  

MINIMÁLNÍ OKRAJ
INVERZNÍ 

PRUH

MINIMÁLNÍ OKRAJ
POZITIV

František thomayer (1856–1938) 
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Sklepy říčanských domů: Dům čp. 24 Čajovna     

MINIMÁLNÍ OKRAJ
INVERZNÍ 

PRUH

MINIMÁLNÍ OKRAJ
POZITIV

Prosíme majitele domů, kteří ve svém domě mají starý sklep, aby 
nám umožnili pořídit fotografii a pátrat po historii daného domu. 
zajímá nás nejstarší oblast Říčan: Masarykovo náměstí, Široká ulice, 
Lázeňská, Podskalí a Na Hradě. Ozvěte se na tel. číslo 724 332 548 
nebo na martin.skaba@post.cz. 
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V našem seriálu nahlížíme do ří-
čanských sklepů, starých domů 
a navštěvujeme jejich dávné obyva-
tele. Čtvrtý díl nás zavede do domu 
čp. 24 v Široké ulici, dnes známého 
jako sídlo restaurace Čajovna.  

Je to starý dům, který patří k největším 
a nejstarším v této části Říčan. Již v 19. 
století byl využíván jako hostinec. Pů-
vod domu pak sahá až do 18. století; 
tehdy se jednalo o přízemní stavení se 
stodolou, jak píše Gustav Trnka ve své 
publikaci z roku 1913. Podle mapy 
stabilního katastru a plánu uloženého 
na místním stavebním úřadě se dá do-
vodit, že k přestavbě domu do dnešní 
podoby došlo mezi roky 1841–1866. 
Dům, který je postaven v základu z ka-
mene, jako jiné starší domy v Říčanech, 
má ve svých útrobách krásné staré skle-
pení. Do dnešní doby se zachovala část 
pod domem. Část sklepa, která se na-
cházela pod chlévy dvorního traktu, je 
již zasypána a vstup zazděný. 
Majitelé domu: Od roku 1857 dům 
vlastnil hostinský Václav Vojáček. 
Od roku 1915 byla majitelkou domu 
Marie Tylšová (od roku 1917 společ-
ně s manželem Vilémem).
Nájemci a obyvatelé podle matrič-
ních záznamů: Václavu Vojáčkovi 
a jeho manželce Anně, rozené Pospí-
šilové, se v domě narodily dcery Ele-
onora (*1862), Marie (*1866), Anna 
(*1868) a Emílie (*1874). V roce 
1883 se Eleonora provdala za Jana 
Vondru, obchodníka se šatstvem ze 
Žižkova, a o rok později se jim zde 
narodila dcera Otílie. V roce 1890 se 
další z Vojáčkových dcer, Marie, vda-
la za Jana Assmanna, zřízence státní 
dráhy ze Žižkova. Dcera Anna se vdá-
vala v roce 1891, jejím manželem se 
stal František Zítek, uzenář z Prahy 
1. V roce 1893 v domě bydlel řezník 

Josef Houžvička a v témže roce se 
oženil s Marií Hrubou. Roku 1896 se 
provdala Emílie Vojáčková za Fran-
tiška Svorníka, krejčího z Říčan. 
V roce 1917 zde slavili sňatek Vilemí-
ny Černé, dcery mistra řezníka Karla 
Černého z čp. 24. Brala si Františka 
Svobodu, obchodníka z Uhříněvsi. 
V roce 1931 tady měla svatbu Marie 

Tylšová, dcera zemřelého Jana Tylše, 
mistra strojníka z Říčan, se Zdeň-
kem Uhlířem, technickým úřední-
kem a známým říčanským malířem. 
V roce 1934 se zde ženil Václav Špič-
ka, hostinský v Říčanech čp. 24.

 
Martin Škába  

ve spolupráci s Muzeem Říčany

Pohled na hostinec čp. 24 (nejvyšší dům vpravo) – kolem roku 1910

sklepení s velmi zachovalou konstrukcí stěn i stropu. vzadu vlevo je vidět  
zazděný vstup do dvorní části sklepa
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bobři oslavili třicítku

Na cyklostezce choďte vlevo! 

Indiánský dětský kmen Bobrů oslavil 
před Vánoci už 30. narozeniny. V bu-
dově ZŠ Bezručova jsme proto uspo-
řádali malý ples. Sešli jsme se s dětmi, 
jejich rodiči a celou řádkou bývalých 
členů, abychom si připili na zdraví 
a další fungování kmene, který je už 
od roku 1992 členem znovuobnovené 
Ligy lesní moudrosti. Na programu 
bylo předtančení, které si připravily 
děti z páteční, tedy starší, schůzky, 
již zmíněný malinovkový přípitek, 
vykutálený kvíz a volná taneční zá-
bava. Nakonec jsme si zavzpomínali 
u promítání fotek. Naši nejmenší si 
poslechli vyprávění o tom, jak to tehdy 
celé začalo, nasmáli jsme se nad svými 
dětskými obličejíčky a vybavili si dáv-
no zapomenuté zážitky. Zazněly také  

nejrůznější příběhy, které členové 
kmene za uplynulých třicet let prožili.

Za kmen Bobrů  
Anna Marie Hanzalová

Cyklostezka je komunikace bez chodníku, a proto se na ní 
chodci mají pohybovat vlevo, což je správně uvedeno i v pro-
vozním řádu. Nejen, že provozní řád nikdo nečte, ale je 
smutné, že většina chodců na cyklostezce nepoužívá ani svůj 
mozek – prostě chodí nejčastěji po pravé straně. Vznikají tak 
mnohé konfliktní situace, kdy si chodci „svou pravou stranu“ 
agresivně obhajují, ale také je to nebezpečné pro cyklisty, kte-
ré chodec jdoucí vpravo nemůže zahlédnout, neb se na něj řítí 
zezadu. Řešením by nejspíše bylo umístění několika cedulek 
nebo nápisů na asfaltu (nejlépe v místech příchodu na cyklos-
tezku), aby se tato povinnost chodcům trochu připomínala…

Roman Lenard



Klub šachistů Říčany 1925
www.sachyricany.cz

Prosinec ve znamení bles-
kového šachu
Mistrovství  ČR  se hrálo 17.12. 
v Kongresovém centru v Praze 
za účasti 302 hráčů. V soutěži žen, 
kde hrálo celkem 42 hráček, se 
umístila na velmi dobrém 18. místě 
Monika Strnadová, když za sebou 
nechala 3 mistrně FIDE a mezi ju-
niorkami byla na 5. místě! Celko-
vou vítězkou se stala velmistrně  
J.  Movsesian z Pardubic. Do soutěže 
mužů se přihlásilo 260 hráčů. Celko-
vým vítězem se stal velmistr V. Plát. 
Na výborném 22. místě skončil Já-
chym Němec, když v kategorii junio-
rů obsadil 2. místo. Do první stovky 
se na 98. místo ještě dostal P. Mach, 
99. J.Ocelák,. Další v pořadí: 111. E. 
Pospíšil, 114 D. Martirosyan, 178 T. 
Pressler, 192 J. Vajdík, , 250 J. Vo-
dička, 251. D. Studzinski. 

Přebor klubu se hrál 29. prosince 
za historické účasti 45 hráčů. Vě-
kový rozptyl byl ohromný: sedm až 
osmdesát let!  Výkonnostní rozdíl 
byl podobný. Od hráčů bez výkon-
ností třídy až po FIDE mistry. Vítě-
zem se stal FM Marek Karas před 
Markem Braunem a Jáchymem 
Němcem.

Regionální žákovská liga v Říčanech
V sobotu 17.12. se konalo 5. kolo 
RŽL. Celkem hrálo 80 dívek a chlap-
ců. Turnaj je rozdělen do 3 kategorií. 
V té nejsilnější A zvítězil M. Stein 
z Vlašimi. Nejlepším hráčem Říčan 
byl na 4. místě M. Němec. Nejlep-
ší dívkou A. Zelenková.  B turnaj 
ovládla V. Žoudlíková ze Sázavy. 
Před naším G. Iakushevem. Turnaj C 
ovládl R. Doležel ze Stříbrné Skalice 
před naší A. Kratochvílovou.
Akce proběhla za grantové podpory 
města Říčany

Jaroslav Říha 
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V únoru přijímáme 
nové zájemce o ta-
nec do přípravky 

pro děti od 4 let. Doplňujeme tak pon-
dělní přípravku, kde děti učíme zákla-
dům tance, gymnastiky, koordinaci 
vlastního těla či vyjádření na hudbu. 
Přípravku vede oblíbená a zkušená 
lektorka Kristýna Kohoutová – mistry-
ně světa v rokenrolu, aktivní tanečnice 
a v civilu učitelka na pražské základní 
škole. Ačkoliv jsme klub zaměřený 
na taneční a akrobatický rokenrol, 
v přípravce pro nejmenší je tento tanec 
vlastně okrajový. Rokenrolu se totiž 
věnujeme, jakmile se děti naučí zákla-
dům tance, rytmiky a koordinace.
V našem klubu TŠ Twist Říčany, který 
působí v Říčanech více jak 20 let, sdru-
žujeme více než dvě stovky sportujících 
dětí. A to v různých věkových a výkon-
nostních oddílech – od rekreačních 
po mistrovské. A to doslova, naše pá-
rová formace Twister, stejně jako ju-
niorská dívčí formace Madonna, jsou 
totiž  mistry ČR roku 2022. Společně 
s další vicemistrovskou formací ML 

také  reprezentují ČR na mistrovstvích 
světa a Evropy. 
Nejvíce nás ale těší, že u nás se děti 
tanci věnují dlouhodobě, že zůstávají 
v TŠ Twist Říčany od malička mnoho 
let a hlavně že jsou v našem kolektivu 
spokojené! To je naše asi to největší 
vyznamenání, když současní vysoko-
školáci, či už pracující, vzpomínají, co 
všechno jim působení u nás dalo. Jak 
je bolel první trénink, nebo na trému 
u první soutěže. 
Všechny naše trenérky mají trenérské 
odborné vzdělání, státní trenérskou 
licenci II., nebo III. třídy. TŠ Twist Ří-

čany je také členem ČSAR (Český svaz 
akrobatického rokenrolu), spolupra-
cujeme se světovou organizací WRRC, 
s městem Říčany i Středočeským kra-
jem.  Všem zmíněným také děkujeme 
za podporu a spolupráci! TŠ Twist Ří-
čany pořádá každoročně v srpnu letní 
soustředění, pro soutěžní skupiny také 
organizujeme víkendová soustředění. 
Na vzdálenější akce cestujeme naším 
autobusem, ale zajišťujeme pro členy 
TŠ Twist Říčany i další servis, napří-
klad kostýmy , oddílové oblečení a po-
dobně.

 Vaše Taneční škola Twist Říčany 

Nabídka Taneční školy TWIST pro nejmenší 
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Vraťme se 
na skok do roku 
2022, kdy naše 
gymnastky absol-

vovaly několik pohárových závodů 
v předvánoční atmosféře.  Na Miku-
lášské závody do Týnce se vypravila 
část oddílu závodící pod ČASPV 
– nejmladší holčičky pod vedením 
trenérky Markéty Vašutové dokonce 
okusily závodní atmosféru úplně po-
prvé. A právě u nich se slavil úspěch 
největší – zlatou medaili vybojova-
la Dominika Dorflová. V mladších 
i starších žákyních již nastoupily 
ostřílené závodnice a i zde se slavil 
medailový úspěch v podobě zlata 
díky D. Fuchsové a bronzové díky 
K. Kuchařové. Další část oddílu se 
ve stejný den vypravila do Morav-
ského Krumlova s trenérkou L. Cirk-
vovou, odkud si bronzovou medaili 
přivezla Stella Vašutová. 
O den později – 11. prosince se zá-
vodilo tentokrát o něco blíže a to 
konkrétně v Horních Počernicích. 
O Vázu Horních Počernic bojovala 
dvojice gymnastek M. Pechmanová 
a K. Šebestová, kterým se závod moc 
povedl a braly 3. a 5.místo.
Závěr minulého roku patřil naše-
mu oblíbenému Vánočnímu zá-
vodu v Příbrami.  Vyzdobená so-
kolovna světýlky a stromečkem 
přivítala i  šestnáct gymnastek z Ří-
čan. V nejmladších kategoriích na-
stoupila děvčátka, která trénují pod 
vedením J. Jechové – v ktg. 2017 
se nejlépe dařilo D. Kamenišťáko-
vé – 1.místo a L.Tesařové – 3.mís-
to, o rok starší kamarádky z druž-
stva zopakovaly stejný medailový 
úspěch, kdy zlato brala A. Müllero-
vá a bronz L. Bojdová. V ktg. 2015 
se radovala ze stříbrné medaile L. 
P. Man a s ní trenérka L. Dostálková. 
Dvě medaile pak ještě ve starších žá-
kyních vybojovaly K. Rašková – stří-
bro a M. Pechmanová – bronz a udě-
laly tak předvánoční radost trenérce 
B. Bernardové.
Na přelomu roku jsme pořádali dva 
nábory, kdy byla do družstva závod-
ních sportovních gymnastek vybrána 
děvčátka ročníku 2018 a pro příprav-

ku pro teamgym jsme vybíraly z roč-
níku 2016-17. 
V kurzech probíhají na konci pololetí 
ukázkové lekce pro rodiče.  Aktuálně 

plánujeme termíny pro oblíbené letní 
příměstské tábory, na které se již moc 
těšíme a nabídneme vám je co nejdří-
ve. JJ a BB

Nová závodní družstva
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rozvoj ragby dětí a mládeže je podporován dotacemi města říčany
www.facebook.com/ragbydetiamladezercricany
sportovní centrum mládeže finančně podporuje středočeský kraj

rugby club mountfield Říčany
www.rugbyricany.cz, www.twitter.com/rugbyricany, www.facebook.com/rcricany

MUŽI
Říčanské ragbisty čeká obhajoba 
titulu
Nový ročník nejvyšší ragbyové sou-
těže zahájí Rugby Club Mountfield 
Říčany již 25. února domácím utká-
ním se Zlínem, o týden později hostí 
v repríze ligového finále ragbisty 
z Tatry Smíchov. V případě nepříz-
nivého počasí se zápasy pravděpo-
dobně uskuteční na umělé trávě sta-
dionu v Praze na Markétě, prosíme 
tedy fanoušky, aby sledovali klubový 
web či sociální sítě, kde bude klub 
sdělovat aktuální informace. Formát 
letošního ročníku extraligy zůstává 
obdobný jako v loňském roce. Soutěž 
je půlroční, osm týmů se jednokolo-
vě utká každý s každým, následuje 
dvoukolové play-off a baráž. Finále 
extraligy se odehraje 25. května. No-

váčkem soutěže je tradiční moravský 
klub ze Zlína, který nahradil Přelouč. 
Říčany, které obhajují tituly z po-
sledních dvou ročníků, budou opět 
největším favoritem soutěže. Ambice 
na mistrovský titul však budou jistě 
mít i pražští rivalové Sparta a Tatra. 
V druhé polovině roku také ragbisté 
zabojují o Pohár ragby XV.

CENTRUM MLÁDEŽE
Kadeti Říčan sbírali zkušenosti 
ve Veroně
Na začátku prosince vyrazil říčan-
ský tým do 16 let na zajímavý zájezd 
do italské Verony. Duel s místním 

týmem dopadl lépe pro Italy, pro 
říčanské kluky ale byla možnost po-
pasovat se s týmem ze země hrající 
elitní evropskou soutěž 6 Nations ví-
tanou inspirací a příležitostí načerpat 
nejen ragbyové zkušenosti. Zájezdy 
do ragbyově vyspělejších zemí jsou 
tradičním zpestřením organizova-
ným klubem pro naše sportovce. Le-
tos tak říčanské ragbistky a ragbisté 
byli třeba v italské Viadaně, či v ně-
meckém Frankfurtu a ze vzájemného 
měření sil s tamními soupeři nevyšli 
vůbec špatně.

MLÁDEŽ
Příprava dětí a mládeže na novou 
sezonu v plném proudu
Začátek roku a zimní období je pro 
říčanské ragbisty a ragbistky časem 
aktivního odpočinku a úvodem do pří-
pravy na další soutěžní sezónu. Tré-
ninky s ragbyovým míčem probíhají 
především v hale Sportoviště U Lesa, 
trenéři však zpestřují program i dal-
šími sporty. Mladí talenti z Říčan si 
tak letos mohli vyzkoušet třeba lední 
hokej, lezení na umělé horolezecké 
stěně, či stolní tenis. V rámci halových 
aktivit také proběhla trenérská školení 
vedená koučem národního týmu ČR 
a říčanského Mountfieldu, Mirosla-
vem Němečkem.

DĚTI
Zimní turnaje v hale U Lesa
Tradici zimních turnajů organizova-
ných říčanským ragbyovým klubem 
dodržel i tento rok zakladatel a or-
ganizátor těchto turnajů Tomáš Ko-
hout. Pro kluky a holky z klubů Čech 
a Moravy tak zimní přípravné období 
není jen o trénincích, ale mohou si 
u nás v Říčanech v hale sportoviště 
U Lesa zahrát ragbyové zápasy, což 
je pro mladé sportovní naděje ta nej-
lepší zábava i příležitost pro zlepšení 
a načerpání zkušeností. Od začátku 
prosince do začátku března proběh-
ne v Říčanech celkem dvanáct tur-
najových dní pro kategorie do 6 až 
14 let. O tom, že je o turnaje zájem 
svědčí i počty hned z prvního zimního 
turnaje, kdy si ragby v říčanské hale 
zahrálo přes 250 kluků a holek kate-
gorií U10 a U12 z celé republiky.

Mediální komise  
RC Mountfield Říčany
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POZVÁNKA NA RAGBY -  
STADION JOSEFA KOHOUTA

Extraliga mužů 2023:
25. 02. | rc mountfield říčany  

vs. rC zlín
04. 03. | rc mountfield říčany  

vs. rC Tatra Smíchov
26. 03. | rc mountfield říčany  

vs. rC Praga Praha

bližší informace k utkáním 
naleznete na klubovém webu 

a sociálních sítích
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Jaká byla atletika roku 2022?
Nastal ten nejlepší okamžik 
k tomu, abychom si mohli shrnout 
sezonu loňského roku. Začneme 
hned těmi největšími individuální-
mi úspěchy.

Olivia Greenová dokázala zvítězit 
v mezinárodním finále Čokoládo-
vé tretry, které se konalo v rámci 
prestižního mítinku Zlatá tretra. 
Svým časem dokázala v republiko-
vých tabulkách své kategorie utéct 
na trati 300 metrů o celé dvě vteři-
ny druhé nejrychlejší dívce.
Jak velký úspěch toto byl? Ze stře-
dočeského kraje se naposledy po-
vedlo zvítězit na Čokoládové tretře 
Terezii Táborské z Nehvizd v roce 
2016. Ta se letos podívala do finále 
mistrovství světa do 17 let v běhu 
na 200 metrů.
Dalším mezinárodním mítinkem 
byly již tradiční European Kids 
Athletics Games. Loni proběhly 
v Brně a zúčastnilo se jich přes 
1700 sportovců z 15 států z celé 
Evropy. Závody, které se konají 
v jejich rámci, patří k největším 
závodům pro kategorii žactva vů-
bec. Naše atletika z moravské me-
tropole přivezla v září dvě stříbrné 
medaile zásluhou Tomáše Bartáka 
(60 m a 800 m). Čtvrtá místa, je-
nom velmi těsně za medailí, pak 
brala Olivia Greenová (skok da-
leký), Lea Bradová (100 m přek.) 
a štafeta mix 4 x 300 metrů (Lea 
Bradová, Eliška Lacková, Štěpán 
Němec, Patrik Geist). Páté místo 
necelou vteřinu za medailí zapsala 
ještě Eliška Lacková (300 m).
Úspěšní jsme byli rovněž na Mis-
trovství České republiky. Nejblíže 
medaili byl Vojtěch Šašek, který 
obsadil skvělé čtvrté místo v dese-
tiboji dorostenců. Šestá místa pak 
obsadila Lea Bradová v halovém 

pětiboji starších žákyň a Karolína 
Lacková ve skoku dalekém doros-
tenek v hale. Na krajských přebo-
rech naši atleti sesbírali celkem 
devět zlatých medailí, deset stříbr-
ných medailí a dvanáct bronzových 
medailí. To je v nejnabitějším kraji 
v republice více než slušný počin.
Naše družstva mladších a star-
ších žáků se probojovala do finále 
A, krajského přeboru družstev. 
Dorostenky pomohly družstvu 
Nehvizd k účasti na MČR družstev, 
semifinále ČR družstev pomohli 
vybojovat dorostenci družstvu Ko-
lína.
Juniorka Lucie Jonáková výrazně 
pomohla družstvu juniorek Kolína 
a pravidelně bodovala v ligových 
soutěžích dospělých.
V roce 2022 bylo také přepsáno 
úctyhodných sto pět oddílových 
rekordů ve čtrnácti mládežnických 
kategoriích.

David Beneš
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Jednota by ráda poděkovala 
městu Říčany za poskytnutí 
dotací na provoz a na pořá-
dání akcí. Výše jednotlivých 
dotací za rok 2022 je zveřej-

něna na sokolském webu.
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Školní rok se nám přehoupl do druhé 
poloviny a to znamená jediné: v říčan-
ské Sport Academy nabízíme poslední 
volná místa na druhé pololetí do na-
šich kroužků. Jestli máte doma malého 
sportovce, který vás pořád tahá ven si 
hrát nebo chcete, aby si vaše ratolest na-
šla nové kamarády, nyní máte poslední 
příležitost přihlásit své dítě do někte-
rého z kroužků naší akademie. V Ří-
čanech nabízíme pondělní a středeční 
tréninky florbalu pro školáky a rovněž 
středeční všesportovní přípravu v GYM 
Academy pro holky a kluky od 6 do 10 
let. Na všech kroužcích garantujeme 
nadšené a odborně vzdělané trenéry 
a lektory, pohodovou partu kamarádů 
a prostředí odpovídající našim hodno-
tám, kterými jsou například férovost, 
cílevědomost nebo slušné chování. 
Přehled kroužků a možnost přihlášení 

najdete na webových stránkách https://
funacademy.cz/krouzky/.
Sportovní kempy
Vyvrcholením naší každoroční činnosti 
jsou letní kempy. Na nich máme mož-
nost strávit s našimi svěřenci nejvíce 
času a každoročně si zde společně užije-
me nejvíce zábavy. Letos nabízíme cel-
kem šest kempů, tři sportovní Summer 
Campy pro školáky proběhnou v hale 
Na Fialce v Říčanech a v přilehlém oko-
lí, jeden poté na ZŠ Profesora Švejcara 

na Praze 12 se zaměřením na florbal. 
Summer Camp pro školky na ZŠ Sulice 
a v okolí, horolezecký Summer Camp 
proběhne rovněž na ZŠ Profesora Švej-
cara na Praze 12. Kompletní přehled 
kempů, jejich termínů a možnosti se 
přihlásit naleznete na adrese https://
funacademy.cz/camp/. 
Florbalové turnaje
Na druhé pololetí také již tradičně 
chystáme dva velké florbalové turnaje. 
Ten jarní proběhne už v sobotu 11. 3. 
v hale Na Fiance v Říčanech. Nejedná 
se o žádné vyhrocené sportovní klání, 
právě naopak. Na turnajích vždy panuje 
pozitivní atmosféra, která koluje mezi 
dětmi, trenéry a dostává se i mezi rodiče 
a další fanoušky. Srdečně na turnaj zve-
me všechny účastníky našich kroužků 
i další malé sportovce, od úplných začá-
tečníků až po ty zkušenější. Přihlašovat 
se můžete na  https://academy-sport.
cz/activity/turnaje/. 

Těšíme se na vás!

Do druhého pololetí s novým kroužkem. Vyberte si 
z nabídky Sport Academy!
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Tomáš Kořán: Nejdůležitější je pro mě 
stabilita klubu

V minulém vydání Kurýru jsme 
uvedli, že v nadcházejícím zimním 
období pojmeme naše příspěvky 
poněkud jinak a postupně nabídne-
me několik rozhovorů s klíčovými 
představiteli FK Říčany. V duchu 
našeho předsevzetí proto nyní 
stručně představíme předsedu kon-
trolní komise Ing. Tomáše Kořána.

První dotaz je jasný, jak jsi se vůbec do-
stal k FK Říčany?
Na to je docela jednoduchá odpověď. 
Fotbal hraji od svých sedmi let vlastně 
až do současnosti. A můj syn Lukáš 
mě poměrně přirozeně následoval. 
První fotbalové krůčky sice absolvo-
val v Dobřejovicích, ale někdy od šesti 
let začal hrát za FK Říčany. Za těch 
více než dvanáct let společných fotba-
lových zážitků jsem jeho spoluhráče 
a jejich rodiče, trenéry i klub docela 
dobře poznal…

A jak jsi se ocitl v roli funkcionáře?
Postupně jsem poznával klub a jeho 
prostředí, tak jsem pochopitelně viděl 
i různé věci, se kterými jsem úplně 
nesouhlasil nebo které se daly dělat 
lépe, efektivněji, otevřeněji, prostě 
jinak. Nakonec jsme s Honzou Susem 
iniciovali změnu, ke které došlo zhru-
ba před rokem, a která de facto způso-
bila, že tady dnes sedím a odpovídám 
na tvoje otázky.   

Jaká je tedy tvá funkce v klubu FK Ří-
čany a co máš na starosti?
Byl jsem zvolen předsedou kontrolní 
komise, která má svou funkci zejmé-
na ve vztahu ke všem činnostem klu-
bu, resp. výkonného výboru. V praxi 
to vypadá tak, že sportovní záležitosti 
má primárně na starosti předseda 
Honza Sus a s provozními věcmi se 
mu snažím pomáhat já. Je velmi dů-
ležité dodat, že na rozdíl od historie 
dnes skutečně funguje celý sedmi-
členný výkonný výbor i kontrolní 
komise a prakticky všichni členové 
výboru se aktivně zapojují do říze-
ní klubu. Přibližně jednou za měsíc 

probíhají pravidelné společné porady 
výkonného výboru a kontrolní komi-
se, kde řešíme aktuální i strategické 
otázky činnosti celého klubu. 

Co si mám představit pod pojmem 
provozní věci? Co řešíš například 
v současné době? Je leden, soutěže se 
nehrají…
Momentálně spolupracuji s účetní 
na účetní závěrce a pak musíme zpra-
covat vypořádání nebo lépe vyúčtová-
ní poskytnutých dotací za loňský rok. 
Bez dotací bychom ostatně nemohli 
vůbec fungovat, mimochodem eko-
nomika klubu a jeho financování patří 
také do kategorie provozní věci.   

A jak je klub vůbec financován?
Jak jsem již řekl, bez dotací bychom 
prakticky nemohli žít. Základem je 
dotace z NSA (Národní sportovní 
agentura – pozn. redakce), dále jsou 
to dotace od města Říčany, Středočes-
kého kraje a SKFS. Obecně jsou dota-
ce primární zdroj našeho financování 
a v dnešní době představují kolem 
poloviny celkových příjmů. Dalším 
a neméně důležitým zdrojem příjmů 
jsou členské příspěvky našich členů 
a zdroje financování klubu pak dopl-
ňují sponzorské dary či podpora for-

mou reklamy. Zde vidím ještě velký 
prostor pro naši aktivitu, resp. snahu 
o navýšení tohoto zdroje příjmů.

V klubu se událo hodně změn. Co si 
myslíš, že se povedlo a zároveň na čem 
by se mělo zapracovat?
Prošli jsme velmi náročným rokem, 
kdy jsme převzali řízení klubu se 
vším, co k tomu patří a přidali, mys-
lím, i nějakou nadstavbu. Asi zásadní 
je pro mě skutečnost, že jsme stabi-
lizovali základní strukturu a funkce 
klubu, nastavili řídící a kontrolní sys-
tém a ujasnili si společnou vizi.

Máš nějaké přání, kam klub vést 
a chtěl bys něco vzkázat fanouškům?
Do budoucna je třeba systematicky 
a s rozmyslem pracovat na řízeném, 
organickém rozvoji činností klubu 
ve všech jeho směrech: práci s dětmi, 
hráči, trenéry, sponzory, sportovním 
zázemím a vybavením, vnitřní i vněj-
ší komunikaci, klubové spolupráci či 
financování.
Pokud se nám tento záměr povede 
realizovat, jsem si jistý, že to s sebou 
přinese v dohledné době i kýžené 
sportovní výsledky. 

FK Říčany
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Florbaloví Draci hlásí: mladší žákyně stříbrné 
na Prague Floorball cup mini

Tým mladších žákyň vstoupil do roku 
2023 pravou nohou. Dračice se za-
čátkem ledna zúčastnily prestižního 
turnaje PFC mini. Holky předvedly 
bojovné výkony a maximální nasaze-
ní. Během celého turnaje ani jednou 
neprohrály. V těžkém zápase ve fi-
nálové skupině remizovaly s týmem 
Florbal Chodov, který nakonec díky 
lepšímu skóre celý turnaj v katego-
rii G11 vyhrál. Dračice se nakonec 
umístily na parádním 2. místě. Navíc 
byla členka stříbrného dračího výběru 
Veronika Kubizňáková vyhlášena nej-
lepší hráčkou své kategorie.

Začněte druhé pololetí s florbalem!
Školní rok se již pomalu přelévá 
do druhé poloviny. Stejně tak florba-
lová sezóna. To však neznamená, že 
vaše děti nemohou začít s florbalem. 
Do našich mládežnických kategorií, 
hledáme nové spoluhráče a spo-
luhráčky, především však ročníky 
2014, 2015 a 2016. Přijďte si s námi 
zkusit florbal do kamarádského dra-
čího kolektivu. Všechny tréninky 

jsou vedeny licencovanými a proško-
lenými trenéry, hrajeme pravidelně 
soutěže pod hlavičkou Českého flor-
balu. Zároveň se účastníme mládež-
nických turnajů ve všech koutech 
republiky i v zahraničí. Máme pokry-
tou kompletní mládežnickou struk-
turu od přípravky až po juniory, tak-
že si hráč každého věku může zahrát 

soutěžní zápasy. Tak neváhejte a při-
dejte se k nám! Všechny informace 
naleznete na webových stránkách 
www.florbaldraci.cz. S dotazy se 
můžete také obracet na mail info@
florbaldraci.cz.

Za klub FBC Draci Říčany  
Tomáš Tichý

Od října 2022 proběhly již 3 turnaje 
dětských lig  ve 4 věkových kategori-
ích: U9, U11, U13 a U15. 
U15: Poprvé se účastníme královské 
kategorie do 15 let a naši svěřenci 
překvapivě dobře hrají i s favority této 
kategorie, tedy se Spořilovem  (např. 
14:24 v 1.kole, 16:24 ve 3.kole), s Li-
buší (např. 23:13,  20:27), vyrovnané 
zápasy s trochou smůly svádíme s tý-
mem Slunečnice (17:18, 14:15). Za-
tím jsme na 4.místě, v individuálních 
statistikách je náš brankář Ondra Ho-
rák na 2.místě, mezi střelci je v celko-
vém pořadí na 3.místě Radek Nedbal 
s 55 góly, 8. Vojta Langer (40), 10. 
Albert Adámek (33), 14. Filip Čech 
(19) atd. 
U13: V kategorii do 13 let ve 3.tur-
naji  již začali být vidět nováčci, po-
dařilo se ve skupině remizovat s fa-
vorizovanou Libuší 19:19 a následně 

o umístění porazit Slunečnici 25:16. 
Mezi střelci celé ligy je průběžně 
na 4.místě Kuba Langer (61 gólů), 
12. Vojta Nedbal (25) a na 13. místě 
Filip Tomeš a Jeroným Uhlíř (po 21 
brankách). 
U11: Třetí turnaj hráčů a hráček 
do 11 let výrazně posunul naše mladší 
hráče, Vojta Hazi se 13 góly a Ondra 
Vítek s 8 góly výrazně pomohli k prv-
ní letošní výhře nad Slunečnicí 10:9. 
A na následujícím turnaji se představí 
další 2 osmiletí nováčci. 
Trenéři do škol
Na podzim, před zhoršením pande-
mické situace, propagoval  Interkros 
ve 3. ZŠ U Říčanského lesa v rámci 
projektu Trenéři do škol  několika-
násobný mistr světa Jakub Nováček. 
Po zlepšení situace by měl v této misi 
pokračovat. Případné zájemce uvítá-
me v našem klubu. 

Nábor
Přijímáme všechny zájemce od  
6 do 18 let. 
Tréninky v Říčanech v SH Pacov pro-
bíhají pro mladší (do 11 let) každé 
pondělí 15.30 - 16.45 (sraz 15:15) 
a pro starší (od 11 let) každé pondělí 
18.00 - 19.15 (sraz 17:45). Od září 
2023 plánujeme tréninky pro účast-
níky 1. ligy, tj. od 15 let, od 19.15 
do 20.30. 

Kromě toho máme trénink ve školní 
tělocvičně v Kunicích (17.40-18.50). 
Jsou určeny zejména pro mladší hráče 
z Kunic, Stránčic a okolí.  

Zájemci mohou napsat na klub.
atom@seznam.cz  a podrobnější 
informace, fotky a videa najdou 

na http://klubatom.cz/ 
krouzky-ric-lax1.php

INTerKrOS – lK Atom Říčany
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OTeVírAcí DObA (NOVě):
Oddělení pro dospělé: Pondělí až 
pátek od 8.30 do 18.00, sobota 8.30 
– 12.00
Oddělení pro děti: pondělí od 12.00 
do 18.00, úterý od 12.00 do 17.00, 
středa a čtvrtek od 8.30 do 18.00, 
pátek od 8.30 do 18.00 a každou 
první a třetí sobotu v měsíci od 8.30 
do 12.00.

Knihovna rozšiřuje svou páteční ote-
vírací dobu v oddělení pro děti. Pů-
vodní provozní hodiny 12.00 – 17.00 
jsme rozšířili oběma směry. Nově 

bude otevřeno od 8.30 do 18.00. Naši 
čtenáři toto navýšení provozní doby 
jistě uvítají.

Připravujeme:
Čtvrtek 9. března, 18.00, přednáška 
a beseda: Handicapovaný cestovatel 
Jakub Greschl – Skotsko a Irsko, sma-
ragdový ostrov. 
Jakub Greschl bojuje s následky dět-
ské mozkové obrny, kterou prodělal 
v dětství, ale žije plnohodnotný ži-
vot a intenzívně se věnuje cestování 
do nejrůznějších koutů světa.
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KULTUra V ŘÍČaNECH
v Únoru 2023

1.2. středa KC Labuť Karel Plíhal
19.30  Koncert ojedinělého hudebníka, textaře a poety s doprovodným 
  kytaristou Petrem Fialou

3.2. pátek KC Labuť Tři sestry a Synové výčepu
20.00  Koncert

4.2. sobota KC Labuť Hasičský ples
20.00  Hraje skupina UNIGENa. Předtančení dance EB, tombola. Předprodej 
  vstupenek ve vinotéce „EXTraVÍNO U Labutě“ ve všední dny od  
  16.1. do 3.2. (10-20h).

5.2. neděle Centrum na Fialce S čerty nejsou žádné žerty
11.00  dětský muzikál na motivy slavné pohádky. Účinkuje Metropolitní 
  divadlo Praha. Více na www.nafialce.cz

5.2. neděle KČT Říčany- Nedělní pochod s Helčou - Povodím Botiče
10.12 Radošovice Turistický pochod Průhonice, Křeslice, Hostivař-přehrada, trasa 11, 
  2 km. Odjezd bus č. 385 Říčany, Nádraží v 10.12 hod.  
  další informace na www.kct-ricany.cz. Přihlášky na tel. 723 939 878, 
  nebo e-mail: h.barchankova@seznam.cz

6.2. pondělí Město Říčany Setkání seniorů s hudbou
14.00 KC Labuť Pořádá město Říčany pro všechny aktivní seniory. Živá hudba,  
  příjemné posezení a dobrá zábava

7.2. úterý KC Labuť Darja Kuncová & Víťa Marek Old Fashion Six Jazz
19.30  Koncert z cyklu Jazzové večery v Říčanech

8.2. středa KC Labuť Poslední ze žhavých milenců
19.30  Odvěká mužská touha po milostných dobrodružstvích inspirovala 
  autora k napsání komedie, při které se baví a smějí diváci bez rozdílu 
  věku. Hrají Simona Stašová a Petr Nárožný.

11.2. sobota KC Labuť Ples Rugby
20.00  ragbistky a ragbisté umí být elegantní i na hřišti a co teprve pokud  
  si vezmou šaty, oblek a společenskou obuv a vyrazí na ples. Srdečně 
  vás zveme na 21. Ples říčanských ragbistů s bohatou  tombolou.  
  www.rugbyricany.cz

15.2. středa KC Labuť Lubomír Brabec – kytara a Alžběta Poláčková – soprán
19.30  Koncert z cyklu „Kruh přátel  hudby“

18.2. sobota KC Labuť Farní ples
20.00  

21.2. úterý KC Labuť První říčanská veřejná tančírna
19.00  Příjemné prostředí, kvalitní taneční hudba. Neformální oblečení.  
  Přijďte se pobavit, procvičit taneční kroky či odložit zbytečná kila!

21.2. úterý Muzeum Říčany Otevření nového kreativního prostoru - Tvořiště
  Nový prostor nabídne řemeslnou dílnu s ponky, nástroji a materiály 
  a přírodovědný badatelský kabinet. Uzpůsobeno pro dospělé i děti. 
  Inspirujte se živly - každé dva měsíce nové téma. Více informací  
  na www.muzeumricany.cz

21. - 23.2. Fuego Říčany z.s. Říčanský pohár
 Sportovní hala  46. ročník otevřené mezinárodní soutěže v tanečním sportu. V sobotu  
  proběhne Taneční Galavečer. 

22.2. středa KC Labuť Petr Spálený + Apollo band host: Miluše Voborníková
20.00  Koncert oblíbeného legendárního zpěváka s jeho kapelou apollo 
  band. Jako host vystoupí Miluška Voborníková.
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25.2. sobota Město Říčany Říčanský masopust s divadlem KVELB
14.00 Masarykovo Masopustní průvod, soutěž o nejlepší masky, doprovodný program pro 
 náměstí děti. Vepřové hody, dobré pivo a masopustní hudba. Přijďte do průvodu  
  v masce a užijte si s námi bujaré veselí. 

25.2. sobota KC Labuť Michal k snídani - Michal Nesvadba
10.00  zábavné interaktivní představení pro děti

25.2. sobota KC Labuť Maturitní ples Střední odborné školy stravování Říčany
20.00  

26.2. neděle KČT Říčany- Nedělní pochod s Helčou - Po stopách Járy Cimrmana
9.38 Radošovice Turistický pochod Praha-Hostivař, Toulcův dvůr, Praha-zahradní Město,  
  trasa 9,7 km. Odjezd vlakem z Říčan v 9.38 hod. další informace 
  na www.kct-ricany.cz. Přihlášky na tel. 723 939 878, nebo  
  e-mail: h.barchankova@seznam.cz
 
28.2. úterý KC Labuť První říčanská veřejná tančírna
19.00  Příjemné prostředí, kvalitní taneční hudba. Neformální oblečení.  
  Přijďte se pobavit, procvičit taneční kroky či odložit zbytečná kila!

28.2. úterý KC Labuť Pěvěcké mládí
8.00-17.00 ŽuŠ Říčany Soutěžní  přehlídka PĚVECKÉ MLÁdÍ určena všem dětem z mateřských,  
  základních škol a zUŠ v Říčanech, které rády zpívají. Soutěžní přehlídku 
  pořádáme pod patronací místostarostky města Říčany Hany Špačkové 
  a ve spolupráci s KC Labuť.
    
   
  

  

do 28.2. Galerie Stará škola Kocour Mikeš uvádí Josefa Ladu - výstava
 v Mukařově dozvíte se, co všechno o nich víte/nevíte a co nového chystáme  
  s Mikešem v Mukařově. Více informací na www.galerie-stara-skola.cz

5.2. neděle Loutkové divadlo Budulínek
14.30 Sokolovna Velké Popovice Představení loutkového divadla. Více na http://www.ldsvp.cz9.cz/

7.2. úterý Klub seniorů Trénink paměti aneb nenechte svou hlavu zahálet
9.00 Mnichovice Naučte se svůj mozek procvičovat tak, aby byl stále 
 Sál hasičské zbrojnice v dobré kondici. Lekce je určena nejen pro členy Klubu seniorů  
 v Mnichovicích a vstup je zdarma.

9.2. čtvrtek Kulturní dům Na stojáka - Live
19.30 Kamenice Celorepublikově známá stand up show. Účinkují Ester Kočičková,  
  Lukáš Pavlásek a Pavel Tomeš. Více informací na www.kckamenice.cz

11.2. sobota Město Pyšely Masopustní veselí na náměstí v Pyšelích
11.00-15.00 Náměstí T.G.Mysaryka,  Průvod masek, dechová hudba, občerstvení, stánky apod. 
  Přijďte v maskách i bez masek, jen tak, se pobavit.

14.2. úterý Město Mnichovice Seminář Jak na tablet a chytrý telefon
8.30-12.30 Sál hasičské zbrojnice Je Vám 65 a více let? zdarMa 
nebo v Mnichovicích Vás naučíme, jak správně ovládat tablet chytrý telefon a jak se bezpečně  
13.30-17.30  pohybovat na internetu. Připraveno ve spolupráci s Neziskovou  
  organizací Moudrá Sovička z.s. Více informací na www.mnichovice.cz

18.2. sobota Zámek Berchtold Valentýnský ples BLACK & WHITE
20.00  dress code: černá, bílá a červený doplněk. Kapela Party Leaders.  
  Tombola. rezervace na hotel@zamekberchtold.cz

19.2. neděle Loutkové divadlo Začarovaný Kašpárek
14.30 Sokolovna V.Popovice Představení loutkového divadla. Více na http://www.ldsvp.cz9.cz/

19.2. neděle RegioArt Ivo Kahánek (klavír)
17.00 Průhonický zámek -  Koncert z cyklu exkluzivních koncertů  
 rytířský sál zámecká hudební setkání na zámku v Průhonicích.  
  Beethoven - Chopin - Janáček
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24.2. pátek Divadlo U22 Kecičky a písničky
19.00 Uhříněves známá režisérka a spisovatelka Karin Krajčo Babinská, její manžel  
  richard Krajčo a rodinný TaLKSHOWrECITÁL o tom, “jak to vidí ona,  
  aneb on to vidí často jinak”. Účinkují richard Krajčo a Karin Krajčo 
  Babinská. www.divadlou22.cz

25.2. sobota SRPŠ Chocerady Maškarní ples
20.00 Sokolovna Chocerady K tanci i poslechu hraje kapela repete.

28.2. úterý Město Mnichovice Seminář Jak na notebook
8.30-12.30 Sál hasičské zbrojnice Je Vám 65 a více let?  
nebo v Mnichovicích zdarMa Vás naučíme, jak správně ovládat notebook a jak se  
13.30-17.30  bezpečně pohybovat na internetu. Připraveno ve spolupráci 
  s Neziskovou organizací Moudrá Sovička z.s.  Více informací  
  na www.mnichovice cz

28.2. úterý Divadlo U22 Žena za pultem 2: Pult osobnosti
19.30 Uhříněves Jiří Lábus a Oldřich Kaiser ve čtyřech rolích v režii davida drábka  
  v komedii Petra Kolečka, která je tak šílená, že to možná jednou 
  může být pravda! www.divadlou22.cz

› Praktické informace
›	Zpoždění	MHD
›	Focení	závad
› Kontakty
›	Úřední	deska
›	Doprava	a	kolony
›	Akce	v	Říčanech
›	Veřejné	zakázky

ŘÍČANY	V	MOBILU

Vitrina_ricany_v_mobilu_108x92.indd   1 31.10.2022   16:43
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společnost mediální  
a komunikační servis o.p.s.

Nabízí pozici 

samostatná/ý Účetní 
(mimo mzdového účetnictví)

Práce v rozsahu 4 hod. týdně (Dpp).

l Vedení účetnictví obecně  
prospěšné společnosti.

l Kompletní finanční účetnictví včetně  
kontrolního hlášení z dPH, daně  

z příjmu a roční uzávěrky.

l Práce v programu Pohoda výhodou. 

Kontaktujte: 

kateřina lauerová mobil:  
725 978 134  

e-mail: katerina.lauerova@ricany.cz

Cítíte se vyčerpaní, bez nálady, ve stresu? 
Přidaly se k tomu ještě fyzické potíže?  

 
Probuďte inteligenci svého těla
a tím nastartujte jeho ozdravný proces

Energetická masáž dotykem pomáhá v těchto oblastech:
l Regenerace a harmonizace nervového systému. 
l Duševní hygiena. Osobní růst.
l Uvolnění a regenerace svalů, orgánů, fascií. 
l Zvládání úzkostí a stresů.
l Neurologické obtíže. Bolesti hlavy.
l Hormonální obtíže. Onemocnění štítné žlázy.
l Podpora plodnosti. Zdravé těhotenství.
l Příprava na porod a zvládání doby po porodu. 
l Alergie, astma, únavový syndrom.

 Ing. Ivana Hrušková, DiS.  
 Kraniosakrální biodynamika 
 Brandlova 278 
 Jílové u Prahy – Radlík  
 tel. 774734359 

 

www.dech-zivota.cz
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Nemovitosti:
n Ubytování a pronájem pokojů v Ří-
čanech v RD se zahradou, pro firmy 
i jednotlivce. Tel. 737 511 734.
n Hledám místo pro dočasné usklad-
nění nábytku - kuchyňská linka, 
pračka, sporák, křeslo, 4 židle, roz-
montovaný stůl, postel, skříň a peřiny. 
Poblíž centra. Tel. 723 692 505.
n Hledám podnájem 2pokojového 
bytu poblíž náměstí, i v rodinném 
domku. Zařízení mám. Výpomoc 
s nákupy a s doprovodem k lékaři 
možná. Bez RK, bez akontace. Tel. 
723 692 505.
n Pronajmu stodolu v Pacově. Tel. 
602 20 84 76.
n Obec Modletice nabízí k pronájmu 
v nově zrekonstruovaném a zkolaudo-
vaném lékařském domě prostory pro 
výkon soukromé praxe praktického 
lékaře pro dospělé a praktického 
lékaře pro děti a dorost.
K pronájmu nabízíme 2 ordinace.
Ke každé ordinaci patří čekárna, WC pro 
pacienty, WC pro personál, denní míst-
nost pro personál a úklidová místnost. 
Parkování přímo u lékařského domu.
Zájemci neváhejte nás kontaktovat 
na e-mail: obec@modletice.cz nebo 
na tel. čísle 725 021 855.
Ostatní:
n Rizikové kácení a prořezávání 
stromů a jiné výškové práce. Tel. 
603 326 965. 

n Student ČVUT nabízí doučování 
matematiky. Tel. 720 362 324.
n Hledáme servírku pro Long restauraci 
Viet-Thai-Sushi. Adresa: Atrium Říčany, 
Černokostelecká 2555/22a  
(u Tesca, mezi prodejnami Lego a Lékár-
nou). Tel. 773 735 333, 776 604 602.
n Ráj chovatelů - vše pro Vaše zvířecí 
kamarády. Olivova 116/7, Říčany, 
www.rajchovateluzvirat.cz
n Drobné truhlářské práce 
a opravy. Šikovný důchodce s au-
tem. Volejte Otu 607 100  924.
n Výkup STRARÝCH peřin 
606 514 445.
nHledáme do salónu DOMINIQUE 
manikérku na dva dny v týdnu dle 
dohody. Tel.: 608 132 440
n Domov pro seniory kardinála 
Berana v Mukařově přijme do svého 
kolektivu pečovatelky/pečovatele, 
nejlépe na hlavní pracovní poměr 
(odborný kurz není podmínkou). 
Jsme domov rodinného typu s ka-
pacitou 42 klientů. Nabízíme dobré 
pracovní zázemí, možnost vzdě-
lávání, slušné platové podmínky 
a další zaměstnanecké benefity. 
V případě zájmu nás můžete kon-
taktovat na tel. 737 282 812  
nebo e-mailu  
dsmukarov@praha.charita.cz.
n Společnost Lynx Pro Energy se 
sídlem v Říčanech, která se speciali-
zuje na montáž tepelných čerpadel, 

hledá do svého týmu kolegu na po-
zici topenář/instalatér. Nabízí velmi 
zajímavé platební podmínky s mož-
ností kariérního růstu. Info na tel. 
774 287 596.
n Přijmeme pracovníka pro výkon 
ostrahy-služby vrátnice v průmys-
lovém areálu Praha 10 – Uhříně-
ves. Práce na směny, vhodné pro 
důchodce. Bližší informace na tel. 
723 809 133 (volat pouze od 8:00 
do 17:00 hod.)
n Účetní s dlouhodobou praxí 
zpracuje daňovou evidenci včetně 
přiznání k dani z příjmů a přehledů 
sociálního a zdravotního pojištění. 
Tel: 737 282 915
n Kurz základní poslušnosti psů 
začíná na cvičišti na Strašíně od 12.3. 
Info: Kosanová 733676172
n Brigáda pro studenta(ku) 18+. Ob-
časná pomoc seniorům v Říčanech: 
domácnost, zahrada, pochůzky. Tel. 
736 658 404
n Provádíme veškeré stavební práce, 
rekonstrukce bytů, rodinných domů, 
zámkové dlažby, keramické dlažby, 
malování. Tel. 737 049 180.
n Hledáme recepční do ubytovacího 
domu v Říčanech na denní i noční 
směny. Hlídání objektu, kontrola 
hostů, drobné administrativní práce. 
Info na tel. 776 733 211 (volat Po-Pá, 
8:00-15:00).

Soukromá řádková inzerce je zpoplatněna takto:
První řádek textu zůstává za 50 Kč, dva řádky jsou za 100 Kč, 3–5 řádků za 150 Kč, 6–7 řádků za 200 Kč. Ceny 

komerční řádkové inzerce si vyžádejte na adrese: inzerce.kuryr@ricany.cz. Inzerce nabízející pronájem bytu bude 
nadále zařazena jako komerční. Řádková inzerce musí být zaplacena před vydáním konkrétního čísla.

inzerce.kuryr@ricany.cz
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Nabízím 

Tel. 606227390, jsaifrt@seznam.cz

malířské práce, štukování. 

Dřevo, železo, nerez, hliník a sklo
Dokážeme nemožné se vším možným. 
Pergoly, zahradní domky, dřevostavby 

skleníky, brány, terasy, ploty,  
voliéry, sauny, atd.

www. specialnimontaze.cz
e-mail: technik@specialnimontaze.cz

Martin Ondřej, Říčany 251 01
tel.: 773 573 636

ORDINACE PRAKTICKÉHO LÉKAŘE
registruje nové pacienty

MEDAMIC, s. r. o.
Lékařský dům, Barákova 237, Říčany 251 01

Tel.: 725 509 643
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MALÍŘSKÉ PRÁCE VALENTA & SYN 
ZAL. 1990
– malování bytů, domů, kanceláří, škol, nemocnic
– cen. nabídky a zapůjčení vzorníků ZDARMA

602 624 155
maliri.lakyrnici@centrum.cz

LDN na Vojkově přijme:

Nutriční  
terapeut -  

úvazek dle dohody
Nástup možný ihned.

Kontakt: Šárka Němečková
tel: 721 256 916

Kardiologie Říčany s. r. o. přijme  
zdravotní sestru i na malý úvazek.

Tel.: 605 514 811,
e-mail: mudr.pokorny@gmail.com
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Olivova dětská léčebna v Říčanech 

přijme fyzioterapeuta 
do ambulance a léčebny

Kontakt: Jana Kosařová, personální oddělení

Tel: +420 323 619 189, 602 627 741, 
e-mail: personal@olivovna
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Vzorkovna Louňovice: Série Oxydum

Koupelnové studio ČERO, Kutnohorská 368, Louňovice, WWW.CERO.CZ
tel. 311 240 850, 739 627 840, Otevírací doba: Po-Pá 8-18, So 8-12

Řešení kompletní rekonstrukce 
koupelny nebývá úplně 
jednoduchou a bezstarostnou 
záležitostí. Proto je lepší využít 
služeb odborné firmy.
Pomůžeme Vám vymyslet celé 
řešení tak, aby nejlépe odpovídalo 
Vašim požadavkům a finančním 
možnostem. V případě požadavku, 
Vám můžeme zajistit celou realizaci 
na klíč. Díky našim zkušenostem 
dokážeme optimalizovat náklady 
tak, abyste zbytečně neplatili víc, 
než je nezbytné.
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Historie v obrázcích
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Poznáváte místo na snímcích? Prostor před 1. zŠ Říčany (na horní fotografii v dnešní podobě) už navrhoval František thomayer, zahradní architekt, pěstitel 
ovoce a šlechtitel květin. Jeho návrh z roku 1908 označený jako „sad před školní budovou v Říčanech“ realizován nebyl, patří však mezi poklady sbírek 
říčanského muzea.  Můžeme na něm obdivovat vlivy secese, jejíž ornamenty uměl thomayer ztvárnit pomocí barev i tvarů zvolených rostlin.
dne 18. února si připomínáme 85. výročí úmrtí Františka thomayera. Jeho životu a práci se věnujeme v tomto Kurýru v rubrice Mezi námi.  

Prosíme vlastníky historických fotografií (od 19. století do doby po listopadu 1989), kreseb nebo malovaných obrazů s regionální tematikou 
o zapůjčení či darování muzeu.  zapůjčené předměty budou po naskenování v pořádku vráceny majiteli. Přispějete tak k dokumentaci podoby 
města a okolí.
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